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GAL Ogled in naročila: Razstavno prodajni salon GAL, Ljubljanska c. 88 
61230 Domžale (vhod SKB banka, 1 nad.), tel. : 061 713 361 ali 737 889 

Možen nakup na kredit, brez pologa. Odplačevanje na tri leta. 



sezone 
Mestne obl asti so ob eksplozijah kuge brez prestanka pri rejale množ i čne j avne zabave; vel jalo 
je namreč trdno prepričanje , da se bodo Lako povrnili ži vljenjski sokovi . opti mizem . red . 
blagor in predvsem zdravje . Pobitost. melanholija i n strah podvržejo čl oveka boleznim. mračn i 
stoic izem slabi telo . vabi s t rupe in odpi ra dušo zl u. Bolj kot so nesreče deset kale meščane . 
bol j vrtoglave , razvratne i n blazne so postajale vesel oigre . 
Navidezno za starel o vraževe rj e l udistični h razpol oženj iz srednjeveških mes tn i h ka r ant en 
pripoveduje o neki h oddal jenih čas i h . Moderna j e doba penici l i na, anestet i kov i n profani h 
norost i . etnocidov . genocidov , sui ci dov, shizofrenij , klavstrofobij, ksenofobij , homofobi j, 
egofobi j , samosvojih držav, i zdanih tova rištev, pozab l jeni h prijate ljstev i n obrekovan i h 
l j ube1n i . Današnj e strategi j e preži vetja - ledena brezbri žnost. zamrznjena srca i n adi j o-pamet 
- bodo iz naših dni v muzej 1godovi ne postavile nasl ednji l api da ri j groze . Povsem reta rdi rano 
desetletje, tale "devetdeseta" . 
Da st vari sploh niso v redu, mi je ši ni l o v glavo Ledaj . ko se j e v Lrad ic iona l no anarh ist'ičnem 
gnezdlJ, študentskem domu. 1ače l o z otožn imi očmi prepevati "pona rodel e". To je b"ilo tik po 
prvih demokratičn i h voli t vah v Sl oven ij i . Po drug·ih demokrat i čn ih vol i Lvah j e pos t al pogovor o 
vsem. kar se ni dotikalo š l udenlskih bonov za prehrano . moral ni probl em . Ker topla govej a juhi 
ca. Potem se je nekaj krat Laporedoma dogodi l o. da je bi l a revija f?evolver po zapleteni h asocia
tivni h poteh in kapaci t etah domači j skega kolektivnega spomina pr ipi sana "Janši " . Bl agosl ovljena 
pozaba . Spomin ž ivi Lod eno samo generacijo . Pa še ta se krči . Danes t u naokrog - ampak t o j e 
že š i rše obel ežje - cvetijo prepr i čanja. da i ma vsak bebec pravi co j avno blebetati o svoj i vi 
Lij i državne in dr žavljanske č i stost i i n nesnage, pa še o t em, kj e j e prostor a"lternati vne kul 
Lure . mnenja . da mora vsaka razvi ta par lamentarna demokracija imeti svoj nacist i čni kot, da 
mora znanost iti v vsako s lovensko vas , ko je še na uni verzi ni, zapoved, da j e punker bolj 
bruta len kot država s 130.000 brezpose lni mi, da pa je vsako strem ljenje pravšnj e, če j e le 
dovolj abs traktno in tako najbolj vi ta lne generacije lovijo po nebu neke svoje i n t uje karme, 
se rn i že razporejaj o po šesti ndvajset i h regi s tri ranih vers ki h s kupnosti h in toži jo nad usodo 
l ačnih i n brezdomni h drugje po svet u. Vse zahteve po i zbiri i n svobodi so l epo telebansko 
izpol njene . Seks in rock· n· rol l sta po šti rideset ih leti h v opozicij i . 
Gay gibanje j e zasnovano kot organi1i rana skupina pritiska . ki skuša vpli vati na državne inst-i
t ucije , na njihove strategi j e in akcije ali na samo javno mnenje. Gay gibanje v Sl ovenij i je po 
razsvetljenski l i ni ji podedova l o i l uzi jo o modrem človešLvu in že polno desetlet je izvaj a pri -
tisk na "do I i no šentfl orj ansk_o" skoti č i slo kulturo . Ampak L dovzetnostjo za kul turo je =·~~:::::::i::::::::::::::::::::::::::::i:i:=.=:~::=.~=t=.=:):=.=:=:fi::::t:::::: 
tako kot s cerkveni m1 odpust k 1 v 15 . stol e Lj u: cel o l e Lo mečkaš in na l eguj eš možganske per'~t:i~:::::;:;:::;:::::::;:•:f::::~:::::::::::::::::::f::::::::~:=:?:::f:}:;:=:;: 
z,je _vseh vrs_t , potem greš enkrat "na Ramovše" in 1e si ~ovs'.=m nebeški. Spet bo treba ::~;t::::::::::::::::::::::::;::::::::=:::::::::::::;:;:.:.:::;:::::.:.:::::::::::::::::: 
nab1 t 1 na kak sna sveta vrata . Javno-mnenjska nravstvena straza Je odlično zasl uti l a domet ~~1i:~::::::::!:ffi6:······-~=~~=::::::.•.::::•:::::::=::, ·::::::: 
t k - · d l · b · 1 b t · h " bč · · 1 · · · k· h" · l h d l · t · •·:,wi..···················~ .~~.·-·······················-··.•.-... ure: v o ro7Je orno JU n11. ra omorm . o e -c1v1 1zac1 Js 1 1n nasp o ovo J s eri -1:r.r.~:M:::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::;::::::-,.::::: 
kol ekti vni h hrepenenj bo težko pri pusL i la kakšno zv i Lo gay zgodbo, ki bi radovedni m servi ~~:}:*::::::(::::;:::::::::::::·:;::::::::::ijf:::::::·;;f t::/:: 
~~~~~ge pn%~Voorš~\1~~~idualn ih s Lrasli . seksual ne neloj alnosti in . gl ej -ga -zlomka, morda ~j~~~
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V tuji sodobnos L i j c gay seksual nost postala tako mi kavna i n dostopna , da je iz radi k~:~m.:: •• ::::.:,:,:-:·:·:: •. :::,:.:,:,:::.:·:·:•:•:::.:,:·:·:·:·:=:·:·:'-·:·:·:·:·:·:·:·::•:::l 
soc i a 1 ne de v i a c i j e preš l a v i rnper a ti v osebne avtonomije. Znamenj e kozmopo l i t s k ega ku I t urni š ~~·:::=:=:·:·:·:=:::'.:::.:.:··=:·:·=·=·:::·=:::.t:•::::::·:::·:::::::::::::(:·::·:::::::::l 

t t l ' h ' ' l d . . . H k l t" · • · · · .11:·:i...,··········~:::1::.:;x.~~····················w .... .., es <1) 1 s menca. havno prav za nas e nJ e generac1 Je . .. omose sua nos ni vec skri t 1 v1 r po,,«-<,oc::::::: .......... ~= ... -....... ::::::::::::::::::::::::::::::;:j 
antični h J unakov niti zamolčana erot ika pesni ške ar istokracije prej šnjega st olet ja ~lM=:]:f:j:({:J:].l:(:(:[:l:1:::]:1:[:l:\:l~:(::·:@:·[~:l:=::l:J\li 
get oiz i rana drugačnost . temveč ena od razpoložl j ivi h seksual nih praks sproščenega s l eherni[~~~jf;:~~j~~~l~~:1:H:l 
Jona s a b i La radi njegovi h i mbec i I ni h spakovanj o ped r i h po t reh sekundah brcnil i 7 MTV -j ti:~::.:·~:::::::t:=:::·:·:=:·:::::·:::::·:·:···:·:·:·:::::::·:~::::·:·:·:::t::::·::::::::::::/ 
Sl ovenij i živi mo pretekle travm~ nek_i h generaci j i7 _časov davno. pred vsemi r ?vi ini .. našim i s~~MJ=~=Wiiii:\J'.lJHl? 
dard~ svobo~e . Mar~d~a _sprava. m moJ problem, post.aJa pa nas1 l~e. č.ezme : k? Je . n.i_ena. s I mbo l T:ŠJf.~;:::::.~~.i/ii*·i=Kti_::::•:::.:.::::::::::·::::·::::::li 
vzv1senost se po st1rih let 111 prednostna naloga vseh državnih rn l.1ub 1lel Jsk1h 1nst1tu~~i;l.~::::::.t:·.=::·:···:·:·:::·:·::~:·:·:f:·:·:·:·::::::::::::::::::::::=:=:·:::·?J 
Harmoni j a kol ekt iva, t o j e 1e v redu . če bi k Lov rs Lnim naporom države pr imakni l i tudi ka ~~~j~f·::::i.~:~:~f:!tl:·:::::~
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sodobnej ša vese lja ali zagate. l epo pros i ni. Tako pa imamo LO[)e L idej o neke razcepljene skup~Ei:š:::::::·:·:::=:::::=:=:::=:::::t::::::=:=:::::::=:=:•:=:=:·:·:::::::=:=:·:=:=:=:=:·:·:=:=: 
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teros~ksua I ni eksk l uz, \ 1 zem. De1e l a . k.Je r uspevaJ o t 1 s t1 . k1 .J I m La Lnak pr O9rc" 1 ~ no" t 1 . 1 ~~=:-:::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::: 
vidua lnega šarma i n uporn ištva 1adostuj e vel ik. vel ik mo Lor. se j e na področju kulture zn~~J~·=.}·:::=::::::::,:,::=:::::::::::=:=::::: :: ::t·;::;;:J::·:::::?=:=::::::·: 
na ni voju ameriških baby-boomerj ev i L LQodnj i h ·!:>O. l el. Dvajset let pred Stonewa ll om . Dvajši~=::::::::::::::.:;;:::::::::::::::~·:·::::•::·:::::::::::::::::::::::::::::::::::=/,: 
let pred popul arizacijo c iv il n ih prav ic. Dvajset let pred l,/oods tockom. Dva j set let fifM:\:=Jl:=:=:\.\::}:f}({:)::{:):::):::::::(:::=.•::f:f.f:{ 
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sam( a ) ne mores obvladovat 1 , drugJ e pa ne utrdi t 1 . 1godbe prest ol ni c . k I sedaJ vedno ~~liJ::::::,:::::::•:::::::·:,:::::;:,:::::::::::::::::::::::::::::::::::::;.;:;:,:;:;::::.::=::: 
postajaj o pokraji ne nekih t uj i h, grobi h pra ks. tod i zgubljaj o domovi nsko pravico. C i vi li zaci;;i:il;;:;,,::::·,::::::::::::·:::::·:::::·:::::·:.:=.·::•::·::• •• ·:,,:::::::::::::::.f::::::::·:: 
t a deponija ko I ekt i vni h i ns i gni j , ni nič kaj s trpna in sčasoma dobiš u Lrujen obraL od to l era~t.t:~=::.=:=:·:=:·:::::::·:::::=:::::·:::::::::::·::::.::::::·,:::::::::::::::::;::::·:=:::=:::: 
ni h nasmeškov ob sti ku 7 vsem . kar iL nje pr ileze na poL. "Where rock goes, democracy @t::::::::::::::::;:::::::::::/::t:t:::::::t::::::':::::::::::'::::::::::t: 
i ows, ,. piše Cami 11 e Pagl i a. mec!Lern pa v beli Ljubljani streljaj o na K4 in z drogi ranimi :.~~f.:::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::::,:;::::: 
~,vohava jo "Metel k2vo". Neki)_dobra_ sezona se zaključuje . ··He:r Jude~: .. . jfff{={:f:{:jJ{jj:j@j@\HJ=J}jjjj 
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~ disko, Metelkova, knjige 

llllal dom in svet 

1111[0 inter-ju: Douglas Conrad 

IU?J Belladonna 
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lllU M1V - Pedro Zamora 

IIH!] Rebekka Armstrong 

lllfTI foto: Daniel Novakovič 

lllff] lezbični kamp 

~ lezbyke v klozetu 

.u gayi in film 

lllllnJ kastrati 

IHiJ gayi v računalniku 

~ Calvin Klein 

1111,J;j Beograd, Munchen 

- naslovnica: k.d. lang 

{ kazalo J 



Mire kot Josipa. foto: Jasna Klančišar 

Salome, foto: Jasna Klančišar 

Elena, foto: Frenk Fidler 

Bili smo v Roza 
disku - in preživeli 
Senzacionalni naslovi v slovenskem 
časopisju so vplivali tudi na naš do
bri stari Hollywood. 
Hudičevo trezen tip je resnično stre
ljal, a so njegovi streli še nekako 
najbolj zadeli nedeljski Roza večer v 
klubu K4. 
število obiskovalcev se je v pov
prečju razpolovilo in samo z nostal
gijo ter upanjem lahko gledamo na 
30. oktober, ko je našo diskoteko 
po dolgem času obiskalo 450 ljudi. 
Na predvečer novopečenega držav
nega praznika se je z enournim kon
certom v diskoteki predstavila žens
ka (lezbična) skupina Belladonna iz 
Francije. Koncerta so bile vesele 
predvsem ženske, ki so prišle po 
dolgem času na svoj račun. Kasneje 
je bilo poskrbljeno za vse občinstvo, 
ki se je noro zabavalo do zgodnjih 
jutranjih ur in padalo v trans-tehno 
oziroma rave, za katerega je res
nično profesionalno poskrbel MC 
Brane skupaj s svojimi OJ-ji. 
Malo manj · ali pa zelo slabo · so 
razgreli naše občinstvo tematski 
žuri. 
Prvi takšen je bil t.i. študentski par
ty s Salome in znižano vstopnino, 
zanimivo je izzvenela zamisel grš
kega žura s tradicionalno grško 
glasbo in programom Salome in 
Elene ter nenazadnje latino party z 
baloni, konfeti in latinsko-ameriško 
glasbo. Morda je bil slednji prevelik 
eksperiment za naše občinstvo, a 
nedelja za nedeljo dokazuje, da je 
izredno težko zadovoljiti širok krog 
občinstva, ki ga sestavlja več gene
racij. 
OJ Nataša, ki v Roza disku skrbi za 
glasbeno podobo, se resnično trudi 
ustreči čim večjemu krogu ljudi in 
zadovoljiti čim večim okusom. Žal je 
problem tudi nabava sveže glasbe, 
če v blagajni ni veliko denarja. Na
taša obljublja, da bo svoj glasbeni 
izbor popestrila tudi z gostujočimi 

DJji in njihovo glasbo. 
Eksperimentirali smo tudi s film
skim programom v disku. Izkušnje 
in želje obiskovalcev so pokazale, 
da melodrame, komedije in stari ho
olywoodski fi lmi nasploh niso zani
mivi za Roza disko ter da si večina 
želi gledati novejše komedije, paro
dije, fi lme s homoerotičnim nabo
jem in seveda porniče. No, tudi v 
takšni ponudbi lahko diši po dob
rem starem Hollywoodu. 
Klub K4 pa prav nič ne diši sta
novalcem Kersnikove ulice, ki so na 
enem od svojih izrednih sestankov 
od mestnih oblasti zahtevali, da 
klub, v katerem domuje tudi Roza 
disko, nepredušno zapro in vse sku
paj pometejo iz mestnega središča. 
Pa ne samo sosedi K4, tudi desno 

veliko povedati, predvsem bode v 
oči nedeljska roza barva. Močno pa 
sta jih vznemirila tudi plakata za 
osveščanje in boj proti aidsu, ki sta 
visela v eni od vitrin diskoteke. 
Bojda sta bila neestetska in preveč 
radikalna. Žal tega niso upali pove
dati glasno, saj bi morda izgubili 
kakšen glas na študentskih volitvah, 
pa še očitali bi jim lahko, da preveč 
zro v plakate z nagimi fanti v družbi 
s kondomom. Morda bomo drugič 
spregovori li o mladostnih travmah ... 
Klub K4 ima torej še vedno odprte 
ventile, Roza disko pa svoja vrata 
vsako nedeljo od 22. ure naprej. 
Spremljajte programske lističe, da 
ne boste zamudili varietejev, stripti
zov, plesa v peni in seveda roza 
strela direktno v srce. 

A.J. 

usmerjena študentska vlada ima Belladonna, foto: Frenk Fidler 

{ dom in svet J 



Mirč kot Klaus Nomi, 
foto: Jasna Klančišar 

[ dom in svet } 

Peppe iz Utrechta (NL) 
foto: Frenk Fidler 



Knjiga na knjigo 
Lambda (založba ŠKUC) se je letos 
zapisala kar trikrat. Prvič na pesniški 
prvenec Nataše Velikonja, "Abonma". 
Kvalificiran sem le, da za recenzentom 
Alešem Debeljakom ponovim, da je to 
knjiga "tanke občutljivosti in spontane 
neposrednosti, pritajenih bolečin in 
duhovite socialne iznajdljivosti..:''. Rad bi 
bil Natašin prijatelj. Vem, da nikoli ne 
bom. Rad bi bil deležen njene dobrote, 
preprostosti in nežnosti, ki se ji zrcalijo z 
obraza, izza katerega ne zmorem, ne 
znam. In občutljivosti, a tudi igrive naga
jivosti: 'tri sem imela rada tri sem san
jala. dve še nista vedeli. pNa ni vedela 
zanju. in tudi besede ne bi nič.' Noben 
moški ne more podpisati takšne poezije. 
Ker iz sebe sega nekam, kamor ne 
spada. Nataša je zato preveč poštena, 
do sebe in do ·nas": 'dolgo nama Je bil 
všeč tisti knski par. mislili sva si, ko bi 
druga drugo Jezili, bi se šli k njima 
zatožit. postavili bi se na neko pokrajino, 
si sposojali besede in bolje vedeli o 
stvareh, jim delali prostor in v njem 
srkali čaj'. To je lirika z veliko začetnico . 

Nataša, se zdi, liriko živi. 
Devetindevetdeset poglavij in potem 
stoto. Najkrajše, kajti umiranje je dolgo, 
smrt kratka: 'Name se zapira moja knji
ga, neskončna, zrcalna slika. V dreku 
sem. Do kam hočeš, da se potopim ? 
Obesi se, Bill! Moje mišice so splahnele. 
Znova imam otros'ke roke in noge'. Tako 
se torej konča roman, ki ga je Herve 
Guibert napisal "Prijatelju, ki mi ni rešil 
življenja". Delo je avtobiografsko. v njem 
pa skozi poglavja, nekakšne dnevniške 
zapiske, niza svoje občutke od začetka 
bolezn i dalje. O aidsu je pisal brez 
zadržkov in zavor. Bolezen je sprejel, 
svet in življenje doumel. če niso besede 
preveč bogokletne, bi si usodil zapisati: 
aids ni nujno samo tragedija. V začetku 
leta '92 mi je v takratnem Joy clubu 
Brane Mozetič, sicer urednik pričujoče 
zbirke, povedal, da je Guibert umrl. Ne 
vem, zakaj sem obstal t ako zgrožen, 
končno sem to lahko pričakoval. In 
izgubljen, ne da bi do takrat prebral eno 
samo njegovo knj igo. Poznan mi je bil le 
kot fotograf in scenarist filma "Ranjeni 
moški". No ja, tudi kot Foucaultov pri
jatelj. Zdaj ga berem prvič. Ker ga berem 
tudi zadnjič, ga prebiram. In ga bom še 
dolgo. 
Odločno nepopustljivi lezbični feminizem 
je zbudil pozornost z romanom "Granat
no Jabolko", ki na svojem področju prav 
gotovo predstavlja mejnik. V njem je s 
humorjem, tenkočutnostjo, a tudi sveto 
jezo, opisana pot ponosnega in pogum
nega dekleta, ki odraste v lezbijko. Z 
njim je pisateljica Rita Mae Brown pos
tala poznana tudi širši bralski publiki, 
kar ji je kot filmski scenaristki pomagalo 
odpreti vrata v Hollywood. Resda za 
ceno zanosa, poleta in navdušenja, kar 
vse žarči iz njene literature, predvsem pa 
te neverjetne knjige, ki je zdaj v branje 
ponujena tudi vam. 
Zbirka "Lirika" (MK) je znova obogati la 

našega duha. Predvsem z dvema pes
nikoma. Publij Vergilij Maro, sloveč kot 
največji rimski pesnik, se je v času 
večnega mladeniča Julija Cezarja rodil 
na podeželju. Zato pri njem najdemo 
toliko bukolične, id ilične poezije, ki pa je 
vedno obogatena z realizmom, nepos
rednostjo, humorjem, a tudi z ironično 
distanco. V idealizirani Arkadiji, ki pred
stavlja vrt pesnikovega hrepenenja po 
srečni in večni mladosti, živijo navadni 
italski pastirji z zvenečimi grškimi imeni, 
da se tako mešajo med mitološke 
osebe, celo med bogove. V drugi eklogi, 
monologu hlapca Koridona, ki brezus
pešno zapeljuje gospodarjevega ljubljen
ca, lepega Aleksisa , hlapec ostane 
neuslišan. Pa kaj, ko je cilj dosežen, ga 
je treba preseči. In zato se bo vedno 
znova iznaševal kak novi Aleksis. In se 
našel. .. Wystan Hugh Auden je pred
stavnik drugega časa in drugih besed; 
modern istične in intelektualne, kon
kretne poezije. Ker pa mora biti vsaka 
poezija v prvi vrsti odkrita in poštena do 
same sebe, lahko tudi z njim potrdim 
prejšnje prepričanje: 'Prijatelja, ki sta se 
tu sešla in objela, sta odšla, vsak k svoji 
pomoti'. In če pristavim še strešico na ž: 
tudi prazno križišče iz njegove pesmi 
"Razpotje" se vedno znova napolni. še 
nekaj besed o pesnikovem življenju v 
telegrafskem stilu: Auden se je rodil leta 
1907 v Yorku, Anglija. Po študiju na 
Oxfordu je s pomočjo Stephena Spen
derja izdal prvo poezijo. Z drugim prijatel
jem, Christopherjem lsherwoodom, piše 
svoja prva dramska dela. Skupaj z njim 
se leta 1939 preseli v ZDA, kjer spozna 
mladega Chesterja Kallmana. Čeprav se 
je njuno seksualno razmerje po nekaj 
let ih povsem ohladilo, pa sta si kljub 
temu zgradila trdno življensko vez, ki je 
bazirala na vzajemnem zaupanju in 
naklonjenosti. Leta 1973 se ustavi na 
svojem posestvu v Kirchstettnu v Avstrij i, 
kjer presenečen ugotovi, da so cesto 
pred njegovo hišo preimenovali v Auden
strasse. 28. septembra odpotuje ria 
Dunaj, kjer uprizori pesniški recital. Na
mesto na večerjo oddide v svojo hotel
s ko sobo. Naslednje jutro ga Chester 
Kallman najde mrtvega. 
Dve knjigi naj bosta izvzeti tudi iz nove 
garniture "XX. stoletja" (CZ). Roman 
"Voss" je velik bralski iziv, umetniški 
užitek, ki ga lahko doživite pri tem, je 
zato toliko večji. Voss je raziskovalec, ki 
se odpravi v notranjost avstralskega kon
tinenta, med domorodce aborigine. Nad 
svojo moško odpravo, ki jo sestavljajo 
osebnostno šibkejši sodelavci, uveljavlja 
faustovsko naravo. Med njim in Lavro, 
edino žensko, ki pa ostane doma, vlada 
na videz eterična ljubezen, ki pa je le 
pobeg pred telesnostjo in hkrati priprava 
nanjo po vrnitvi. Toda vrnitve ni. . . 
Patrick White, najbolj znani avstralski 
pisatelj in Nobelovec se je rodil v Lon
donu, vendar avstralskim staršem, in je 
v Angliji preživel tudi vso svojo izobra
ževalno dobo. Med drugo svetovno vojno 
je pri RAF-u spoznal svojega ljubimca 
Manolyja Lascarisa in se z njim leta 

1948 vrnil k svojim koreninam. S po
močjo njegove ljubezni je potem dolga 
leta ust varjal dela, ki so mu prinesla 
svetovno reputacijo. V starosti 78-tih let 
je leta 1990 umrl v Sydneyu. 
Roman "Poljub knske pajka" je zares 
razvpit. Vsi ga poznajo, če ne drugače, 
kot gledališko priredbo, musical ali us
pešen film. Njegov avtor, pisatelj Ma
nuel Pulg, se je rodil nekje sredi arge
tinske pampe. Bogu za hrbtom, kot je 
sam dejal. Mat i, doktorica kemijskih 
znanosti, se ni nikdar vživela v deželo, 
kjer se je njen mož ukvarjal z vzrejo gove
di. Zatočišče je našla v sanjah holly
woodskih filmov. V beg pred stvarnostjo 
se je zatekala skupaj s svojim sinom. 
Zato je njegovemu prvemu romanu 
naslov ulzdajstvo Rite Hayworth «, kjer 
sam nastopa v vlogi inteligentnega, skraj
no občutljivega, nežnega, vase zaprtega 
in po lepoti hrepenečega dečka Tota, ki 
je naravnost idealna podlaga za Malino
vo homoseksualnost iz pričujočega 
romana. Puigova dela niso parodije na 
kič, kot bi morda kdo pomislil. Z njim kot 
fenomenom se je zavest no ukvarjal. 
Nižje ali manjvredne literarne zvrsti je 
vedno zavzeto branil in dejal, da se jim 
godi tako kot ženskam v mačistični 
družbi: vsi uživajo v njih, a jih nihče ne 
spoštuje. Romanu lahko očitate trivial
nost, a prebrali ga boste na dušek. Kot 
lahko na dušek izpijete čašo dobrega 
vina. če to ni visoka umetnost ... Puig je 
umrl v starosti 57-tih let, 22. julija 1990, 
v svojem zadnjem eksilu (deloma tudi 
zaradi homoseksualnosti), v Mehiki. 
Naj opozorim še na navadno knjigo 
"Blazno resno o seksu" (MK). ki jo je na
pisala nenavadna Desa Muck. Zares 
škoda, pomislim, da ni bilo v času moje
ga odraščanja niti sledu o podobnem 
delu. (Samo) izobraževati sem se moral 
ob buklah, ki bi mi lahko. če se ne bi 

Modra svetloba, 
anto:ogija 

Mlchel Foucault: 
Zgodovina 
seksualnosti, 
Skrb zase 
lno Knabino: 
Ganimed in drugi, 
rornan 

Ciril Bergles: 
lfrikija, 
pesmi 

Nataša Velikonja: 
Abonma, 
pesmi 

Herve Guibert: 
Prijatelju, 
ki mi ni rešil življenja, 
rorr.an 

Rita Mae Brown: 
Granatno jabolko, 
roman 
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pazil, spolno življenje celo priskutile. Seveda vam ni potrebno reči, da je knj iga 
namenjena otrokom, ki odraščajo v (kakšne že vse?) heteroseksualce, pa vendar v 
njej nastopi tudi homoseksualec Simon. ki postane pisateljičin prijatelj že v otroštvu: 
'In to je ostal do danes. Je eden najpogumnejših, kar jih poznam, saj svojega nagn
jenja nikoli ni skrival pred svetom, čeprav mu zaradi tega v življenju ni bilo lahko.· 
Seveda se tudi ni potrebno vprašati, kdaj bo izšla podobna knjiga za otroke, ki 
odraščajo v (kakšne že vse?) homoseksualce, pa vendar se lahko do takrat tolažijo 
prav z Desino knjigo, ki jim zagotavlja, da je homoseksualnost le eden od mnogih 
obrazov ljubezni. 
Tujih novih knjig načeloma ne predstavljam. "Matrosen sind der Liebe Schwingen· 
(lnsel Ver1ag, Frankfurt am Main} je izjema, ker v njej avtor Joachlm Campe antologi
jsko predstavi pesnike od antike do danes. Od Pindarja preko Lorda Byrona do 
Allena Ginsberga. In Braneta Mozetiča. Postanite tudi vi lastnik prve tuje antologije 
gay poezije z domačim avtorjem. Vložite vanjo svoj kapital. In v vse ostale. In v vse 
ostalo .. . 

(gusti g.) 

Galerija ŠKUC Sonja Polanc, foto: Frenk Rdler 

Razstava: Tu smo 
Pri projektih je ena najpomembnejših stvari, če ne najbolj pomembna, dober, uskla
jen tim, na katerega se lahko zaneseš in s katerim se da delati. Razstava "Tu smo· 
ga je k sreči imela, in ob tej priložnosti bi se rad zahvalil vsem sodelujočim, še zlasti 
pa Suzani Tratnik, Jerku Gluščeviču in Anderju Brumen Čopu. Razstava ob deseti 
obletnici se je morala zgoditi, drugače bi okrogla obletnica ostala nezaznamovana, 
če ne štejemo incidenta na Gradu, Dnevov lezbičnega in gay filma pa Slovenske 
popevke maja v Roza disku, vendar smo tega že kar navajeni in bi o tem težko rekli, 
da je bilo kakšno posebno praznovanje. 
Razstava naj bi predstavila delo preteklih let. Kako se je to posrečilo, težko sodim, 
saj sva s Suzano ob pripravah naletela na velikanski arhiv, na številne produkte, 
razna poročila o dogajanjih ipd. in se je bilo težko odločiti, kaj in kako razstaviti. Tako 
je vel iko stavri ostalo še naprej v arhivu, čeprav bi si zaslužile, da so videne. Moram 
poudariti. da razstava, čeprav izhaja iz naše scene, ni bila v prvi vrsti namenjena 
njej, saj te izdelke, dokumente, fotografije itn. poznata že praktično vsaka lezbijka in 
gay s soene. Namen dogodka je bil opozoriti javnost na naše delo, zlasti tisti del 
javnosti, ki o nas ve malo ali nič. Seveda pa pri takem #sporočanju" zmeraj pride do 
napak, za katere je kriv zlasti slab marketing in netrženje naših izdelkov. Ko govorim 
o tem, ne mislim toliko na komercialo, na zaslužek, ampak preprosto na promovira~ 
je homoseksualne populacije, zlasti pa tega, kar dela. Dokler se ne bomo zavedeli, 
kako pomembno je to, se bomo še naprej zapirali v nekakšen geto. 
Šele ko se znajdeš pred arhivom, ti postane jasno, kako velika je produkcija 
slovenskega lezbičnega in gay gibanja, pa tako krivično spregledana in malo cenje
na. Zakaj javnost naše delo slabo zaznava, sem si že razjasnil. Zakaj pa ga ne podpi
ra publika, ki jo ta produkcija v bistvu promovira, pa je nekoliko bolj zapletena in 
kompleksna zgodba, v kateri nastopajo predsodki, netoleranca in nenazadnje mal
omeščanska vzvišenost. ki je žal značilna za mnoge od nas, saj je zakoreninjena 
globoko v slovensko kulturo. O tem bi se dalo na dolgo in široko pisariti . A čemu? 
Se bo kaj spremenilo? 

Tomai Škorjanc 
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Dnevi filma 94 
(4. 12. -11. 12. Kinoteka) 

TRI ZAWUBLJENA SRCA 
(THREF OF HEARTS), YUREK 80GOJCWl1Z, 

ZDA 1992, VLOGE: WILLIAM 8 AI.DIVIN, KEU.Y LYNCH. 
SHERtl V'< FrNN 

Rim se še vedno rola po slovenskih ki
nematografih in gotovo bolj sodi tja, v 
srčiko straight občinstva, kot pa na 
lezbičen in gay festival. Morda je zgodba 
res nekoliko posebna, zanimiva in "toler
antna do vsakovrstne oblike seksualnos
ti " - kot se ta filmček rad predstavlja - za 
lezbijke oziroma gaye pa je bolj osladen 
dolgčas. Se pa da preživeti, če gay vzdi
huje za WIiiiamom Baldwinom ali lezbij
ka za mračno lepotico Sherilyn iz Twin 
Peaksa. Kelly Lynch igra ta pravo lezbf
j ko, ki jo seveda neodločena oziroma 
biseksualna ljubica zapusti. Baldwin naj 
bi ji zlomil srce, kot se pač za najetega 
ljubimca spodobi, in jo tako prepričal, da 
so moški navadne svinje, s katerimi je 
bolje imeti čim manj opravka. Toda prer 
tesarica angleščine. ki jo igra Sheri lyn, je 
poštena in na koncu oba tudi pošteno 
nategne. Tako neutolažljivi lezbijki in 
fantu na poziv (ki je v teku film že opustil 
ta nedostojni posel) ne preostane nič 
drugega, ko da si izmenoma jočeta v 
naročju in še naprej razvijata razumeva~ 
ja polno prijateljstvo. 

SUPER 8 1/2 
BRUC€ I.ABRl.1CF, Iv.NADA, 100 Ml~, ČB, VLOGE: BRUCE 

LABRucE. M11<EY MIKE, KlAus \ION 8AucKER 
LaBruce, ki ga poznamo po filmu No 
Skin Off My Ass, tudi tokrat ni razočaral. 
Glavno vlogo je spet rezerviral zase in v 
duhoviti, mestoma cinični in warholovski 

maniri pripoveduje o svoji poti do porno 
zvezdnika. Brezkompromisno govori tudi 
o podrobnostih v tem poslu, ki so opre
mljene s temu primernimi prizori. Ne
malo pozornosti nameni tudi lezbijkam. 
saj je protagonista odkrila avantgardna 
filmska ustvarjalka. Slednja se navduši 
tudi nad lezbičnim parom, ki predstavlja 
zabaven prototip lezbičnih stereotipov in 
odštekanosti . Sta namreč sestri, gre 
torej za incestno razmerje, ki se neneh
no zabavata in pred kamero veselo razi& 
gata, kako sovražita moške, še posebej 
bele straight moške s čopi. Ena Izmed 
njunih veselih prigod se odigra na avter 
cesti , kjer "neusmiljeno" napadeta in Po
silita nemočnega belega straight tipa s 
čopom, ki je povrhu vsega še na ber-



glah. Rim, ki bi se mu pozorni gledalci in 
poznavalci lahko dodobra nasmejali, če 
ne bi bilo nekaj razvlečenih prizorov. 

LUNATIC THEA TRE 
HtSAYASU SAIO, JAPONSKA 1989, 60 MIN 

Nenavaden prikaz homoerotične zveze z 
dalnjega vzhoda. Zgodba o ljubezni, zaz
namovani s fetišizmom, ki niha med sa
dizmom in nežnostjo. Gotovo nam bo 
ostal v spominu zaradi pretanjeno krutih 
erotičnih prizorov, čeprav je v prikazovan
ju odnosa med mučiteljem in žrtvijo (ki 
se lahko tudi zamenjata) ostajal premalo 
poveden. 

GOREČA UŠESA 
{ROTE 0HREN FETZEN OURCH OIE ASCHE), A NGELA HANS 

SCHEIRL, URSULA PURER , D IF.TMAR SCHIPEK, AVSTRIJA 

1991, 83 MIN, VLOGE: SUSANNA H EILMAYR, URSULA 

PURRER, ANGElA HANS SCHEIRL 

Film, ki se je v evropskih gay krogih 
reklamiral kot izjemen dosežek lezbične 
kinematografije, je, milo rečeno , razo
čaral. že tako ohlapno in raztrgano fabu
lo, nabito s težko berljivo fantastično in 
stehnizirano simboliko, povsem skazijo 
borni efekti nizkoproračunske produkci
je. Že gotovo dolgo ni bi lo moč videti 
filma s tako malo dialoga, ki pa bi bil 
nadvse potreben, če bi gledalec sploh 
hotel dojeti vsaj malo več, kot mu je pri
voščila režija. Da utrganost, trendovske 
obleke, brezciljni protagonisti in mesto 
katastrofe niso dovolj za dober /znosen 
(lezbični) film, pa že tako vemo. Za ko
nec samo še anekdota: na nekem avs
trijskem gaylez festivalu se je organiza
torjem po pomoti zapisalo "Arsche" (zad
njica) namesto Asche (pepel). In menda 
se gledalke in gledalci niso nič vznemir
jali, čeprav so, po zaslugi tiskarskega 
škrata, goreča ušesa frlela skozi Rit. 

IN ORKESTER JE IGRAL DALJE 
{ ANO THE BAND PLAYEO ON) . ROGER SroTTJSWOODE, 

ZDA 1993, VLOGE: MATTHEW M ODINE, ALAN ALDA, 

RICHARD GERE 

še en film, ki sicer ni povsem razočaral. 
smo pa od njega vsekakor pričakovali 
preveč. Razvpiti je-ali-ni-gay Richard Gere 
se v filmu pojavi kot koreograf z aidsom, 
vendar le nekajkrat po nekaj minut. Dru
gače pa je film primeren za šolske ogle
de (brez cinizma), medicince in za vse, ki 
jih je morda malo bolj zares zanimalo, 
kdo je odkril virus HIV - Francozi al i Ame
ričani - in kakšno pot so prehodili znan
stveniki in za njimi capljajoče javno 
mnenje, preden so spoznali, da ne gre 
za gay, temveč za vsakogaršnjo bolezen. 

JAGODE IN ČOKOLADA 
(fRESSI\ Y CHOCOLI\TE). TOM/IS GUTIERREZ ALEE IN JUI\N 

CARLOS T.AOIE, KUOA-MEHIKA-ŠPANUA, 1993, 110 MIN, 

VLOGE'. JORGE PERUGORRIA, VLADIMIR CRUZ, MIRTI\ 16/\RRA 

O preganjanih in v ZDA bežečih (nema
lokrat kot del ekonomske migracije) ku
banskih homoseksualcih je bilo že od 
nekdaj veliko slišati. Tudi o sinkretičnih 

verskih obredih, denimo santerii, ki se 
jih udeležujejo. Jagode in čokolada so 
kljub neprijaznim komunističnim kuban
skim razmeram veder in simpatičen film, 

ki mu spogledovanja s komercialnostjo VIRGIN MACHINE 
nikakor ne gre zameriti - tudi take filme (D IE JUNGFRAUMASCHINE), MONIKA TREUT„ NEMČIJA-ZDA 

namreč "potrebujemo". Tako kubanske 1 988, as MIN, ča 
tete preživijo, čeprav preveč krilijo z roka
mi, se pretirano zanimajo za umetnost, 
berejo prepovedane knjige, ogovarjajo 
mladce na cesti in na črno pijejo kapita
lističn i whisky. če postane prevroče, pač 
emigrirajo, ker je revolucija neizprosna 
mati. Jagode pa so tudi film o globokem ~ 
prijateljstvu med gayem in homoseksual
cem, kar je gotovo redkost. 

POSLOVILNI POGLEDI 
(PARTING G LANCES) , BILL SHERWOOD (+1990), ZDA 

1 986, 90 MIN, VLOGE: RICHARD G ANOUNG, JOHN 

BoLGER, STEvE 8USCEMI 

Vzhajajoči rockovski zvezdnik Nick umira 
za aidsom. Michael je njegov nekdanji 
ljubimec, ki skozi zgodbo odkrije, da je 
Nicka bolj ljubil od svojega sedanjega 
partnerja. Film velja za enega najto
plejših filmov o aidsu, v kar pa se gledal
ci niso mogli prepričati, saj kopija ni pris
pela pravočasno, zato so si morali ogle
dati rezervno v nemški sinhronizaciji. 

GORJE 
(GRICr), RICHARD GLATZCR, ZDA 1993, 86 Ml~, VLOGE: 

ALEXIS ARQUETTE, CRAIG CHESTER, UJCA GUTTERIDGE 

To pa je film iz kapitalističnega sveta, ki 
si prav tako zasluži oznako simpatičen. 

V pisani produkcijski pisarni TV milnice 
The Love Judge (video inserti so morda 
najduhovitejši del filma) se znajdejo gayi, 
črnci, debela šefinja, uspešne in neko
liko uporniške ženske. Osrednji lik je bo
doči producent Mark, katerega ljubimec 
je umrl za aidsom, sam pa živi pod Da
moklejevim mečem, ker se ne želi testi
rati . S prijateljem Jeremyjem, prav tako 
gayem, se nevarno spreta zaradi sim
patičnega sodelavca Billa, ki še ne ve, 
ali je ali ni, zato pač poskuša, bolj ali 
manj, z obema. Zgodba se konča tako, 
kot je t reba, volk sit in koza cela, in 
celotna ekipa odide na poslednje skup
no kosilo. 

OLIVER, OLIVER 
AGNIEZSKA HOLLAND, FRANCIJA 1992, 1 10 MIN 

Film, ki je zamenjal neprispeli zadnji 
Jannanov film 8/ue, ki pa po svoji kva
liteti prav gotovo ne zaostaja za znanim 
režiserjem. Nenavadna zgodba o fantu, 
ki se najprej prodaja po Parizu, potem 
pa se preprosti vaški družini izdaja za nji
hovega izginulega sina, je popestrena s 
pojavo posiljevalca in morilca majhnih 
dečkov. 

Prvi film kultne nemške lezbične režiser
ke, ki se je brezkompromisno lotila lezbi
jk, gayev, transeksualcev, Camllle Pa
glia, sadomazohizma. Deviški mašini 
sicer primanjkuje Monikinega običajnega 
ostrega humorja, nam pa vseeno tudi v 
tem njenem prvem filmu postreže z drz
nimi prizori lezbičnega drag showa, ki 
popest ri nekoliko dolgočasno lezbično 
romanco in dolgovezno "iskanje sebe oz. 
odkrivanje seksualnosti ", s katerim je 
obremenjena glavna junakinja. 

In še dva nesojena filma. 

LJUBEZEN V TROJE 
Film, za katerega Columbia ni želela, da 
se predvaja v okviru festivala, si morda 
lahko še ogledate v redni distribucij i. 
Tako kot pri Treh zaljubljenih srcih ima
mo opraviti s trojico, ki pa je prikazana 
dosti bolj zabavno in gledljivo. 

KRAVJIBLUES 
Ko smo si ta film Gusa van Santa kon
čno lahko ogledali v redni distribuciji, 
smo se lahko prepričali, da njegova zme
denost in dolgočasnost gotovo z niče
mer ne bi obogatila lanskih dnevov 
filma. 
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Portret mavrice 
Vsi opažamo zastavo v mavričnih barvah. Vidimo jo v angleških, ameriških (in še katerih) lezbičnih in gay časopisih, videli smo jo 
na razstavi Tu smo v Galeriji ŠKUC (od tam je tudi izginila - upamo, da je storilec vedel, kaj je odnesel!), v mavričnih barvah se je 
pojavljal napis Revolver na naslovnici novejših številk revije, imeli smo jo na Metelkovi in menda jo je nekdo videl viseti z nekega 
ljubljanskega (!) balkona. če bi bil to nek balkon v San Franciscu ali New Yorku ali Londonu. bi posvečeni nemudoma · pogrun
tali", da tam domuje kakšna roza organizacija ali pa roza par. 

Starši aktivisti 

Mavrično zastavo nekako povezujemo z gay gibanjem, 
všeč so nam prstani ali majice ali brisače "svobode", 
prav tako v mavričnih barvah. Potem pa se po tihem le 
vprašamo, zakaj je mavrica "barva" gay skupnosti in kaJ 
(če sploh) pomenijo posamezni barvni odtenki? 
Ime: mavrična zastava, gay zastava ali zastava svobode. 
Oblikovanje: Leta 1978 jo je zasnoval Gilbert Baker, 
umetnik iz San Francisca. Mavrično zastavo je ustvaril 
kot simbol ponosa lezbične in gay skupnosti. Navdihnila 
pa ga je že obstoječa "zastava ras• v petih barvah. 
Biografija: Po prvotni zasnovi naj bi mavrična zastava 
imela osem barvnih črt, žal pa je zaradi nuJnosti pri laga
janJa tiskarskim barvam izgubila dve: rožnato (za spol
nost) in indigo modro (za harmonijo). Mavrica svobode 
ima tako sedaj šest barv: rdečo (za življenje), oranžno 
(za zdravljenje), rumeno (za sonce), zeleno (za naravo), 
modro (za umetnost) in vijolično (za duha). 
Rojstni kraj: Mavrica je vsekakor najbolj doma v Ameriki, 
je arhetipski koncept San Francisca; tako hipijev kot 
gayev. SF je namreč zatočišče hipijev ter meka za lezbij
ke in gaye. Gay Američani se požvižgajo na državno 
ameriško zastavo, saj imajo sedaj svoje "gay zvezde in 
črte · ... 
Kaj pa mi? če po kakšnem naključju pridete do 
mavrične zastave, si jo le obesite na balkon, saj to JE 
gay zastava. Na plaži se mimo zleknite na mavrično 
brisačo - morda boste priklicali posvečene v skrivnost, 
za vse neposvečene pa ste lahko ·samo· ekologi, 
zeleni, borci za enakost ras ali pa se zanimate za duhov
na gibanja. Mavrica nudi torej širok spekter možnosti, 
povsem v skladu s svojo barvno lestvico govori o 
enakosti, ne glede na raso, spol, spolno usmerjenost, 
versko ali duhovno prepričanje, pozitiven ali negativen 
izid testa. In mnogi so prepričani v moč barvnega simbo
la, ki naj bi bi l prijetnejši od rožnatega trikotnika, skate
rim so nacisti označevali homoseksualce v koncen
tracijskih taboriščih. 

Richardove stvari 
v preteklih treh letih se je tudi v Nemčiji , in ne le v ZDA, močno zvišalo število članov 
v organizaciji za starše homoseksualnih otrok. Na Vsenemško srečanje staršev, ki je 
potekalo od 23. do 27. septembra 1994 v Dusseldorfu, Je prišlo skoraj sto mater in 
očetov iz raznih nemških krajev. Tema srečanja pa je bila Odnos dveh velikih cerkev 

Prenekateri gay (pa tudi lezbijka) bi stavil 
glavo, da je igralec Richard Gere gay. 
Kar naprej se šušlja o tem, da je menda 
že javno "priznal· svoje nagnjenje. No, je 
pa res, da se je pojavil na letošnji lon
donski gala gay prireditvi The Equalfty 
Show, ob tako zvenečih imenih, kot so 
Elton John, Sting, Melissa Etheridge, 
Alison Moyet, Vivienne Westwood, Ben 
Elton in Sandi Toksvig. Med drugim Je 
občinstvu povedal, da je navdušen nad 
toplim sprejemom, da gre za veličastno 
prireditev z veliko energije ... da je dober 
prijatelj angleškega (gay) igralca lana 
McKellena še iz časov, ko sta skupaj 
igrala v Bentu, drami Martina Shermana 
o gayih v koncentracijskih taboriščih. 
Gere pa je obelodanil tudi svojo intim
nejšo plat: ·vsi gotovo te leta poslušate 
govorice o meni. Sedaj j e pravi trenutek 
za resnico... Ime mi je Richard Gere in 
sem lezbijka.~ 

[ dom in svet J 

do homo
seksualnos
ti. Na foto
grafij i mati, 
udeleženka 
srečanja , s 
sinom in pri
jateljem. 



l. 

Spol na fotografiji 
Letos je potekala že druga podelitev nagrade Johna Kobala za najboljšo fotografijo - portret, ki jo 
sponzorirajo lndependent on Sundayter družbi Rnnemore in Field. Za več kot tisoč udeleženk in 

udeležencev, ki so se 
potegovali za laskavo 
nagrado, je bila letošnja 
poglavitna tema spolna 
identiteta oziroma spol
nost. Prvo nagrado si 
delita Polly Borland z 
nazivom portreta Adria
nna, Transvestite, Brazil 
in pa dvojni avtoportret 
Suky Best z naslovom 
Jaz kot heteroseksualni 
odnos. Razstava naj
boljših fotografij do nas 
sicer ne bo prišla, lahko 
pa si ogledate zmagov
alko Suky - kot žensko 
in kot moškega v zvezi. 

BJ in Mike 
sta zmagovalki prvega 
lezbičnega t ransvestit
skega tekmovanja Drag 
King Contest, ki je poteka
lo lani v San Franciscu. 
Prvo mesto si je prislužila 
frajer(ka} BJ, ki ni navdu
šila samo lezbijk, ampak 
tudi prenekaterega gaya. 
Intelektualna Mike bi lah
ko dobila tudi prvo mesto, 
kot trdijo njene privrženke, 
če bi se na tekmovanju 
spomnila reciti rati Bau
delaira. 

Sirenne 

l 

Gre za najnovejši main
stream film, ki se spogle
duje s t.i. lezbičnim šik 
modnim trendom. zgodba 
je pa naslednja: vikarja in 
njegovo ženo (Hugh Grant 
in Tara Fitzgerald) angleš
ka cerkev pošlje v Avstra-
1 ijo raziskat dela avst ra l
skega slikarja, čigar nerili
giozna dela je navdihovala 
zbirka dolgolasih "jezer
skih deklet" (igrajo Portia 
de Rossi , Elle Mac
Pherson in Kate Fischer). 
Drugače pa estetski in 
ne preveč lezbični pri
zori... 

Partnerstvo 
v Evropi 
Morda pa obstaja resna 
možnost. da bo naslednje 
tisočletje tudi v znamenju 
lezbičnih/gay parov, dru
žin oziroma starševstva. 
Po vsej Evropi se namreč 
sprejemajo predlogi ali že 
kar zakoni o registri ranem 
partnerstvu. Led so prebili 
Danci in Švedi, lani so se 
jim pridružili tudi Norveža
ni in in Finci. Kmalu bo 
podoben zakon sprejet 
tudi na Nizozemskem: 
lani je bil izdelan predlog 
za zakon o registriranih 
partnerstvih, ki pa ima še 
eno posebnost - ne zaje
ma le istospolnih parov, 
temveč tudi heteroseksu
alne pare različnega spo
la, ki se ne morejo poro
čiti (brat in sestra, mati in 
sin, oče in hči, stari starši 
in vnuki ... )! Tudi španska 
vlada bo letos spomladi 
sprejemala zakonski pred
log za hetero in homosek
sualne neporočene pare. 
Pri tem bodo registrirana 
partnerstva imela pred
nost pri ločitvah, saj bo 
zadostovalo že izjava o 
prekinitvi partnerstva. 
Švicarska organizacija za 
gay pravice je v svoji peti
cij i zbrala 84000 podpi
sov v prid homoseksual
nemu partnerst vu in jih 
tudi že predala švicarskim 
zakonodajnim oblastem, 
ki pa še niso določi le 

oblik možnih sprememb 
zakona o partnerstvu. 
Češka gay/lezbična orga
nizacija SOHO j e prav 
tako predstavila osnutek 
o registriranih homosek
sualnih partnerstvih čla
nom parlamenta. Letos 
se bo na novo sprejemal 
češki družinski zakon iz 
leta 1964 in člani SOHO 
verjamejo, da obstaja ve
liko možnosti za sprejem 
njihovega predloga. 
O podobnih zakonsk ih 
spremembah razmišlj ajo 
celo v Ukrajini, vendar je 
vprašanje, če se bodo ho
moseksualni pari sploh že
lel i registrirati v državah, 
kjer ni tradicije gay giban
ja ali kjer je bila homosek
sualnost še pred kratkim 
zatirana. V takem primeru 
je vsekakor bolj smiselno 
najprej razmišljati o zakon
ski prepovedi diskriminaci
je homoseksualcev. 
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ocvirki 
Veliko ljudi v Angliji še 
vedno težko verjame, da 
lezbijke karkoli počnejo 
razen, da mogoče štrikajo 
SkUPi!I, 
Maegie Sn,lth 

Raje grem ven s stra,gtit 
tipi in ne seksam kot pa 
da grem ven z gay tipi in 
seksam. Včasih, od časa 
do časa točkujem. 
Gus Van Sant 

Mlslim1'da imamo vsi v 
sebi androgenost; ,mamo 
obe strani. Vse je samo 
stvar, da to realiziraš 1n 
Imaš rad obe vlogi. 
Grace Jones 

Dober teden zame Je bil. 
če sem utrujal svojo ses
tro, če sem na poroki imel 
fist.fucking z Jemnom in da 
sem se še spraznil z 
nevesto. 
Maloalm Mc;Oowell , 
v diskusiji o letu, ko Je 
snemal Kal.-, 

V Ameriki so zelo, .zelo 
konzervativni. Ampak v 
Evropi, v Evropi so mi ob
JIMh Stvai V ne<fetlkih Č8· 
soplaih, ko Je Miki Miška 
fukal E. T.,:ta. 
IWlttltlarili, 

Sem. sem, sem. Sem 
spala z žensko In Jo imela 
rada. Bilo je lepo. 
NenehChenJ 

Nimaš ljubimce ali žene, 
zato jih nac;lome&tiš s špa
get, ,n čokoladnimi torta
ml. 
DMne 

Mislim, da promiskuiteto 
povzročajo ljl43. ki ne rro 
rejo najti nikogar, s kate
rim bi dejansko ostali dlje 
kot dan ali dVa. 
llette Mkler 

l.JUdJe imajo take čudne tn 
naivne ideje o tem, kako Je 
na Finskem. Nek bogaaaš 
iz New YC>fb je priletel v 
Helsinke po tistem, ko je 
videl nekt9 mojih risb, zato 
ker Je pri6akoval, da bo v~ 
del dobre tipe, ki to poč
neJO vsepovsod po mesiti. 
BQllm se, da je bil &renko 
razočaran. Ni ostal niti 24 
ur. V bistvu je skoči l na 
naslednje letalo za New 
Y0111. 
Tom of Flnland 

Dober seks zame je, da ga 
spravim pokonci. 
Allen Glnsber&, 84 let 
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Skrivnost in zgodbe ob času za spanje 
Po zadnjem singlu "/'// remember", ki je bil nominiran za najboljši spot v filmski glasbi na lanski MlV 
Awards (nagrado je odnesel Springsteen), zabeležen v filmu ·s častmi", je Madonna zopet na pohodu. 
Po zadnjem studijskem albumu "Erotica·. od katerega je že dve leti, se je vrnila z novim izdelkom 
"8edt1me Stories (Zgodbe ob času. ko Je treba v poste~o)". ki Je izšel 26. oktobra. Obdobje je odpna s 
singlom "Secret·, ki je že nekaj časa kar reden gost na radijskih in še kakšnih valovih. V videu, k1 Je 
črno-bel in sneman v čmsk1 četrti New Yorka, Harlemu. se Madonna sprehaja po zakotnih ulicah 
črnskega geta s peroksidnimi kodri in visoko preklano obleko stila štiridesetih let. obdana z zanimivimi 
travestiti in sknvnostn1mi tipi, k1 so vsi v lskanJu erotičnih pustolovščin. Madonnina skrivnost: človek se 
mora naučiti ijub1t1 samega sebe, da bi lahko ljubil druge. Sporočilo ni novo, saj ga lahko zasledimo že 
v pesmih kot so "Something to remember" (z albuma "/'m Breathloss;, 
·Express Yoursetr (album "Like s Prayer; ali ·in thls Life" s predzadnjega albuma, vendar vsakokrat v 
drugem kontekstu. Tokrat Je to spoznala od svojega ljubimca. Ob koncu videa pl'lstane v jazz,clubu, kJer 
poje na odru v spremstvu črnskega benda. V pavzah med snemanjem se je Madonna posvetila črn

• 

Tom ostaja gay 

skim otrokom, ki so sodelovali 
v vidcu in se zbirali na prizoriš
ču; povabila jih je k sebi in jih 
oskrbela s čajem In keksi. 
Madonna Je, po ocenah kriti
kov, končno dostojno odigrala 
glavno vlogo v filmu ·snake 
Eyes• (Kačje oči) režiserja Abe
la Ferrare. Kačje oč, so film o 
snemanju filma. Madonna igra 
glavno, spogledijlVO in ne pre
več uspešno igralko, ki se z& 
plete tako s svoJim filmskim 
partnerjem (James Russo) kot 
z režiserjem (Harvey Keltel). 
Kljub n1enim šestlntndesetim 
letom se Madonnina zgodba 
nadaljuJe. 

Jadran 

Britanski glasbenik Tom Robinson je naredil com,ng out "že" leta 1973. Leta 1976 je napisal 
nepozaben komad Glad to be Gay in tako zaznamoval sedemdeseta z refrenom "Zapoj, če si 
srečen, ker si gay ... • Skratka, Tom je tiste vrste fant, ki ne pristaja na kompromise, tudi za ceno 
slave ne ... Pa vendar ga v teh dneh v AnghJ1 vlačijo po zobeh takorekoč vsi. Ker sedaj živi z žensko, 
ki je nedavno še "celo" rodila, ga Je gay skupnost, z londonskim Gay Timesom na čelu, uvrstila na 
seznam homofobičnih izdajalcev, katerim se ne sme odpuščati. Senzacionalistični tabloidi in nji
hovi paparazziji pa ga seveda skušajo ujeti v intimneJših družinskih trenutkih, da bi tako "dokazali" 
uspeh desetletne terapije, ki naJ bi Toma končno spremenila v heteroseksualca. In kaj pravi jezni 

Tom? "Nikoli mi ni bilo mar 
za druge. Nisem iskal part· 
nerl<e zato, da bi Imel otroke 
ali ugodil staršem. Sedaj 
živim z .fensko preprosto m 
samo zato, ker jo pač ljubim. 
če vam je prav... še enkrat 
bom ponovil, kar sem le 
stokrat povedal: Rad imam 
moške • vedno sem jih Imel 
in vedno jih bom. še vedno 
se faJ8 identificiram kot gay, 
ne kot b1seksua/ec (spet · če 
vam je prav), saj naši nas 
protnik1 ne vidijo razlike.· 
Maja letos je Tom Izdal nov 
album Love Over Rage (LJU· 
bezen nad sovraštvom), na 
katerem je kar nekaj pesmi 
posvečenih gay tematiki, v 
dVeh pa se spominja pnjat~ 
ljev in ljubimcev, ki so umrli 
zaradi aidsa. 
Človek bi še pomislil, da so 
gayi najbolj veseli takrat, ko 
postanejo heteroseksualci ... 



"Prihodnost je vprašaj " 
Gregg Arakl, rojen leta 1960 v Los An-gelesu in aktivni član tamkajšnje skupine japonskih emi
grantov, je tudi gverilec v neodvisni ameriški filmski produkciji. Oktobra 1994 je na avstrijskem 
Viennalu predstavil filma "The Living End" (videli ste ga na Dnevih filma 93) in "Totally Fucked Up" 
ter ob tej priložnosti dal inter,,ju za avstrijski časopis WirtschaftsWoche ... 

Kol/ko so vaši filmi odraz vašega načina življenja alf določene generacije v Los Angelesu, ki jo je 
hollywoodska tovarna sanj Izločila? 
Mislite kaj takega, kot je generacija X? Ne, ne želim predstavljati nobene generacije ali biti njen 
umetniški izraz. Seveda pripadam skupini ljudi z določenimi občutki, ki je povsem odtujena, ločena 
od mainstream kulture in sistema. 
že prej ste delali mme o gay, lezbičnih in biseksualnih skupinah mladih. Takrat jih nihče v 
Hollywoodu ni hotel videti. Zakaj? 
Moji filmi se navezujejo na svet, v katerem živim. V tem, da sem gay in da živim v umetniški subkul
turi, se zelo razl ikujem od ostalih režiserjev. Tudi v primerjavi z drugimi neodvisni filmi so proračuni , 
s katerimi sem razpolagal, nadvse skromni. Prva dva filma sem posnel s 5000 dolarji, zadnja dva 

The Indigo gir/s 

pa s 25000. Trenutno snemam svoj 
najdražji film z naslovom "The Doom 
Generation". Spet gre za pripoved o 
najstnikih, ki med sabo razvijajo člo
veške vezi, povsem drugačne od tistih, 
ki sicer veljajo za normalne. 
Gre torej za podobno zgodbo kot v 
"Totally Fucked Up" (Totalno pritegn
jeni)? 
Ko sem delal film, je bilo zelo po-mem
bno, da sem se gibal v svetu teh najst
nikov. Zato je toliko živih video od
lomkov. Vse sem hotel videti skozi nji
hove oči in ne kot nekdo, ki opazuje ob 
strani. 
Film se konča s samomorom fanta iz 
skupine. Zdi se, kot da ni ne upanja 
ne rešttve. 
Ja, vsi moji filmi imajo odprt konec. To 
je del mene in moje generacije: ob
čutek, da je prihodnost en sam velik 
vprašaj. In kina nočem izrablj ati kot 
škatlo za milo, ki naj bi gledalca osre
čilo s sporoč i lom. Zadovoljen sem ob 
misli, da moji filmi ljudi provocirajo in 
jim dajejo misliti. V "The Living End" gre 
nekako za pojem odgovornosti. Kajti z 
aidsom okuženi ubijalec iz filma ni nič v 
primerjavi s pomanjkanjem odgovornos
t i, s katero je ameriška vlada obravna
vala problem aidsa še v poznih osem-

Rlililt:<Mm!lOO!l!! desetih. In tudi danes ni veliko bolje. 

Dekleti sta pravkar končali snemanje hollywoodskega filma Boys on the Side, v katerem Whoopi 
Goldberg igra lezbično glasbenico. Čeprav se z glasbo ukvarjata že več let, sta postali mednarodno 
znani šele s priredbo pesmi / Don't Want To Talk About It, ki sta jo prispevali za film Philadelphia. 

Emlly Sailers in Amy Ray pa sta pos
neli tudi nov album Swamp Ophelia, ki 
je eklektična mešanica glasbenih stilov 
od rocka, funka do post punka in 
pomensko močnih besedil. V pesmi 
Oead Man's Hill govorita o otroških 
spominih na krutost, This Train se lote
va holokavsta in podobno. The Indigo 
Girls pa sta naredili še eno veliko spre
membo: o lezbičnem nagnjenju govorita 
bolj neposredno. V inter,,jujih se sicer 
tej temi še vedno raje izogneta, ker 
"čakata" čas, ko bo spolno nagnjenje 
posameznika tako postranska zadeva, 
da ne bo več potrebno govoriti o tem. 
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The Adventures of Priscil/a, Queen of the 
Desert (Prigode Priscille, kraljice puš
čave) je naslov najnovejšega filma o 
transvestitih, scenarista in režiserja 
Stephana Elllota. Dva transvestita in 
transeksualec potujejo čez avstralsko 
puščavo v središče države, kjer jih čaka 
nastop. Film, ki homoseksualce in osta
le queere osvobaja pripisanega urbane
ga okolja in jih vrže v avtobus sredi 
samotne puščave. Kot v vsakem dobrem 
road movieju, se tudi V Priscilli glavni 
junaki oz. junakinje odpravijo na avantur
istično psihološko potovanje. Samotna 
pot jih pripravi do odkritega izražanja 
misli in občutkov, ki jih sicer "mesto 
varuje". kot pravi ena izmed junakinj. 
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1 etos spomladi bo v Haagu na Nizo
Lzemskem potekalo evropsko tekmo
vanje za miss travestita. Organizatorji 
obljubljajo velik medijski dogodek, ki naj 
bi ga spremljale tudi mnoge evropske TV 
mreže. Tekmovanja se bo udeležila tudi 
naša predstavnica Salome. Mi j i seveda 
držimo pesti in upamo, da se bo prebila 
tudi na svetovno tekmovanje za miss 
travestita! 

1 eto 1994 je pomenilo deset let orga
Lniziranega gay in lezb ičnega gibanja 
pri nas in petnajst let gay aktivizma orga
nizacije HOSI v sosednji Avstriji. 

Pa še nekaj strupenih izjav neumorne 
Camille Paglia, ki jih je natresla v 

intervjuju za ameriško gay revijo The 
Advocate: "Ko moški postane gay, se 
njegov IQ desetkrat poveča. Ko ženska 
postane lezbijka, ji IQ desetkrat pade." 

/LGA 
Od 27.12. do 31.12 1994 je v Helsinkih 
na Finskem potekala 16. evropska regio
nalna konferenca ILGA (Mednarodno 
združenje lezbijk in gayev). 
Udeleženci in udeleženke konference so 
obravnavali naslednje teme: ženske v 
ILGA, ILGA in Evropska skupnost ter 
Evropski svet, registrirana partnerstva, 
gay in lezbično starševstvo, E-mail in 
Queer Internet, mladinske skupine, AIDS 
v medijih, lezbični pari, baltske države, 
balkanske države. rasizem, lezbijke v 
Vzhodni Evropi, transeksualni fenomen, 
podobnosti, razlike in sodelovanje med 
lezbigay in trans skupnostjo, akcije, 
Europride. 
ILGA, edina mednarodna nevladna orga
nizacija, je že dalj časa v finančni stiski, 
doživela pa je tudi politični polom - kljub 
izključitvi dveh pedofiliji naklonjenih orga
nizacij je izgubila konzultativni status pri 
ECOSOC v okviru OZN. Če bi si ga (dol
goročno!) spet želela pridobiti, bo za za
četek morala oddati natančen popis 
vseh svojih članic (organizacij) in seznam 
njihovih aktivnosti. 
Med konferenco je bilo poskrbljeno tudi 
za zabavo: nastopila je pevka Katja Lam
peta (finska kd lang), 30. decembra je 
bila organizirana Glamour Party za lezbij
ke, 31. decembra pa silvestrovanje v 
stari tovarni kablov, na katerem se je 
zbralo čez 3000 ljudi, v glavnem lezbijk 
in gayev. 
Žal pa so se Helsinki pridružili črnemu 
seznamu mest, katerih župani ne želijo 
sprejeti članov ILGA konference v svoji 
rezidenci. Organizato~i so zato pripravi li 
polurno demonstracijo pred mestno 
hišo. 
Naslednja Evropska ILGA konferenca bo 
potekala konec decembra v Rigi, Latvija, 
Vzhodnoevropska pa maja v Kijevu, 
Ukrajina. Letošnji Europride pa se ima 
zgoditi v Kopenhagenu na Danskem. 
Istočasno z ILGA konferenco je v Hel-

Seveda zopet pribije, da v svetu ni veli
kih lezbični h umetniških del, skratka 
ničesar. In modro, povsem v slogu staro
kopitnih seksologov, ugotavlja, da so 
lezbijke ženske, ki nikoli niso opravile 
"transferja" k moškim. 

sinkih potekalo tudi srečanje transeksu
alcev Transgender Pride Conference. 
Tudi transvestiti in transeksualci so ak
tivni člani SETE, finske gay/lez organi
zacije. 

KAM V HELSINKIH? 
Bari: 

H20, Eerikinkatu 14 
QUIQUIRIQUI, Lonnrotinkatu 32 
CAFE ESCALE, Kansakoulukatu 3 
NALLE PUB. Kaarlenkatu 3-5 
TOM'S CLUB, Kalevankatu 44 (S/M 
klub, odprt ob sobotah, obvezno 
usnje in jeans) 

Restavracije: 
OLOTILA, Pursimiehenkatu 18, od 
15. ure naprej 
NIGHTINGALE, Annankatu 10 

Diskoteke: 
DON'T TELL MAMA, Annankatu 32, 
od 23. do 4. ure 
NEW FACES, Lonnrotinkatu 29, 
(odprto ob sobotah, pretežno 
lezbična populacija) 
TRIANGLE, discotheque BOTTA, 
Museokatu 10 (odprto ob ponedeljkih) 
HOMOSAPIENS (v Nightingale), 
Annankatu 10, petek in sobota od 
21. do 2. ure; striptease, dark room, 
videoroom, transvestitski showi. 

Savna: 
YRJONKATU, Yrjonkatu 23, ponedel
jek, sreda in petek samo za ženske, 
ostali dnevi samo za moške, ob 
nedeljah zaprto. 

Knjigama, organizacije: 
BAFFIN BOOKS, Eerinkatu 33 
AIDS Support Centre, Linnankatu 28 
SETA (lezbigay org.), Oikikatu 3, 
telefon +358 O 1358 302 
TRANS Support Centre (org. transek
sualcev), Mannerheimintie 108 A 6, 
telefon +358 O 4111135. 

S.T. 

[ dom in svet} 



Športno ~vljenje 
Diamanda Gallas, ki so jo v najnovejših 
angleških recenzijah poimenovali "kri
žanka med vampirjem in dervišem", je iz
dala nov album z naslovom The Sporting 
Ufe (založba Mute). Diamanda ostaja na 
okopih brezkompromisnega aids aktiviz
ma in s tetovažo "Vsi smo HIV+" na roki 
še vedno sporoča, da je politično vedno 
osebno. Kljub temu je The Sporting Ufe 
bolj sprejemljiv album, morda tudi zato, 
ker z njo sodeluje (redka čast!) John 
Paul Jones, glasbenik, ki je avtor več
nega hita Stairway To Heaven legen
darnih Led Zeppelinov. Diamanda, ki je 
nekoč izjavila, da so njene misli preveč 
grozljive, da bi jih povedala na glas, v 
komadu Skotosene (Ubij me) ostaja 
zvesta svojemu večglasnemu neverbal
nemu petju in grški tradiciji, ki ne pozna 
žalosti, ampak maščevanje .. . Naslovna 
pesem albuma govori o skupini prosti
tutk, ki za zabavo ubije moškega. Tudi 
reprize znanih pesmi je pričarala v svo
jem značilnem grozečem stilu. Percy 
Sledge bo v Diamandini interpretaciji nje
gove pesmi Dark End of the Street (Tem
ni konec ulice) gotovo odkril njemu nez
nane temačne plati. 
Športno .življenje vsebuje, za razliko od 
prejšnjih pogrebniških albumov, podtone 
sarkazma in črnega humorja. Vendar 
tudi ta album ni primeren za kronične 
depresivce. 

[ dom in svet J 

Marketing 
brez predsodkov 
Oglaševanje, ki je del marketinških 
aktivnosti, je Industrija, ki ustvarja mili
jone dolarjev z namenom, da potrošnika 
informira, prepričuje in mu prodaja 
izdelke in storitve. Vendar je to le ena 
plat Industrije. 

Motivacijske raziskave na področju mar
ketinga in oglaševanja segajo v drugo 
polovico 30. let v Ameriki, napredek pa 
so dosegle v 50. letih. Pionirji motiva
cijskih raziskav so namreč s pomočjo 
različnih metod ugotavljali, da kupci še 
zdaleč ne posegajo po izdelkih zaradi 
racionalnih razlogov, temveč je njihovo 
obnašanje odvisno od spleta faktorjev. 
ki jim zagotavljajo čustveno gotovost, 
moč, socialni status, seksualni apel ipd. 
Tovrstne raziskave, namenjene strokov
njakom marketinga, so tako pokazale, 
da potrošnik pogosto poseže po tistem 
(neracionalno) izbranem izdelku, ki mu 
prinaša najbolj pozitivno, pogosto neza
vedno zrcalno samo-podobo. To je podo
ba , o kateri posameznik misli , da jo 
določeno okolje vidi oziroma percipira. 

POPOLNOMA IZKORIŠČENI 
IN POZABLJENI? 
Nakup določene blagovne znamke je 
torej demonstracija pripadnosti enake
mu, čeprav pogosto netransparentnemu 
okolju, oziroma razredu. Posameznik 
tako socializira s tisto družbo ali mikro 
okoljem, kjer lahko izbran izdelek vidno 
demonstrira. 
Tudi pripadnost gay skupnosti se neneh
no demonstrira z obleko, ki jo nosimo, 
pijačo, ki jo pijemo, glasbo, ki jo poslu
šamo .. . in ku pujemo iste blagovne 
znamke: Levi 's , Doc Martens ... itd. S 
statističnega vidika je gay trg - "roza trg" 
precejšen, saj predstavlja cca 10 ods
totkov populacije. če temu prištejemo 
še tradicionalno razumevanje gayev kot 
populacije z dobrim, izbranim okusom, 
kot skupine, ki se ne poroča in nima 
otrok, potem kaj hitro pridemo do pre
prostega zaključka , da imamo gayi nad
povprečno kupno moč. 
Večinoma gayi pripadamo tudi moderne
mu segmentu življenjskega sloga z nas
lednjimi značilnostmi: zabava, razvedrilo, 
"živeti danes je pametneje kot varčevati 
za jutri" , ne maramo pa zgodovine, stri
pov, verskih tem, igranja na inštrumente 
ipd. Za tržne strokovnjake pa pomeni 
tisti ključn i tržni segment kupcev, ki bo 
prvi posegel po novih proizvodih ter jih 
dejansko ponesel na ulice, ceste, v real
no življenje. Bilo je torej le še vprašanje 
časa, kdaj bo marketing stroka spoznala 
ta 10-odstotni trg in ga pričela osvajati. 
Moč "roza trga• torej obstaja. Oglaše
valske agencije pa so tradicionalno po
časne in previdne. Šele v 80. letih je 

prišlo do prvih uspešnih reklam s skritim 
prepričevalom - pripadnosti določenemu 
okolju, namenjenih gay ciljni skupini . 
Spomnimo se samo Nick Kamena in 
njegovega pristopa k reševanju proble
ma umazanih Levi's kavbojk v pralnici. 
Pravo ofenzivo oglaševalskih kampanj, 
namenjenih gay ci ljni populacij i, pa so 
prinesla 90. leta, zahvaljujoč "kalviniz
mu" in njegovim spodnjicam, različnim 
parfumom, Absolut "drugačni " vodki, 
Smirnoff vodki ter njegovim angelom v 
Doks čevljih, lkea-i , Toyoti, Britvic poma
rančni sok itd. 

"DRUŽBENA ODGOVORNOST" 
Ena najodmevnejših tržnih potez lans
kega leta je bilo gotovo sponzoriranje 
Gay (olimpijskih) iger v New Yorku, ko so 
korporacije odštevale od 50 do 500000 
ameriških dolarjev. Vrsta podjetij je izjavi
la, da vzrok za tako promocijo ni bi la 
"trda" prodaja izdelka, marveč vzpostav
ljanje pozitivnega odnosa do "največje 
ameriške manjšine", saj je gayev v Ame
riki več kot Židov in mnogih drugih rasnih 
skupin. Diskriminacija gay segmenta 
lahko, s tržnega vidika, povzroči vrsto 
negativnih učinkov, kot na primer bojkot 
cigaret znamke Marlboro v letu 1992. 
Sponzoriranje Gay iger je torej omogočilo 
idealno osnovo za vzpostavljanje in vzdr
ževanje zvestobe s proizvajalci - blagovni
mi znamkami (ATT telekomunikacije, 
gigantska pivovarna Miller') . še pomemb
neje pa je, da nas tudi vidno priznavajo. 
Ne glede na to, kolikšna je dejanska 
kupna moč gay skupnosti, je pomemb
no, da v času, ko prihaja do velikih spre
memb kulturnih vrednot, korporacije 
spoznavajo nujnost upoštevanja trendov 
in ustvarjanja, ne ignoriranja novega 
trga. To je mnogim oglaševalcem in vod
jem marketinga že povsem jasno. 
Končni izid je pa tudi preprosto dosežen, 
saj kupujemo to, kar nas povezuje, pa 
tudi mnogo straight kupcev poseže po 
naših najbolj priljubljenih blagovnih 
znamkah. Prijeten nakup. 

TomažR. 



„ t 
Trenutno potuješ ter obiskuješ lezbične in gay skupine v Vzhodni 
Evropi. Zakaj si, kot Američan, Izbral prav ta del sveta? 
Za izbiro Vzhodne Evrope je več razlogov. Predvsem me je že od nek
daj zanimala ta regija. Vzhodna Evropa je bila namreč tisti del sveta, 
o katerem Američani nismo nič vedeli. Spominjam pa se tudi obdob
ja, ko sem šele začel svoj coming out in se še nisem pogovarjal o 
tem z drugimi. Ena izmed najgrozljivejših žalj ivk za homoseksualce je 
bila "commie-pinko fag" (komi-roza peder). Spraševal sem se. kaj naj 
bi to bilo. Ko sem se deklariral kot gay, sem začel razmišljati o tem, 
da homoseksualci obstajajo tudi v komunističnih deželah. Leta 1987 
sem sodeloval pri organizaciji Gay in lezbičnega pohoda v Washing
ton. To je bil pohod za pravice in eden izmed sloganov je bil "We are 
everywhere" (Mi smo povsod). še bolj so me začeli zanimati ljudje in 
kraj i, ki j ih nisem poznal. Leta 1988 sem bil eden izmed organizator
jev za Gay Freedom Day Parade (Pohod ob dnevu gay osvoboditve). 
Prireditev smo odprli tako, da so ljudje iz različn i h dežel pozdravljali 
zbrano množico v svojem jeziku. Takrat sem spoznal veliko homosek
sualcev iz Vzhodne Evrope. Istega leta sem obiskal Vzhodno 
Nemčijo, kasneje pa še Češkoslovaško in Madžarsko. Začel sem 
intervjuvati ljudi in spoznal, da zelo malo vedo o gay življenju in o 
tem, kako je denimo nanj vplivala vzgoja. Vzhodnoevropejci pa so mi 
bili všeč in svoja spoznanja o Vzhodni Evropi sem želel prenesti v 
Ameriko. Upal sem, da bo to pospešilo in izboljšalo stike med 
dvema različnima svetovoma. 
Kakšni so tvoji načrti za naprej? Kdaj boš končal projekt in kako 
boš predstavil dokumentarec? 
Dokumentarec govori o zgodnjem razvoju gay gibanja v socializmu in 
takratnih stališč do tega pojava. Ravnokar raziskujem arhive. Bil sem 
že v dokumentarnem filmskem arhivu v Moskvi in nekateri zgodo
vinarji mi bodo pomagali osvetliti preteklost socialističnih dežel. V 
fi lmu bom uporabil tudi intervjuje, ki naj bi ilustrirali, kako so ljudje 
živeli v teh deželah oziroma razlike in podobnosti med nj imi. 
Predvidevam, da bom projekt končal v dveh letih. Sem namreč še 
redno zaposlen, z dokumentarcem se ukvarjam v prostem času. 
Upam, da bom naslednje leto lahko ves čas posvetil samo filmu in 
začel s produkcijo: uredil arhivske zapise in posnel scenarij. 
Kako se dokumentarec financira? 
Do sedaj sem dobil podporo nekaterih gay in lezbičnih organizacij. 
Newyorški Paul Robeson Fund. ki je del fondacije Funding Exchange, 
financira lezbične in gay filmske projekte in nekaj denarja so dali tudi 
meni. Podprla me je tudi manjša lezbična fondacija Astrea, Horizon's 

foundation iz San Francisca in manjši privatni trust, ki je bil zapušči
na nekega gaya, namenjena kulturnjm projektom. Pri zbiranju sred
stev pa mi je pomagala tudi Chnstina Schenk iz bivšega 
Vzhodnega Berlina, lezbijka in poslanka v nemškem parlamentu. 
Financiranje mojega filma tako ni zavezano kakšnemu studiju ali 
televiziji, temveč gre za širše gay fondacije. Poskusil pa bom tudi pri 
organizacijah, ki se ukvarjajo s človekovimi pravicami. Distribucija 
filma je torej neodvisna. Pogovarjal sem se že s Frame Line, ki je 
producent Mednarodnega gay in lezbičnega filmskega festivala v San 
Franciscu. nameravam se dogovarjati s TV mrežami in z evropskimi 
producenti. Glede slednjega se pojavi težava, saj se nekateri inter
vjuvanci ne smejo pojaviti na filmu v lastni deželi, tako da bom moral 
za prikazovanje filma v nekaterih vzhodnoevropskih deželah kakšne 
intervjuje tudi izrezati. 
V lJubljanl se boš mudil le štiri dni. Pa . vendar me zanima, kakšni 
so tvoji prvi vtisi o tukajšnjem ozračju in seveda gay sceni? 
Ozračje v Ljubljani mi je zelo všeč. Stvari, ki jih delate v vaši gay 
skupnosti, name vedno naredijo močan vtis. Občudujem vašo 
sposobnost, da se javno predstavljate v Sloveniji. še posebej sem 
navdušen nad Revolverjem, saj se vidi, da ženske in moški 
zares delajo skupaj. Revija omogoča enakovredno predstavitev lezbi
jk in gayev, ima res dobro ravnotežje, ki ga vidiš le malokje. Mislim, 
da so ljudje, s katerimi sem se pogovarjal, zelo predani lezbičnemu 
in gay gibanju ter zelo ustvarjalni. Občutek imam. da se tukaj veliko 
dogaja in da se vidnost homoseksualcev v vaši deželi nenehno veča . 
Naletel sem na zelo bogato lezbično in gay sceno ter zelo pristopne 
in odprte ljudi. Mislim, daje vse skupaj cool. 

Snemalka Tracy Thompson pa dodaja, da je njen prvi in naj
pomembnejši vtis o slovenski gay sceni ta, da se vsi zelo dosti in 
kar naprej smejijo ... 
Conrad se čez kako leto, po pregledu posnetega materiala, namer& 
va vrniti v Vzhodno Evropo. Seveda bo obiskal tudi Ljubljano, pa še 
Zagreb in Beograd. Vsi, ki vas njegov projekt kakorkoli zanima ali pa 
bi želeli sodelovati, lahko pišete na naslov: Shades of Red 
and Pink, Douglas Conrad, 584 Castro Street 123, San Fran
cisco, CA, 94114, USA. 

Suzana Tratnik 

[ intervju J 



Bella donna 
MICHELE CONDRIU IN AGNES ROYON

LEMEE. IZVIRNI IN ANGAŽIRANI GLAS

BENI USTVARJALKI IZ MARSEILLESA 

STA LANI NASTOPILI TUDI V ROZA 

DISKU IN PO NASTOPU SPREGOVORlLJ O 

SVOJI USTVARJALNOSTI, CD PLOŠČI 

BELLADONNA 9 CH, FEMINIZMU , 

LEZBIŠTVU, APOKALIPSI, AIDSU. 

DADAIZMU. 

"Lahko predstavita sebe in vajino delo?" 
"Najprej je to ljubezenska zgodba. Srečali sva se pred sedmimi leti 
in začeli skupaj pisati glasbo pred štirimi ali petimi leti. Najprej sva 
prirejali Tom Waitsa, Janls Joplin ipd., potem sva začeli pisati lastne 
komade. Gre za dve plati pri najinem delu. Prva je kabaretna stran, 
ki ste jo videli na koncertu, bolj francoski tradicionalni realistični 
šanson. Drugi glavni tok je bil najprej vrsta punka, ki se sedaj preus
merja v techno. Oba toka je težko mešati, vendar je končni rezultat 
nekak kabaret-techno. Belladonna je seveda ženska skupina, femi
nističnerlezbično usmerjena in nekatere pesmi so odkrito lezbične. V 
glavnem nastopava po Evropi, vendar ne toliko v Franciji, ki še vedno 
zaostaja za sodobnimi glasbenimi tokovi. Na severu in zahodu je 
nekoliko bolje, na jugu Francije pa še vedno najbolj poslušajo 
rock'n'roll. Nastopili sva v Berlinu, na Japonskem in v Tirani - tako 
sva tudi prvič potovali skozi Ljubljano.· 

[ intervju J 

"V Tirani? Lahko povesta kaj več o tem?" 
"Vsako leto tiranska TV povabi specialnega gosta iz Južne Evrope. 
Hoteli so nekoga iz Marseillesa in seveda sva sprejeli povabilo 
ženske, ki naju je videla nastopati. Zanimala naju je ta Albanija, saj 
je šlo za drugačno kulturo, drugačno senzitivnost. In bilo je zelo lepo. 
Pred TV kamerami sva nastopili v živo, v dvorani z osemsto gledalci. 
Najprej so bili zelo presenečeni, ker niso vajeni feministk in še pose
bej ne žensk, oblečenih kot sva midve. Potem pa so naju toplo spre
jeli. Nastop je trajal le 10 minut, vendar je bilo vseeno šokantno 
doživetje. Najraje nastopava pred gay in lezbičnim občinstvom ter se 
udeležujeva lezbičnih festivalov." 

"Kakšni so bili vzroki za vse te spremembe v glasbeni usmeritvi?" 
"Najina glasbena okusa sta različna, vendar sta nama obema všeč. 
Pred dvema letoma sva odkrili industrijsko glasbo, sicer pa gre za 
običajno evolucijo v glasbenem delu. Pomemben moment ustvarjal
nosti Belladonne je tudi igranje na starodavne in najnovejše glas
bene inštrumente, torej kombinacija tradicionalnega in modernega. 
Uporabljava zelo različne zvoke. Najprej je bilo vse skupaj bolj dadai
stično kot realistično, ker je bilo absurdno, ni se jemalo resno - ne 
jemljeva se resno - in gre tudi za kombinacijo absurdnega, tragične
ga, komičnega. Slednje je zelo pomembno za naju. Tako namreč 
razumeva življenje, nočeva ga jemati preresno, se pa istočasno loti
va stvari, ki so nama blizu. Prvi del showa govori o stvareh, ki so se 
naju dotaknile v lanskem letu: Sarajevo, aids, ljubezenske zgodbe, 
ljubezen in nevarnost. To so osebne stvari. In meja med norostjo in 
normalnostjo je kot rezilo britvice.· 

"Kako je s komadom o Sarajevu? Sta ga napisali zato, ker poznata 
tragedijo tega mesta Iz medijev, ali morda koga od tam? Koliko 
vama je Sarajevo blizu?" 
"Ne poznam nikogar osebno, ker v Franciji ni veliko ljudi iz bivše 
Jugoslavije. že tri leta pa sva zelo podrobno seznaznjeni s tragedijo v 
Sarajevu, osebno sva zelo šokirani zaradi tamkajšnje situacije. še 
posebno naju je prizadelo ravnanje z ženskami, posilstva in drugo 
nasilje. Tekst sem napisala pred kakšnim letom. Zanj sva uporabili 
drugačno glasbeno senzibilnost. Sarajevo je zame še posebej žalost
no, ker gre za brutalne zločine nad poetiko, artizmom. To je res sim
bolika današnjega časa." 

"Lahko bi rekli, da je vajina poetika po eni strani zelo politično 
angažirana In obenem zelo osebna. Govori o politiki, seksizmu, 
rasizmu, homofobljl ... " 
"Da. Politična je tudi pesem v italijanščini Aqua in bocca, ki govori o 
fašizmu in seksizmu. Ljudem je zelo všeč, ker je v njej veliko jeze in 
istočasno ljubezni, govora o svobodi, o pravici do izbire lastnega živ
ljenja, kar seveda vključuje tudi homoseksualce, feministke in vse, ki 
preprosto živijo po svoje. Gre za zelo angažirano anarhistično giban
je. Veliko sva nastopali po Italiji, v anarhističnih squatih, v Torinu in 
drugje. Midve imava zelo neodvisno strukturo in skušava vztrajati na 
robu družbe, zvesti svojemu prepričanju. Anarhizem nama je najbližji, 
čeprav ne pripadava nobeni politični stranki ali organizaciji. Nočeva 
biti del nikakršne politične organiziranosti, vendar je najina senzibil
nost usmerjena k osvobajanju ljudi. Ne bojiva se oznake političnosti 
v tem smislu, ker sva angažirani okoli določenih tem. Mislim, da je 
umetnost najboljši način govora o politiki, saj premaguje jezikovne 
pregrade. V Franciji se marsikdo boji politične oznake, ker ljudje ne 
znajo ločiti med idealno politiko in politiki." 

"Kakšno je torej Javno mnenje o vajini glasbi in besedilih?" 
"Ponavadi imava zelo mešano občinstvo; starejše, mlajše, homosek
sualce, heteroseksualce ... Mislim, da se veliko ljudi lahko prepozna 
v najinih temah, ker so jim blizu, so čutne in obenem tudi krute. 
Nekaterim najina glasba ni blizu, vendar imajo radi koncerte, ker ger 
voriva iz srca, zelo odkrito in iskreno." 

"Ali jih moti vajina odkritost glede spolne usme,jenosti?" 
"Doživeli sva nekaj presenečenj . Morda ste na včerajšnjem koncertu 
v K4 opazili rahlo zmedenost občinstva po izvedbi erotične pesmi. 
Aplavz je bil nekoliko zadržan: 

"Najbrž je treba upoštevati, da v nedeljski Roza disko prihaja tudi 
veliko stralgtrt ljudi." 
"Zelo sva se zabavali. Nekateri so nama navdušeno ploskali in neka-



teri so bili rahlo šokirani. Radi šokirava občinstvo. V bistvu pa se ne 
deklarirava zelo javno kot lezbijki, ker je to razvidno iz pesmi. Ne 
maram izjav v slogu: midve sva lezbijki, bla, bla, bla. To naju ne zani
ma. Na odru se dobro vidi, da sva par in vedno govoriva iskreno. V 
mnogih pesmih govoriva o ljubezni med ženskami." 

"Med včerajšnjim nastopom sta omenjali tudi aids. Poznata koga, 
ki Ima aids, sta tudi tukaj angažirani, morda povezani z gay ali 
ACHJp gibanjem?" 
"Napisala sem pesem, homagge prijatelju, glasbeniku, ki je umrl za 
aidsom. Včasih moraš izkričati te stvari, ker je res zelo boleče, je too 
much. Sodelovali sva z ACT-UP gibanjem v Marseillesu, ki je relativno 
novo. Nastopali sva 1. decembra, ki je mednarodni dan boja proti 
aidsu. Veliko sva nastopali tudi na festivalih, posvečenih boju proti 
aidsu. V Franciji je veliko aidsa, to je velik problem. Tudi v pesmi 
Desert govoriva o tem: • ... ti si v žalosti mojih oči .. .' Tekst je zelo 
političen in tudi posvečen prijatelju, ki je umrl pred šestimi meseci. 
Seveda poznava veliko pozitivnih in ljudi z aidsom. Vendar pa nisva 
hoteli, da bi pesem Elegy, ki sem jo omenila na začetku, govorila 
samo o žalosti. Prvi del omenja tudi deklaracijo pravic pozitivnih in 
obolelih za aidsom: ne glede na spol, spolno usmerjenost, narod· 
nost ali vero itd, imaš pravico do svobode ... in enakih možnosti, če 
si seropozitiven ali imaš aids." 

"Poznata Dfamando Gal/as, ki je prav tako zelo aktivna na tem 
področju?" 
"Da, Diamandaje odlična." 

uKakšno je vajino mnenje o drugih aspektih gay gibanja?" 
"Problem vidiva v nekaterih ekstremističn ih gibanjih, kot so recimo 
radikalne lezbijke. Tovrstna gibanja se kaj hitro približajo fašizmu, 
ekskluzivnosti in to je nevarno. Pred tako avdienco ne želiva nasto
pati. Včasih ima Agnes težave na srečanjih radikalnih lezbijk, ker 
mislijo, da je transeksualka. Prizadevava si za odprtost in neobre
menjenost, zato naju taki pojavi odbijajo, tudi v gay skupnosti." 

uoa, to Je problem. Nekatere lezbijke denimo ne sprejmejo žensk, 
lezbijk, ki izgtedajo zelo običajno, imajo dolge lase Ipd. To Je body 
fascism." 
"Tudi Tina je imela podobne težave v berlinskih lezbičnih klubih, ker 
so nekatere mislile, da je preveč ženstvena, da bi lahko bila lezbijka. 
To je res grozljivo. Prideš v lezbično ali gay skupnost. ki je še bolj 
netolerantna in nepovezana. Tako se zgublja na moči. To je totalno 
neumno. In v gibanju ACT-UP v Marseillesu mi je všeč prav to, da 
niso seksisti, ženske in moški ter homoseksualci in heteroseksualci 
zelo dobro sodelujejo. No, seveda je aids problem vseh. Mislim, da 
si v teh časih ne bi smeli privoščiti toliko notranjih nasprotij niti posil
jevanja z eno samo resnico. Zato mi je zelo všeč mavrična zastava 
kot simbol gay skupnosti.• 

uKakšne projekte, glasbene ali še druge, pripravljata v prihodnosti?" 
"Show, ki sva ga izvajali v Ljubljani je precej nov, v letu 1995 ga 
bova predstavili lezbični publiki v Švici, Berlinu in morda na Dunaju. 
Do konca leta 95 želiva izdati drugi CD. Mislim, da se bo glasbeni 
razvoj nadaljeval v smeri kabaret-techna. Vse bolj se navdušujeva 

tudi nad fotografijami, diasi in slikami, ki sva jih predstavili tudi na 
koncertu v K4. Pripravljava pa tudi nekakšen apoka li ptični show. 
Mislim, da bova v bodoče bolj nastopali za gay občinstvo po vsej 
Evropi. V letu 95 nameravava nastopiti na amsterdamskem gay in 
lezbičnem filmskem festivalu. Želeli bi nastopiti tudi na ameriških 
lezbičnih festivalih, če niso preveč radikalno usmerjeni, vendar mis
lim, da bi j im lahko bil všeč najin show. • 

uomenili sta apokalipso. Kako torej vidita bodočnost sveta?" 
"Mislim, da več nimamo dosti časa, če ne bomo vzpostavili tole
rance vseh barv in prepričanj. Mogoče je to zelo osebno mnenje, 
vendar mislim, da imajo lahko gay ljudje velik delež pri tem. Veli
kokrat so v težavah, izločeni, zato se lahko naučijo odprtosti in tole
rance. Živijo drugačen, odprt življenjski stil. Mislim, da je sedaj, ko je 
konec z družino, to zelo pomembno. Ne moreš pa vedno čakati, da 
se ljudje spremenijo, včasih je treba biti neposreden in grobo opozar
jati na probleme - tudi zaradi tega mi je všeč delovanje skupine ACT· 
UP. Tudi to je anarh istično razmišljanje." 

"Kako sta se počutili v Roza disku?" 
"Najprej se mi je občinstvo zdelo nekoliko zadržano, sramežljivo, 
vendar sva vajeni, da ljudje potrebujejo nekoliko časa, da se navadi· 
jo na show. Potem je vzdušje postalo precej toplo, nekateri so uživali 
med nastopom. čutila pa sem razliko· ko sem bila pred časom prvič 
tukaj, je bil to res gay disko. Kakorkoli že, midve se nikoli ne prilaga
java, ostajava provokativni, ne glede na vrsto občinstva . Agnes so 
sicer zelo motili ljudje, ki so med nastopom nenehno čvekali. Kljub 
različnim izkušnjam in reakcijam občinstva seveda vedno igrava do 
konca, da bi dali, kar pač morava dati. To ni vedno lahko, je pa zani
mivo, je izziv. 
če se povrnem k prejšnjemu vprašanju • ena izmed najinih sanj je 
igrati v Almodovarjevem filmu. Dvakrat sva nastopali v Madridu, ven
dar ga nama ni uspelo srečati. Prvič je snemal v Barceloni. Drugič pa 
je imel premiero v teatru 
in pustil nama j e opravi
čilo, ker ni mogel priti na 
zmenek. Všeč mi je njegov 
slog; je provokativen in 
obenem nežen, krut in da
daističen ... • 

"Želita še kaj poudariti?" 
"Najin naslednji korak bo 
tudi priredba Božanske ko
medije. Raj in pekel v sim
bolizmu devetdesetih. Se
veda pa bova morali imeti 
v mislih kreacijo, primerno 
za manjše prostore." 

upoznata La O/vina Com
medio v Pandurjevi rež
iji?" 
"Slišali sva o njej in zelo 
radi bi jo videli. · Rada bi 
še dodala, da nama je v 
Ljubljani všeč. Osebno mi 
je všeč kombinacija latin
skega in vzhodnega duha 
v tem mestu, saj gre za 
kombinacijo, ki jo uporab
ljava v najinem ustvarjan
ju. Zelo podobno sva se 
počutil i v Vzhodnem Ber
linu in Italij i.'' 

Nataša S. Vegan 
foto: Frenk Fidler 
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Ko je predsednik Clinton telefoni
ral v njegovo sobo v bolnišnici v Miamiju, 
pred Pedrom ni bilo več veliko življenja. 
"Kličem , da ti povem, da mislim nate in da 
molim zate,· so bile predsednikove besede. 
Toda Pedro Zamora, izčrpan od bolezni, 
povezane z aidsom, je komaj zmogel "hello", 
medtem ko mu je sestra držala slušalko. 
Pedra takorekoč ni bilo več - kajti težko si ga 
je predstavljati brez glasu. Preden je lans
kega 11. novembra umrl, star dvaindvajset 
let, je prebudil celo generacijo. 

Za večino gledalcev MTV-ja je bila 
aids bolezen brez obraza. Dokler niso v tretji 
sezoni oddaje Real World (v kateri zberejo 
nekaj mladih, jih naselijo v skupnem gospo-
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dinjstvu in potem nekaj mesecev tekajo za 
njimi s kamerami in mikrofonii), ki so jo sn~ 
mali v San Franciscu, spoznali odkritega, 
lucidnega, simpatičnega gaya, ki j e takoj 
povedal, da je HIV pozitiven. In s showom (v 
Ameriki so zadnjo epizodo gledali večer pred 
Pedrovo smrtjo) je napredovala tudi njegova 
bolezen. Bili so lepi, zdravi trenutki. Bile so 
nespečne, vročične noči in ugašanje moči. 
"Nikoli nisem poljubila koga z aidsom," pravi 
njegova sostanovalka Pam, ki je preložila 
študij medicine, da bi lahko pomagala pri
jatelju. "Tveganje glede okužbe me sploh ni 
skrbelo. Bolj sem tvegala glede čustev." 

Toda v njegovemu boju proti bo
lezni in v njegovem življenju nasploh lepi 

trenutki niso mogli pomeniti veliko. Leta 
1980 sta njegov oče in mama s takrat 
osemletnim Pedrom in še z dvema od njunih 
sedmih ot rok pobegnila s Kube. Družina je 
bi la razbita in do ponovnega srečanja j e 
prišlo šele tik pred Pedrovo smrtjo. Ko mu je 
bilo trinajst let, je mama umrla za rakom. 
Kmalu zatem je spoznal, da je gay, in začel 
se j e potikati po barih. Toda seks brez 
zaščite se mu je maščeval: pri sedemnajstih 
so mu, ko Je daroval kri. povedali, da je 
okužen z virusom HIV. 

Najprej resnici ni mogel pogledati 
v oči. Potem je o okužbi povedal očetu, ki ga 
je podprl , in se prijavil na Body Positive, 
organizacijo v Miamiju, ki se bojuje proti 



Pedro, ki se je v San Francisco preselil iz Miamija, je tu spoznal aktivista Seana Rachel Campos, Cory Murphy, Pedro Zamora, Mohamed Bilal, Pam Ling in Judd 
Sasserja, ki je tudi HIV pozitiven. Zaljubila sta se. Producenti so bil i navdušeni , Winick - srečni v San Franciscu. 
da so naposled le dobili svojo prvo "pravo romanco". Pet tednov po začetku 
snemanja je Sean Pedra zaprosil. Nekateri stanovalci, ki doslej niso imeli veliko 
izkušenj z gayi. so bili seveda vznemirjeni. "Ali se ne dogaja vse malo prehitro?" 
je zanimalo Cory. Judd pa: "Ne pričakuj, da bom tvoja družica. V obleki in visokih 
petah sem grozen." Nekega večera je Pedro govoril z Mohamedovo sestro Aisho: 
"Toliko stvari se plete v moji glavi. Del mene pravi : pa kaj potem, če sva dva 
moška, to še ne pomeni, da se ne moreva ljubiti in biti predana drug drugemu, 
kar je pravzaprav bistvo zakona. Po drugi strani pa nočem oponašati heteroseksu
alnega zakona ... • Sean je ostal z njim do konca. 

aidsu. Tu je začel svoj križarski pohod in 
kmalu je pritegnil pozornost medijev. Njegov 
prijatelj in takratni sostanovalec Alex Esca
rano pravi, da je Pedro, vedno odličen dijak, 
svoj boj proti aidsu jemal zelo resno in da je 
bil glede tega pravi mesija: "Zgrozil se je ob 
nevednosti in odporu. če bi komu rekel, da 
ima raka, je vedno pravil, bi ga ta objel; če 
pa jim pove, da ima aids, se ustrašijo in 
zbežijo." 

O svoji bolezni je govoril odkrito in 
z lastnimi izkušnjami dokazoval, kako po
memben je varen seks. V petih letih je več 
stokrat govoril mladim. Lanskega julija je 
nastopil pred odborom senata: "Če mi ho
čete kaj povedati kot gayu, predvsem kot 
nebelem gayu, mi morate dati informacije v 
jeziku, ki ga razumem in s katerim se lahko 
poistovetim." 

"Brez dvoma je bil Pedro čudovit 
človek," pravi Jon Muffay, eden od produ
centov, ki ga je Pedro s svojo zgodbo tako 
prepričal, da ga je med 25.000 prijavljenimi 
izbral za tretjo sezono oddaje Real World. 
Njegova sodelavka Mary Ellis Bunim dodaja, 
da mladi, ki se prijavijo, običajno želijo us
peti kot igralci ali vsaj postati slavni. Pedro 
je hotel več. Hotel je povedati svojo zgodbo. 

"Fant ima dar za izražanje, ki pre
vzame vsakogar - pa naj bo Kubanec, gay ali 
HIV pozitiven," je povedal še en producent 
George Verschoor. "Jaz ga spoštujem, ker 
zna povedati o svojem boju (ali, če pustimo v 
originalu, "is able to articulate the human 
struggle"). Tega ne more zanikati nihče. Ne 
more gledati in poslušati Pedra, ne da bi re
kel: Mogoče me odbija njegova spolna narav
nanost, ampak Pedro je neverjeten človek!" 

Real World ni soap opera, je pa morda 
vpl ivala na scenarije trenutnih žajfnic: 
tako imajo aids tudi na Melrose Placeu. 
če nadaljevanko spremljate, veste, da se 
je tam stanujoči gay Matt spečal s sim
patičn im mornariškim častnikom Jeffrey
jem (čeprav se kar naprej samo objema
ta). In če gledate Melrose Place na 
TV1000 (na Sky One so še pri stari se
zoni), veste, da je Jeffrey naredil coming 
out, a je pustil mornarico in se vrni l v LA. 
In da ima aids ... 

Vsak od njegovih šestih sosta
novalcev je njegovo bolezen najprej sprejel 
različno; toda počasi so Pedra vsi razumeli, 
ga vzljubili in občudovali. Morda je bi la naj
bolj "previdna" Rachel, toda njuno prijateljst
vo je zraslo v močno čustvo. Tudi drugi sos
tanovalci (če odštejemo Pucka, ki je poglavje 
zase), so se zelo navezali na Pedra. Ko se je 
njegovo stanje slabšalo. so z ustvajalci od
daje organizirali dobrodelne prireditve, da bi 
mu pomagali in da bi pomagali njegovim 
bratom in sest ri , ki so skušali priti s Kube. 

Toda tisto jutro, ko bi moral biti 
gost oddaje This Morning na CBS, se je 
Pedro zgrudil. Od tu naprej se ni dalo več 
vel iko storit i. Zaradi dveh možganskih bo
lezni, povezanih z aidsom, počasi ni mogel 
več videti in govoriti. Le njegov zdravnik je bil 
prepričan, da bo Pedro vztrajal, vsaj dokler 
njegova družina ne bo spet skupaj. 

In res so njegovi trije bratje dobili 
vize, njegovi sestri Mariji Eleni pa je kubans
ka vlada dala dovoljenje za izhod iz države, 
nekaj dni pred Pedrovo smrtjo. 

Ko je telefonira l predsednik, je 

bi la pri njem sestra Milly. To je bil njegov 
zadnji stik z oboževalci. Umrl je manj kot 
mesec dni pozneje. 

Doug Herzog, eden od producen
tov, pravi: "Imel je zelo aktivno in privrženo 
občinstvo. • Menda je vsak teden dobil na 
tisoče pisem. Toda Pedro ni simbol. Je člo
vek. Njegov sostanovalec Judd: "Ljudje ga 
postavljajo na piedestal in tako je tudi prav. 
Toda za nas j e bi l samo prijatelj . Bil je 
čudovita oseba, ki je pač zbolela." 

"Zelo sem ponosna nanj," pravi 
sestra Milly. "Veliko je storil v svojem krat
kem življenju. Od sebe je dal najboljše. Svoj 
čas, svojo ljubezen." 

Real World (3 sezona) se je tudi 
na MTV Europe iztekla. Posebna oddaja v 
spomin Pedru Zamori je bila na sporedu na 
dan boja proti aidsu in po izteku serije v jan
uarju. Sicer je nekaj scen iz bolnišnice in tik 
pred Pedrovo smrtjo, toda na srečo je Tri
bute To Pedro Zamora v primerjavi z neiz
prosnim Življenjem v Si/verlaku čisto spo
dobno estetski, a še vedno ravno prav zas
trašujoč. 
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Puščavska 
Tako je bila Rebekka, z umetniškim imenom 
Puščavska roža, predstavljena septembra 
1986 na prestižni Playboyevi duplerici. Ures
ničile so se ji najstniške sanje, toda ni ji bilo 
usojeno postati še ena izmed neštetih pu
hloglavih lepotic. 
Osem let kasneje Reb 
med Playboyevimi 
zenu, ampak n tvi APLA, 

eles, oblečeno v ta mesta Lo 
e, škornje in z baseb 

. Tudi pri 27-ih ni izgubila s . 
. še vedno so ji všeč Italijan 
·o sedaj privlačijo tudi ženske. 
več kilogramov, ker je nehala 
d in podobne droge. Največja 

njenem življenju pa je ta, da že 
som. 
t prostovoljka sodelovala 

za pozitivno življenje" 
v je že leta 1989 
· · takoj postala 

·i usodi 
di 

da so si ga zaslu
čuge. Rebekka pa ni 

· r sama misli, da se je oku-
eli najstnike opozarjati, da jih 

a po sebi nikakor ne varuje 
. Pomoč drugim je način njene 

družinskih 
pretepanja s · 
družino, se ji je · 
tudi Bekki in pustil , svojim 
prvim fantom, se je preselila v prikolico. 
Zanosila je že pri 16-ih in tudi splavila. Po 
splavu je dobila transfuzijo. šest let kasneje 
je skušala ugotoviti, ali je morda šlo za oku
ženo kri, vendar v bakersfieldski bolnišnici 
njenega obiska niso dokumentirali, sama pa 
je pred leti zaradi strahu pred okolico sež
gala vse izvide v zvezi s splavom. 
Bekki omenja še drugo možnost, kako bi 
lahko dobila aids. Nekoč je brez zaščite sek
sala z biseksualcem, nekim Armanijevim 
manekenom. Takrat ni imela pojma o okužbi 
z aidsom; mislila je, tako kot večina, da je to 
pederska bolezen. Leta kasneje je skušala 

najti manekena, v 
njegovi st V · 

inform 
Za nj 
Na . 

znano o 
varnejšem . Zato se je 
Armstrongova udeležila tudi lanskega Tedna 
lezbične vidnosti v West Hollywoodu, Kali
fornija. Skupaj z neko žensko sta na odru 
javno demonstrirali varen seks za lezbijke. 
Uporabili sta dental dam, rokavice iz lateksa, 
kondom, ... 
Očitno je dejstvo, da je svoje sporočilo 
ponesla na ulice, Armstrongovi dalo življenj-

REBEKKA ARMSTRONG. v roza 
18 LET. NARAVNA 

BLONDINKA. RADA IMA 

povsem 
a obsta

. Mordaje 
e je, ker ga 

a najboljše.· 
ut odigrala tudi 

. ri umetnice Diviane 
lngravallo: "Sem Rebekka Armstrong in 
imam aids. Proti bolezni sem se borila s sek
som, drogami, zanikanjem in rocknrollom." 
Morda je prvič v življenju uporabila svojo le
poto, privlačnost in ranljivost, da bi ustvarila 
svojo najglobljo, najiskrenejšo umetnost - in 
občinstvo ganita do solz. 
"Neprijetno je, ko pravim, da je aids prip~ 
mogel k temu, da se bolj cenim," je rekla po 
predstavi. "Spoznala sem, da lahko grem 
med ljudi in nekaj veljam. Prej mi je bilo 
vseeno, četudi bi umrla. Zdaj pa še ne 
morem umreti. • 
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v•v1• • ZI 1911e, let. za prvo heteroseksualno izkušnjo pa !I !I 17, 2 leti. Povprečna starost za prvo homo-
llllll.lllll seksualno izkušnjo je pri moških 16,1 let, 

Je res rmpr,e,p za hetero izkušnjo pa 17 let. Potrjujejo se 

d 
• dognanja iz mnogih drugih raziskav, da ima 

ne izkušnje. Vse anketirane so Imele spol
ne izkušnje tudi z moškim, medtem ko 22 ~ ravle večina žensk naJprej heteroseksualne spol-

' anketiranih nima spolne izkušnje z žensko. 

scena. • • 
V lanskem letu smo pri Revolverju oziroma 
Roza klubu izvedli anonimno anketo med 
lezbičbo in gay populaciJo, kakršne izvajajo 
na leto ali dve tudi marslkJe v tujini. Za 
prvo tovrstno anketo Je bil odziv naše po
pulacije zadovolJiv. Zbrali smo 60 Izpol
njenih anket, med njimi. žal, le 12 od 
žensk. Vse ženske so na ankete odgovar
jale na Metelkovi ali v Roza disku, nobena 
Je ni poslala po pošti. Od 48-ih moških Jih 
je 31 vzelo ankete v disku, na Metelkovi 
oziroma so člani Roza kluba, 12 Jth je 
poslalo ankete iz Revolverja in 5 je bilo 
starih naslovnikov oziroma so dobili ankete 
preko Salomonovega oglasnika. 

ailiii)(el Starostni razpon anketiranih 
žensk sega od 18. do 38. leta 

(povprečje 27 ,5), moških pa od 19. do 62. 
leta (povprečje 30,2). Pri ženskah pre
vladuje visoka izobrazba (več kot polovica 
anketiranih), pri moških pa srednja šola 
(28), sledi pa visoka (11). Polovica žensk 
je zaposlenih, polovica pa nezaposlenih 
oziroma se šolaJo. Zaposlenih je 26 anketi
ranih moških, 12 se šola, 4 so nezapo
sleni in 6 pod drugo (upokojenci, svobodni 
poklici 1pd.). 
4 ženske živijo s partnerko, 4 same, 3 s 
starši in 1 s prijateljl/caml. Večina moških 
živi pri starših ali sorodnikih (19), tem 
sledijo samski (10). 10 jih živi s partner
Jem, 3 z ženo in 3 s prijatelJ1. 
Več kot polovica tako žensk (7) kot moških 
(33) odgovarja. da njihov prljatelJski krog 
sestavljajo homo in heteroseksualci. Drugo 
mesto imajo istospolno usmerjeni (pri žen
skah 4, pn moških 8). 5 moških ima prija
telje pretežno med heteroseksualci. 
Na vprašanje, kdo ve za homoseksualnost 
Ima pri ženskah prvo mesto večina hetero 
prijateljev, drugo mati In tretje kolegl/ce v 
službi/šoli. Pri četrtini moški ve za njihovo 
homoseksualnost mat,, sledijo pa ko
legijce. Najmanj ·točk" so dobili očetje 
(pri ženskah samo eden in pri moških 11). 

E)tIIJllll@i Povprečna starost za prvo 
lezbično Izkušnjo je 19,8 

( anketa J 

10 žensk se opredelJuje za lezbijke in 2 za 
biseksualki. 42 anketiranih moških se izre
ka za homoseksualce, 4 za blseksualce, 
eden se ne želi opredeljevati in eden ne 
odgovarja. 
Iz odgovora na vprašanje o spolnih partner
jih v zadnjih 12 mesecih je razvidno, da je 
6 žensk Imelo do 5 partnerk, ena do 10, 4 
eno IO ena V tem obdobju ni imela part· 
nerke/ja. Tri so imele spolne partnerje tudi 
med moškim,. Pri moških Je v zadnjih 12 
mesecih 16 moških Imelo do 5 partnel'jev, 
15 enega partnerja, 9 do 10 partnerjev, 3 
do 20 in 2 do 50 partnerjev. 2 anketiranca 
v tem obdobju nista imela spolnih partner
jev. eden pa ni odgovoril. Trije moški so 
imeli tudi partnerke. 
V življenju nasploh Je 8 žensk imelo do 10 
partnerk in 4 do 50. Pri moških Je na 
prvem mestu razred do 50 istospolnih part
nel'jev (22 anketiranih), sledijo razredi do 
10 (16 anketiranih), nad 100 (6) In do 100 
(1). Eden na vprašanje ne odgovarja, eden 
ne ve več, koliko partnerjev Je imel, In 
eden ni imel istospolnega partnerja. 
V stalni lezbični zvezi živ, 9 žensk in 22 
moških. Pri polovici žensk Je na1daljša isto
spolna zveza tra1ala več kot 5 let, večina 
moških (11) pa Je imela ·najdaljšo" zvezo 
do 2 mesecev, tej slediJo zveze do 1 leta 
(8 anketiranih) In do 3 let (8 anketiranih). 
7 moških ni imelo istospolne zveze. 
Iz odgovorov na vprašanje o seksualni 
aktivnosti v zvezi je razvidno, da večina 
žensk vselej (1), veliko (5) oziroma redko 
(1) prakticira vza1emno masturbacijo. V 
oralnem seksu prevladujejo aktivnejše, dve 
nikoli ne zavzameta pasivne vloge. Kar se 
tiče vaginalnega seksa vse prakticirajo tudi 
aktivno vlogo (3 sicer redko). Pri pasivnem 
vaginalnem seksu so odgovon nepopolni. 
Večina ima tudi pasivno vlogo (vselej oz. 
veliko), ena redko In ena nikoli. 2 anketi· 
rani (redko) prakticirata tudi S/ M seks. 
Delež vzajemne masturbac11e se rahlo 
zviša pn seksualnih aktivnostih z naključno 
partnerko. Prevlada pa večja zadržanost pri 
oralnem seksu: dve nikoli ne ližeta in 4 se 
nikoli ne pustijo lizati. Tudi pri vaginalnem 
seksu se večina bolJ nagiba k aktivni vlogi 
in 4 z naključno partnerko nikoli ne zavza
mejo pasivne vloge. Ena redko in ena 
veliko prakticira sado/mazo seks. 
Pri seksualnih aktivnostih v zvezi 41 moš
kih vselej (21), ve:lko (18) oziroma redko 
(2) prakt icira vzaJemno masturbacijo. 2 
nimata partnerja, 4 na vprašanje ne odgo
variaJo. Delež vzajemne masturbacije je 
nekoliko manjši z naključnim partnerjem (4 
je nikoli ne prakticirajo). Podobno je pri fa
fanju, saj večina mani prakticira aktivno ali 
pasivno obliko z naključnim partnerjem, 

med 8 in 10 anketiranih pa se tej spolni 
praksi lzven zveze odpove. V zvezi je 34 
anketiranih analno aktivnih (8 nikoli), z 
naključnim partnerjem pa 17, pri čemer 
večina odgovorov sodi v razred "redko". 22 
anketiranih pa ni nikoli analno aktivnih z 
naklJučnim partneriem. 7 moških nikoli 
nima pasivne vloge pn analni seksualni 
praksi v zvezi, 25 pa ni nikoli pasivno z 
naključnim partnerjem. Na vprašanje o sek
sualnih aktivnostih z naklJučnim partnerjem 
trije niso odgovarjali oziroma nimajo 
naključnih partnerjev. Tudi ostali odgovori 
niso bili vedno popolni. Kar se tiče S/M 
seksa samo eden anketiranec odgovarJa, 
da ga redko prakticira v zvezi. 
Na vprašanje, koliko poprečno seksate, 
polovica žensk odgovarJa, da večkrat na 
teden. Tudi pri moških Je odgovor večkrat 
na teden na prvem mestu (16), sled, pa 
priložnostni seks (15). 
Spolne pripomočke so uporabljale 3 anke
tirane, 9 pa nikoli. 
Pojav aidsa Je vplival na spolnost pn žens
kah tako. da jih 10 ima oziroma išče stal
no zvezo, le ena omenja varnejši seks. 25 
moških ima oziroma išče stalno zvezo, 19 
jih omenja tudi varnejši seks, 11 pa previd
nejšo izbiro partnerja (po ,zgledu) (1). 4 so 
se odpovedali štrik placom, 3 ne odgovar
jaJo in eden je pripisal: "Odkar sem spolno 
aktiven, vem za aids, torej njegov pojav 
nima vpliva, ker ml je samoumeven.• 
9 žensk v zadnjih 12 mesecih ni imelo 
moškega partnerja, 3 pa so redko oz. ni
koli uporabljale kondom z moškim partner
jem. 
Moški z naključnim partnerjem po večini ne 
prakticirajo praznenja v usta. Približno 10 
jih ni nikoli uporabilo kondoma, ko so pri 
aktivnem ali pasivnem analnem seksu s 
stalnim partnerjem. Po odgovorih sodeč 
večina bolj uporablja kondome pri seksual
nih aktivnostih z naključnim partnerjem (4 
ga niso nikoli uporabili, ko so bili aktivni v 
analnem odnosu in 5 ga nikoli ni uporabi
lo, ko so bili pasivni). 
14 anketiranih s kondomom vedno upo
rablja tudi lubnkant, 13 včasih, 10 nikoli. 
11 anketiranih ne pozna lubrikanta oziro
ma ne odgovarja na vprašanJe. V zadnjem 
letu Je vsaj enkrat fukalo brez kondoma 31 
moških, od tega 24 v zvezi in 7 z nak
lJučnim partnerjem. 

lll!~llll!~IIIIRll!II Nobena od ankefl'illiHfffl tiranih ni imela 
spolno prenoslji

ve bolezni, med moškimi Jth je 5 (gonoreJa, 
sifilis, hepatitis B, sramne uši). 
Nobena anketirana se ni odločila za aids 
test 6 misli, da seksa varno, in 4 menijo, 
da to nima smisla. 25 moških se je vsaj 
enkrat testiralo, toreJ nekoliko več kot po
lovica. Več ina tistih, k1 se niso testiral i, 
misli, da seksa varno (12), 7 pa jih omenJa 
strah oziroma bojazen, da bi jih pozitivni 
rezultat preveč potrl. 
10 žensk in 27 moških pozna koga, ki je 
okužen (bolan). 
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Pri trditvah v zvezi z okuženimi večina žen
sk in moških meni, da je morda bolje, če 
okuženi zaradi lastne varnosti o svojem 
stanju molči. Večina anketiranih se ne 
strinja s trditvijo, da okuženi naj ne bi de
lali v javnih službah. Vsi anketirani, razen 
enega moškega , bi prijateljevali z oku
ženim. Vse ženske, razen ene, bi z okuže
no osebo tudi živele. Med moškimi 4 ne bi 
živeli z okuženim in 3 na to vprašanje ne 
dajejo odgovora. Dve ženski in kar 25 
moških odgovarja, da z okuženim ne bi 
seksali. 
6 žensk in 25 moških meni, da ve dovolj o 
aidsu. Na vprašanje, o čem bi želeli več 
informacij, 4 ženske ne odgovarjajo, 5 bi 
jih želelo več informacij o zdravljenju, 4 pa 
o znakih okuženosti. Največ moških (22) bi 
želelo več informacij o znakih okuženosti, 
sledijo načini prenosa (18 odgovorov), 
riziko v vsakdanjem življenju (16 odgo
vorov), kako spoznati okuženega ali bolne
ga (15), zdravljenje (5), informacije o var
nejšem seksu (10), o seropozitivnosti (9) 
in informacije o testiranju (8). Eden anketi
rani na vprašanje ni odgovarjal. 
Na vprašanje, kaj bi morale gay organizaci
je storiti v zvezi z aidsom so možni odgo
vori pri ženskah dali naslednje rezultate: 
deljenje kondomov in lubrikantov (8), pri
tisk na vlado, da stori več (8), skrb za 
okužene (7), več informiranja o preventivi 
(6). Ena anketiranka omenja, da je treba 
druge obvarovati pred okuženimi in ena ne 
odgovarja. Pri moških sta po 30 točk dobi
la odgovora. da bi gay organizacije morale 
izvajati pritisk na vlado in več informirati o 
preventivi. 26 anketiranih meni, da je 
potrebno deliti kondome in lubrikante, 24 
se jih strinja z odgovorom o skrbi za oku
žene in kar 10 jih meni, da bi med aktiv
nosti gay organizacij sodi tudi varovanje 
drugih pred okuženimi. Dva anketirana ne 
odgovarjata, pod rubriko "drugo" pa so še 
tile odgovori: informacij je dovolj, od posa
meznika je odvisno, kol iko jih bo upoš
teval; gay organizacije naj se povežejo z 
ne-gay anti-aids fronto in se bolje organi
zirajo pri javni predstavitvi delovanja. 

@M§1išj ~se anketirane 
zenske, razen 

ene, hodijo redno v Roza disko, 10 včasih 
ali redno na Metelkovo (dve nikoli) in dve 
omenjata Mestno galerijo in Porta Campo v 
Piranu. 
7 anketiranih moških nikoli ne zaide v 
Roza disko, kar 20 pa nikoli na Metelkovo. 
17 moških veliko ali redno zahaja v park, 
14 veliko hodi na postajo, 27 veliko ali 
redno na gay plaže ter 16 veliko ali redno v 
savno. Anketi ranci omenjajo še Mestno 
galerijo, Porta campo, Savo, morje, druge 
lokale in diskoteke, Trubar, graško disko
teko Bang, tujino, naravo, oglase in lastno 
iznajdljivost. Eden ne hodi nikamor. 
V Roza disku se večini žensk zdi zabavno 
oziroma prijetno (6 odgovorov), 4 se občas
no dolgočasijo in moti jih, da so vselej isti 
ljudje. Ena v disko ne hodi, pod "drugo" pa 

v•v1• • 
, .. oa,aja, •. ,a "' .. ,ta. kako je, d;,k,. Z1 1ae111e, 
ker sta pijani, ena pa pripominja, da je folk !J !J 
preveč zadrt. Pri moških anketirancih je 111!111!!111• 
odgovor "prijetno " dobil 19 točk, "zabav- Je res :,•11g11a,1 
no" pa 14 točk. 15 anketiranih moti, da so d • 
obiskovalci vselej isti ljudje, 12 bi si j ih 7J rar1e 
želelo več programa, 7 se jih kdaj pa kdaj 
dolgočasi, 4 menijo. da se nič ne dogaja in ' 
4 pogrešajo porniče. 8 moških Roza diska 
ne pozna oziroma na vprašanje ni odgovo-
rilo. Pod "dru~o· so. našteli naslednje pr~- rW,Wf tolk? 
pombe: drugace ureJeno vstopnino - moz- • --
nost ostalim, 3 si želijo bolj raznoliko glas
bo, 2 se pritožujeta nad obnašanjem redar
jev in eden želi, da se izbere drug dan, in 
ne nedelja. (Naj na tem mestu še enkrat 
poudarimo, da nedelje nismo "izbrali" mi, 
pri Roza disku, ampak nam je bila "dode-
ljena" od ŠOU-a!) 
Samo tri ženske se na Metelkovi počutijo 
"prijetno•, ostale pogrešajo družabnost, 
dogajanje, nove obraze, 2 ne hodita na 
Metelkovo. 18 moških ne pozna prostorov 
Roza kluba na Metelkovi. Med obiskovalci 
jih 14 pogreša družabnost, kar 10 anketi
ranih moti tudi okolica. 9 se jih dolgočasi, 
7 si želi novih obrazov in le 7 anketiranih 
se na Metelkovi počuti prijetno. 
Pri odgovorih o branju periodičnega čtiva je 
razveselj ivo dejstvo, da vsi anketi rani 
moški in ženske • razen enega moškega -
skorajda redno berejo Revolver. Moški 
nekoliko redkeje berejo Kekca (12 nikoli) 
in 10 jih redno ali včasih bere Pandoro. 9 
žensk redno ali včasih bere Kekca in 10 
Pandoro. Pri ženskah so ostale, "straight" 
publikacije po branosti razvrščene takole: 
Delo, Stop, Salomonov oglasnik, Antena 
(Lady, Slovenske novice, Kaj), Jana. Na 
zadnjem mestu je Slovenec - le t ri ga vča
sih berejo. 
Pri moških je pri ostalih časopisih in revi
jah na prvem mestu Salomonov oglasnik • 
bere ga kar 36 anketiranih. od tega 8 
redno. De lo prebira 33 anketiranih, od 
tega 15 redno. 32 jih bere Mladino (13 
redno). četrto mesto med "straight" perio
diko si delita Dnevnik in rumeni tisk (An
tena, Kaj, Slovenske novice, Lady), vendar 
ima prvi več rednih bralcev. Preostale pub
likacije so po branosti razvrščene takole: 

scena. • • 
Stop, Jana, Republika, Slovenec. 
6 žensk na vprašanje, kaj je potrebno gay 
sceni odgovarja, da je potrebno vse naš
teto. Vsi možni odgovori so skorajda ena
kovredno zastopani. 
12 moških meni. da je gay sceni potrebno 
vse našteto. Posamezni možni odgovori pa 
so pri vseh anketirancih po številu točk 
razvrščen i takole : Na prvem mestu sta 
Roza disko in Revolver, vsak po 40 "gla
sov", na drugem mestu so dnevi gay filma 
(37), na tretjem Kekec in pomoč po tele
fonu (po 34 točk), na četrtem videoteka, 
knjižnica in aids akcije (po 32 točk), na 
petem izleti v naravo in pogovorna sre
čanja (vsak po 31), na šestem Metelkova 
(29), na sedmem razstave in izdajanje 
knjig (po 28 točk), na osmem tabori (27), 
na devetem Pandora (18) in zadnje mesto 
je pripadlo izletom na tuje štrik place (17 
točk). Pod "drugo" zasledimo naslednje 
predloge: potrebno je zamenjat folk; potre
bujemo slovenskega gay idola; disko samo 
za moške; razširitev aktivnosti brez ne
potrebnega ekskluzivizma; telefon za nave
zovanje stikov; povezave s straight mediji; 
privatni lokali, restavracije; gay bar in pa 
folk z veliko volje. 
5 anketirank meni, da bi morala država 
storiti vse našteto, možni odgovori so tudi 
v tem primeru približno enakovredno 
zastopani. 
Anketirani moški so dali največ točk odgo
voru, da bi se država morala boriti proti 
diskriminaciji homoseksualcev . eden ome
nja uzakonitev izrecne prepovedi diskrimi
nacije. Ostale možnosti, ki bi lahko bile v 
domeni države, pa so po številu točk raz
vrščene po naslednjem vrstnem redu: fi
nančna podpora gay organizacijam in aktiv
nostim; sprejetje zakona o istospolnem 
partnerstvu (poroke); boj proti aidsu; de
dovanje po partnerju istega spola in na 
zadnjem mestu je posvojitev otrok. 14 an
ketiranih meni, da bi država morala storiti 
vse našteto, eden na vprašanje ne odgo
varja. 

B.V. 
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. . .mentalria slika ima.tpl]ho žMjen
+tJa. kolikor ji !{13. ~~e'drožben pre- .. ··· 
· ·. tok, je toret:$l.<9raj netmlčljfva ~ 
. -vsa} do našlednje metafofiJ n 

naslednje vsebine. znotraj<frifor• 
roaciJ~kega kroga:d.sti. pretok pa 

\ se ravno v dolQč~iilh stereotipih . 
mišUenJ~ .paro vedno ohranja. •· ,; 
Posebna. 9.biika fiksiranjc1Je.seve-
cta .. usta~ ki :izvira iz (koi:i){~i<-sta . 

. Tf(orej ali slej dobi mesfo' tudi v 
_A.is~h •pravopisihJezika", kjer se 
aAalitlčno določi in ustaljuje t~cti 
njena slovarska vsebina. Na e.rio 
takih fiksacij v strokovni filozofski 
llJeratui-i bi želel danes pokazati. 

· < Izraža prav konkreten odnos do 
·· •• ' :homoseksualQp_sH.:Ta odnos pq 

ni -str.okoveti> ampak izvi{~J z 
1'me6,tatitete· tn ·osetJnjti.'·•pred• 
sodkov avto~a, ki j~/;J:\i} biesteč 
-klasik, pr.evajalec/čib~k l(ulture 
in duha .. l,t.t>ral sem.ga čisto 
slučajno, .V@.dar z namer,o,. da 
pokažem pafadoks med if'.);jnos
tj_o„peke osebe· ro psel;>riim1 i:>rect
sodki, ki potem·v;t~kstih, ki jih 
piše, po$taqeJo· J:i'e' le stereotip 

•... . mišliEM1ja:(ilC>sameznika, ampak v 
.. , ;-družberifr.edundaoci vpljvaJo na 

i m~nta"Hteto naroda, pcipvlacij. 
·;3$.f ereollpi razmišlia.nja . posamez-
: / 'ifika se tako pMce1~oksalno >vgrie: . 

zdijo tu_di tja/ kje( bi jih ne pr;it · 
čakovaljfV našem primeru celo v 
grški gay svet blešč_ečl:! ·fitozofiJe. 

:.-.-V komentarjih takd tffiksiranl , 
:•;\ predsodkf >Judi sami dobe = 

· < "znanstvep/iqačat In p_ot~_m, 
preko moči tel<sta in me.Uffev, 
"..kt6Jii.!m1š1Jenje ·• rnas.e. •· Postali 

. s,t/\.6feJ flksirari i~f.,edsodek z 
,.J;<, znanstvenim; paravanom. 

<e . 3' ~ iitit 
. PREDSOQ!s;OM · .. 

Prav •• - Oič_ •.. nel!Ir memo titrdi" 
razoče · · ·_'&! tudi v str.oKoithi u: ·· · 

. terat{.I .• ,.~l li$ičnih grš~ih:t,fozof• 
. :Js,ki-h prevodih. nekega našega 
J ryajimenitnejš~gt.prevajalca na} 
· demo tak (!°piš- nomoerotik~Jn 

gay p.robleoiatike; ki ne kaž.e. hiti 
najosnovnejšega razu.mevanja in 
tolerance. Narobe, .. 1z/i:iža docela 

·odkrit gnus nad všelri, kar je 
· uranistično,,;p~rsko, liomotroP:·. 

no ali 1:1on1irotično. Se vam ·zdi 
čutjno? Filozof naj bi bil i\ibbe
sepri em pomerw tistf, ki ljubi 
rnodfost, prevajal~Čpa tistl, kJ ,, 
dobeseqno umetniško preliva · • 
tekst enega.jezika v drugi jezik. · 
Vendarvča'slh , kot bon,p· yJdeli, 
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Fenomen lezbičnega šika je iz lezbičn i h 
zvezd naredil ljubljenke medijev. Pevki Mells
sa Etheridge in k.d. lang se z Martino Nav
ratilovo izmenjujeta na naslovnicah in pred
stavljata zaščitni znak novega vala lezbijk. 

Ali slavne lezbijke res sprejemajo lezbično 
skupnost ali pa coming out mrzlica bledi 
prav tako hitro kot poletna zagorelost? So -~ 

2..-: 
·- ca 
cu t 

~,>N . o 
-=-= ~ O :::::,d,ice ,es o<rt, ali samo stojijo 
~ za varnimi vrati svojega klozeta in skušajo 

požeti prednosti out statusa v homo skup-

.C nosti in hkrati ohraniti hetero podobo v 
straight družbi? 

• 
••• V zadnjih dvajsetih letih sem naredila inter

vjuje s toliko znanimi lezbijkami, da se vseh 

C C 
niti ne spomnim. Nekatere so bile slavne 
samo nekaj časa, druge so blestele dlje, 
nekatere so bile out, druge so se okoli tega 

> > U vprašanja vrtele več let. Nekaj pa se od se
demdesetih, ko sem intervjuvala Rito Mea 

fG 
Brown, Alix Dobkin in Jean O'Leary, le ni 

• ••• spremenilo; te ženske v resnici ne želijo, da 
bi javnost spoznala njihovo lezbično plat, še 
manj pa sprejemajo lezbično skupnost, 
vključno z lezbičnim tiskom. 

N Ob nedavnem intervjuju z Indigo Girls sem 
spet začela razmišljati o tem, kako odkrito 

a, lezbične so nekatere lezbične zvezde. Indigo 
Girls sta se javno deklarirali kot lezbijki v 
nekem drugem članku, ki ga je objavil Out. 
Začetno dogovarjanje s predstavnico PR pri 

# A Epic Records je potekalo uspešno, dokler ni V, zahtevala, naj ji pošljem kopijo revije, za ka-

.c tero pišem (Lesbian News). Temu je sledilo 
• •••• njeno sporočilo, da bosta Indigo Girls odgo-

• varjali samo na vprašanja o glasbi in da ne 
,,,,,,- • ••• mislita razpravljati o "lezbični stvari". Isto-
~ W časno sem tudi izvedela, da sta odpovedali 

• _ že dogovorjeni intervju za The Advocate. 

O Presenečenje je prišlo kakšen mesec kasne
je, ko je britanska Diva objavila nekajstrans-

fa ::i!I 
ki pogovor z njima, v katerem razlagata svojo 
negotovost v zvezi z javnim coming outom in 

N 
nepripravljenost manegeoev, da bi prisluhni li * A njunim željam na tem področju. V, Intervjuje z lezbičnimi novinarkami za lezbič-

- [dive] 

ne časopise vztrajno zavrača tudi Allce 
Walker. Pohvalila je članek o svoji knjigi in 
filmu Warrior Marks, ki sem ga napisala za 
Lesbian News in je vseboval tudi intervju z 
režiserko Pratibho Parmar, ki je odkrita lez
bijka. Istočasno pa je Walkerjeva urednici 
napisala dolgo in jezno pismo zaradi vpra
šanja v čvek kolumni istega časopisa o tem, 
kdaj bo končno javno oznanila svojo lezbič-

Melissa & k.d. lang 

nost. V pismu je zatrdila, da se je že zdavnaj 
javno deklarirala za lezbijko in da to "vsi" 
vedo. Omenila je celo svojo coming out zaba
voza družinske člane in prijatelje. Končala je 
z mislijo, da namigovanje brez osnove škodi 
ugledu časopisa . 
Glede na njeno izjavo, da je out, sem sku
šala od nje dobiti intervju za knjigo o ame
riških lezbijkah, ki jo ravnokar pišem. Njena 
asistentka mi je po desetih dneh sporočila, 
da "Walkerjeva ceni moje delo in obžaluje, 
da nima časa". Za uro in pol dolg intervju. 
Lezbični skupnosti očita, da ne spoštuje nje
ne lezbičnosti, sama pa javno noče priznati 
obstoja taiste lezbične skupnosti. 
Kaže, da lezbijke, ki so out, vedno bolj lezejo 
nazaj, vsaj kar se tiče medijev. Pred leti' sem 
delala intervjuje z režiserkami za knjigo o 
ženskah in filmu. Med njimi je bila tudi Don
na Deitch, katere Desert Hearts je postal 
lezbična klasika. Po petih minutah pogovora 
je zahtevala, naj izključim diktafon in zagrozi
la, da bo odšla. Vprašala sem jo, če je težko 
biti lezbična filmarka v Holywoodu. Zavrnila 
me je, da neutemeljeno domnevam, da je 
lezbijka, in da je to značilno za lezbijke. če 
nameravam peljati pogovor v to smer, je 
rekla, ne bo nič z njim. Svoj prvi igrani film 
Desert Hearts je označila kot zgodbo o pri
jateljstvu, ne pa lezbično love story. Baje ga 
je naredila samo zato, ker si je vedno želela 
gledati tak film. Žalostno pri vsem skupaj je, 
da je deset let trdo delala na tem, da je 
zbrala dovolj denarja, in še nekaj let, da je 
našla distributeda. Uspeh z Desert Hearts ni 
prišel čez noč. Donna Deitch preživlja težke 
čase v Holywoodu, kjer je malo režiserk, 
med njimi nobene deklarirane lezbijke. Pred 
meseci mi je nekdo namignil, da bi pristala 
na nov intervju, ki naj bi bil njen lezbični 
debut, pa ji je potem zmanjkalo časa. 
Neka druga filmarka, Lizzie Borden, mi je po
magala osvetliti ozadje ravnanja Donne Dei
tch. Po njenem mnenju lezbijke v Holywoodu 
niso dobrodošle. "Zbujajo odpor." Razlog, 



zakaj lezbične režiserke ne obelodanijo svoje 
lezbičnosti, vidi v tem, da po mnenju mnogih 
to nima smisla, ker itak ne bi mogle posneti 
lezbičnega filma. "Edini ženski, ki bi lahko 
posneli lezbični film v Holywoodu, sta 
Madonna in Jodle Foster. Edini imata dovolj 
denarja." 
Sprenevedanje pa ni le domena lezbičnih 
zvezd, ki svetijo na nebu straight občinstva . 

Martina Navratillova 

Mnoge so začele kariero v lezbični skupnos
ti, ki so ji obrnile hrbet, kakor hitro so uspele 
tudi izven nje. 
Skoraj dvajset let nazaj je pevka Cris Wil· 
liamson vztrajno zanikala namige na svojo 
lezbičnost, čeprav je prepevala izključno pred 
lezbičnim občinstvom . V nasprotju z njo folk 
pevka Holly Near ni nikoli skrivala svoje 
usmerjenosti ali zavračala zvez z lezbično 
srenjo. Odkrita lezbičnost je sestavni del 
njenega političnega prepričanja, ki vključuje 
tudi feminizem in borbo proti rasnemu in 
drugemu zatiranju. Straight privržencev ji priz
nanje ni odgnalo. "Do občinstva sem iskre
na, sicer me ne bi moglo spoštovati." 
Tracy Chapman in Melissa Etheridge sta 
manj iskreni. Njuni karieri sta se začeli v 
lezbičnih krogih veliko prej, preden sta 
pristali v mainstream glasbi, vendar sta le s 
težavo priznali svoj lezbični izvor. Coming out 
Melisse Etheridge so pospremile fanfare, 
čeprav so vsi že leta prej vedeli, da je lezbij
ka. Njene slike, ki so v zadnjem letu prepl& 
vile naslovnice homo revij in časopisov, so 
bolj opravičilo za leta sprenevedanja kot pa 
vzneseno razodetje. Tracy Chapman z izje
mo prikritih namigov na razmerje z Alice 
Walker, zavrača komentarje o svoji spolni 
us-merjenosti. V številnih intetyjujih Melissa 
Etheridge nenehno ponavlja, kako težko je 
lezbični umetnici narediti coming out. Strah, 
da bo homofobija prevladala nad zaniman
jem občinstva, je vedno prisoten. Moje 
izkušnje z Epicom kažejo, da željo po coming 

outu zaduši strah velikih korporacij pred 
izgubljenim dobičkom. Donna Deitch je bila 
pripravljena razglasiti svojo lezbičnost, dokler 
ni Hollywood zatrl njene gorečnosti. 
Komedijantka Suzanne Westenhoefer pravi, 
da so ji svetovali, naj molči o svojih spolnih 
preferencah, če želi narediti kariero na tele
viziji. Nasvetov ni upoštevala, kljub temu pa 
se pojavlja v številnih komedijah in ima last-

Jodie Foster 

no oddajo na kabelski tv. Trdi, da ji odprta 
lezbičnost in uporaba lezbičnih materialov v 
oddajah ne škodita, čeprav nastopa pred
vsem za straight občinstvo. Coming out je po 
njenem mnenju smiseln, ker "ustavi govo
rice. Ljudje te pustijo na miru, ko poveš, da 
si lezbijka." že strah pred govoricami pa drži 
nekatere umetnice trdno zaprte v klozetu . 
Govorice o Whitney Houston, Jodie Foster, 
Ellen DeGeneres, Uly Tomlln in kolumnistki 
Uz Smith vedno znova sprožijo plaz zanikanj 
njihovih predstavnikov za tisk, čeprav so bile 
outirane že ničkolikokrat. PR Whitney Hous
ton je samo leta 1989 38 krat javno zanikal 
namige o lezbičnosti znane pevke. 
Kaj je tisto, kar ženske z izoblikovanimi poli
tičn imi prepričanji kot so Walkerjeva, Mar
tina Navratilova, Lily Tomlln žene v to, da se 
izogibajo lezbičnemu vprašanju in lezbič
nemu tisku? Homofobija in seksizem preže
mata celotno družbo, seksizem prežema 
našo lastno homo skupnost. Zakaj bi bilo 
torej presenetljivo, če lezbijke ponotranjijo ta 
stališča? Straight mediji predstavljajo slavne 
lezbijke kot posameznice - in zatorej ločene 
od lezbičnega tkiva. V intervjujih za straight 
medije se vedno poudarjajo njihove podob-

nosti s straight ženskami, ne pa podobnosti 
z lezbijkami. Nikoli se jih ne povezuje z lez
bično srenjo. Straight mediji odklanjajo idejo 
lezbične skupnosti. Navratilova in Melissa 
Etherldge nikoli ne govorita o svojih odnosih 
z ostalimi lezbijkami. Odgovarjata na vpra
šanja o tem, v čem se razlikujeta od straight 
žensk. V poskusu, da bi "normalizirali" lez
bištvo, za edino razliko razglasita izbiro pas-

teljnih partnerjev. Vloga ostalih lezbijk (z izje
mo posteljne partnerice) in vloga lezbične 
skupnosti sta prezrti in razveljavljeni. Dejstvo 
je, da so lezbijke popolnoma drugačne od 
straight žensk in da ta različnost izhaja iz 
lezbične skupnosti, ki je v veliki meri ločena 
od moških. Slavne lezbijke poudarjajo svoje 
stike z moškimi, spet v poskusu, da bi nor
malizirale svoje lezbištvo v kontekstu str& 
ight medijev. Ponotranjen seksizem in homo
fobija jih oddaljujeta od ostalih lezbijk, zato v 
nekem smislu niti ni presenetljivo, da se izo
gibajo lezbičnih medijev, kjer ni primerj av 
med straight ženskami in lezbijkami in bi bila 
njihova lezbičnost za njihov okus preveč 
očitna. 
Celo k.d. lang in Martina Navratllova sta 
dolga leta zavračal i komentarje o svojem 
domnevnem lezbištvu. Tudi zdaj, ko je veliko 
slavnih lezbijk uradno out, j ih je le malo dalo 
intervjuje lezbičnim časopisom, kljub pod
pori, ki jo dobivajo od njih. Biseksualne žens
ke kot so Sarah Bernhard, Lizzle Borden, 
Me'Shell NdegeOcello in celo Roseanne so 
bolj odkrite v zvezi s svojimi lezbičnimi izkuš
njami in bolj pripravljene sodelovati z lez
bičnim tiskom, kot pa nekatere domnevno 
out lezbijke. 

Vedenje lezbičnih zvezdnic razodeva neke 
vrste cinični seksizem. Nimajo težav s spre
jemanjem lezbičnega denarja, trajalo pa bo, 
preden bodo sprejele tudi ženske, ki stojijo 
za tem denarjem. 

Victoria A. Brownworth 

[ dive J 



Eilmu za 100. roj~~J.,~.~n 
"našimi" (on bi rekel "najinimi") režiserji: 

Mesto izgubljenih duš (režija: Rosa von Praunhelm) 

Brando, Forster & Uz Tayior; Odsev v zlatem očesu 

DOBRE VIBRACIJE ... še preden sem 
videl kako izgledajo gibljive sličice v resnici, 
sem bil priča njih nastajanju. Bilo je to sne
manje impozantnega prizora prihoda Huda
bivške Mete s svojimi pankrti v znamenito 
dvorsko gotsko cerkev. Kasneje sem s šols-
kega okna opazoval vse številne klofute, ki 
jih je v parku pred njo prejemala češka gost
ja Hana Brejchova v "Grajskih bikih". Tu 
nekje vmes sem končno videl kako izgleda 

{ film J 

film zares, pa čeprav na improviziranem plat
nu vaške kulturne dVoranice. Bil Je slovenski 
in rodila se je ljubezen na prvi (p)ogled. Dol
ga leta sva prijateljevala in včasih sem v šali 
dejal, da sem edini ljubitelj domačega filma. 
Bilo je zrno resnice v tem, resda jih ni bilo 
veliko, a znal sem jih na pamet. Gospod 
Nemanič mi je odprl Rimski arhiv in ogledal 
sem si lahko tudi vse možne poskusne pos
netke in filme, ki so bili preveč "črni" za 
redni kino program in premalo za uradni 
"bunker·. Kmalu pa je prišel tudi prvi festi
val, ne canneski, berlinski ali mogoče beneš
ki pač pa "domači" , puljski. Postal sem 
nekakšen stalen inventar in ob njegovi smrti 
je sarajevski · ven· zapisal, da sem zabelil 
prenekatero tiskovno konferenco. Bil sem 
ponosen na to, kot sem bil užaljen, ker sem 
bil za ljubljanski "Stop" identi fici ran kot 
"neki neidentificirani delavec-intelektua
lec?!". S festivalom pa je prišel tudi Goran. 
Skupaj sva pisala scenarije in z otroško 
igrivostjo načrtovala, kako jih bo on režiral, 
jaz pa v njih odigral glavne vloge. Tudi obna
šala sva se kot dve (bodoči ) zvezdi. Spoz
nala sva vse, kar je ustvarjalo YU filmsko 

Djordjevicem, Radivoj i6em, Jeličem, Latino
vicem ... z novinarjema reškega "Modrega 
vata· in skopskega "Mladega borca· nismo 
bili samo Yuga v malem (naj mi nikoli nihče 
ne očita nostalgije po tistih časih , ker ga 
bom zabodel • z očmi), pač pa tudi klapa, ki 
je dihala kot eden . Le novinarja Duška iz 
"Sineasta· nisem spustil zraven; nikoli ni
sem prenesel ljudi, ki jim kurac gleda na
ravnost iz oči. Ko me je ob neki priliki prosil 
za kratek komentar o festivalu, sem mu 
zares na kratko odgovoril: "Shit!" Ni bil zado
voljen in na vztrajanje, naj bom le nekoliko 
daljši, sem mu s prezirljivim pogledom od
vrnil, naj besedo zapiše dvakrat. Toliko spet 
ni bil neumen, da ne bi ugotovil, da je izraz v 
bistvu namenjen njemu, saj nas potem ni 
gnjavil nikoli več. Sicer pa je spominov na 
najlepša leta našega življenja neomejeno, a 
kaj ko je omejen prostor. Ne morem pa 
mimo zgroženo spačenega Izraza na obrazu 
Marcella Mastroiannlja, ko so ga ob priliki 
predstavitve filma ·una gtomata particotare • 
Ettorej Scole, v katerem je igral homoseksu
alca. novinarji na beograjskem Festu vpra
šali, če je gay tudi v resnici. Končno je slovel 
kot ženskar, a da je bil tudi gay, bi znal po
trditi vsaj Luchino Visconti, žal pa takrat ni 
bil prisoten. Pa še en utrinek iz igralskega 
Niša: Bilo je tistega prijetnega popoldneva v 
kavarni, kjer mi je igralec Mladen Barbaric 
(popularni Pegula iz serije "Vete misto'1 lep 
kot, ne, lepši kot Adonis, v spominsko knjigo 
spisal pravo pesnitev. Plačal sem mu viski. 
In še enega in še ... , dokler se ni, verjeli ali 
ne, dobesedno zvalil pod mizo. Ne sprašujte, 
kako sem ga spravil v hotelsko sobo. Pri tem 
je preklinjal vse pedre tega sveta, razen, nar
cis brez primere, sebe samega. Žal je takš
ne "ekshibicije" počel mnogo prepogosto, 
režiserji so se ga pričeli izogibati, dokler se 
ni povsem izgubil. 
Goran, uboga sirota iz predmestja Požarev
ca, se potem seveda ni mogel vpisati na 
Akademijo. Odlično srednješolsko spričevalo 
ni nič pomagalo niti vse njegovo filmsko 
znanje, ki sem se mu lahko samo čudil. 
Odšel je na Pedagoško, a njegova pot se je 
hitro končala. Ostalo mi je samo njegovo 
ime in neverj etno zanimanje za filmsko 
sceno. Zato pa sem moral v "šolo". v Kino
teko namreč . Postal sem njen abonent. Ob 
sredah zvečer, ko je zgodovino nemega filma 
na klavirju spremljal Borut Lesjak, so bila še 
posebej samosvoja doživetja. Mene je na
vadno spremljal Mare, hm, dokler se Robert 
ni vrnil iz "vojske". In potem sva se v kupo
vanju kart izmenjavala z Davidom (Tomažem 
iz "Karme;. Vedela sva, kdaj jo lahko kupiš 
minutko pred predstavo in kdaj se moraš 
potruditi ponjo tudi dobro uro pred pričetkom 
prodaje, če nisi hotel stati v vrsti, ki se je 
nemalokrat vila tudi vzdolž Miklošičeve. 
Those were the days, my friends, ko nismo 
hodili gledat "filmov·, pač pa Fellinija in 
Altmana, Bergmana ali Tarkovskega .. . 
Dobili smo Festival Gay in lezbičnega filma, 
Cankarjev dom pa je poskrbel za elitni Rim 
art test. Vse to še vedno je, le starih dobrih 



časov ne. Pa kaj, film nas bo končno vse 
preživel. Ker je resn ičnejši od naših življenj. 
KAOTIČNE SITUACIJE ... Ne, ameriški film me 
ni nikoli prevzel, ker me ni nikoli mogel pre
pričati. Zato pa ljubim in spoštujem (naj v 
oklepaju navedem, da v oklepajih navajam 
samo gay ustvarjalce) nemški ekspresioni
zem (F.W. Murnau), sovjetski revolucionarni 
film (Sergej Mlhajlovič Ejzenštejn, ki je v 
svoji ljubezni neprestano kolebal med asis
tentom, kasneje znanim režiserjem, Grigo
rijem Vasiljevičem Aleksandrovom in igral
cem Nikolajem Čerkasovom), francoski nad
realizem (Jean Cocteau, Jean Vigo) in poe
tični realizem (Marcel Carne, Marc Allegret, 
Rene Clement) , angleški "free cinema" 
(Tony Richardson) in socialni realizem (John 
Schlesinger), italijanski neorealizem (Vis· 
conti) , ki je vplival tudi na kasnejša obdobja 
italijanske kinematografije (Pasolini, Liliana 
Cavani, Marco Risi), mladi ali novi nemški 
film (R.W. Fassbinder, Werner Schroeter, 
Robert van Ackeren, Rosa von Praunheim, 
Lothar Lambert, Walter Bockmayer, Rolf 
Buehrmann), predvsem pa skandinavske 
filmske sage (Maurltz Stiller, ki je posnel 
tudi prvi gay film v zgodovini, "Vingarna", 
Krila, 1916, po romanu "Mikael" danskega 
pisatelja Hermana Banga). Res je trenutno 
evropski film v krizi , a na srečo se vedno 
najde možnost, da se lahko izogneš Holly
woodu, čeprav je svojo propagandno mašine
rijo prignal do popolnosti. In tako je kanadski 
film tisti, ki me že nekaj zadnjih let prijetno 
preseneča, imena kot so Denys Arcand, 
Atom Egoyan ali John Greyson pa nam bodo 
tudi v prihodnje prav gotovo zagotovila še 
nove umetnine. Kljub vsemu pa se zloglas
nemu Hollywoodu niti ni moč prav zlahka 
odreči, saj nas s svojo neprestano prisotnos
tjo dobesedno posiljuje. Človek je tako pre
prosto prisiljen spopasti in sooč iti se z 
"americano". Ne moreš se ji izogniti niti je 
ignorirati. In zakaj bi jo sploh? Če te že nji
hovi filmi, resda do vrhunca prignani v svoji 
tehnični dovršenosti, pustijo hladne, to prav 
gotovo ne more veljati za zakulisje tovarne 
sanj, ki kot prestolnica "greha" neprestano 
skrbi za ščemeče žgečkljive (čeprav v osnovi 
neštetokrat izjemno tragične) zgodbice že 
vse od konca prejšnjega stoletja, ko je bilo 
to mesto v Kalifornij i ustanovljeno. Hollywo
od namreč niti slučajno ni samo pravljično, 
sijajno, drzno, očarljivo in kolosalno osuplji
vo, ampak tudi objestno, častihlepno, usmi
ljenja vredno kičasto in bedno ceneno mes
to. In blodno. že v "zlati dobi" dvajsetih let 
se je število škandal(čk)ov uspešno merilo s 
posnetimi filmi. Bili so namreč tisto nujno 
zlo, ki so filmske zvezde ustoličevali in 
pokopavali. Tudi dobesedno. "Praški ve.se
lja", alkohol, samomori in umori veselih let 
so pognali noro kolesje filmskega vrtiljaka, ki 
se še do dandanes ni ustavil. A kljub temu, 
da so nekatere ugašale, jih je bilo v Hollywo
odu vedno več kot na nebu v najbolj jasni 
noči. Navznoter, v njihovih dušah, pa je ne
malokrat prevladovala tema najbolj črne 
noči. Prvi škandal, ki je šokiral Ameriko in 
svet, je bila smrt "najlepše ženske na sve
tu", kot so reklamirali mlado Olive Thomas, 

Sal Mineo, James Dean "Upornik brez razloga" 

ki so jo 10. septembra 1920 našli v sobi 
hotela Crillon v Parizu, s prazno stekleničko 
strupa ob sebi. Naj iz nepregledne kronike 
škandalov omenim vsaj še tistega, ki ga je 
leta 1921 zagrešil znameniti camp komik 
Fatty Arbuckle, ko je na eni od svojih zna
menitih orgij dosmrtno "obdelal" vzhajajočo 
zvezdico Virginio Rappe. Producenti so s 
pomočjo odvetnikov, kot vedno, vse skupaj 
spretno prikrili in udušili, a komikova kariera 
je bila za vedno zapečatena. 
Hollywood je spolnost vedno obladoval. Pred
vsem homoseksualnost. Kljub temu, da je 
bil vedno odprt za vse vrste umetnikov, je 
bila kariera za tiste, ki se jim je zgodilo biti 
gay, vedno negotova v sicer že tako antago
nizmov polnem filmskem svetu. Zakoni zoper 
homoseksualnost so bili seveda tudi v Kali
forniji polni predsodkov, obvladovala jih je 
namreč religija. In z njeno "pomočjo " so me
dijske in cenzorske institucije izoblikovale 
konvencionalno moralo, tako da gayi dos
tikrat niso smeli "vedeti" niti drug za druge
ga. Napadu na homoseksualce, , ki se jih je 
seveda v Hollywoodu kar trlo, pa so se 
najbolj spretno izognili tisti, ki so se prepros
to odločili za (gay-lezbični) zakon: Lynn Fon
tanne in Alfred Lund, Robert Taylor in Bar
bara Stanwyck, Charles Farrell in Virginia 
Valli , Gibert Adrian in Janet Gaynor . .. 
Volkovi so se tako lahko še naprej izživljali 
na svoj način, zakonske koze pa so tudi 
ostale cele. Nekateri pa izsiljevanj in nepres
tanih kompromitiranj niso znali ali zmogli 
prenašati. Robert (Bobby) Harron, obetajoči 
in občutljivi deček iz spektakla "Nestrpnost", 
si je leta 1920 pri komaj 26-tih pognal krog
lo v glavo, ker ga je prijatelj, slavni režiser 
D.W. Griffith, zapustil in ga zamenj al za 
drugega čvrstega mladeniča in ljubljenca, 
Richarda Barthelmessa. Leta 1922 je pos
tal žrtev nikoli pojasnjenega umora režiser 
William Desmond Taylor. Medtem ko je nje
gov črni služabnik Henry vpil: "Dey've kilt 
Massa!", je batler Sands izginil in nikoli več 
ga niso videli. Neutrudljivi novinarji pa so 
ugotovili, da je Taylor v času pred smrtjo (pri 
44-tih) tako pogosto obiskoval "queer meet
ing places", da se je "vzrok" umora lahko 
zgodil samo tam. 
Ko se je Mumau vozil na premiero svojega 
novega filma, je v avtomobilu ob njem sedel 
14-letni filipinski deček Garcia Stevenson, ki 

je pomenil njegovo ljubezen, njegov kurac pa 
režiserjevo smrt. Briljantna igralka Jeanne 
Eagels, sicer pa nesrečna intimna prijateljica 
pevke Josephine Baker, je leta 1920 vzela 
preveliko dozo heroina. Mlada igralka Carole 
Landis je napravila samomor, ker ni našla 
ljubezni niti pri slavni biseksualni pisateljici 
Jacquellne Susann (Dolina lutk). Nick 
Adams je zmešal sedative in alkohol ter 
umrl pri 36-ih. Albert Dekker se je obesil v 
ženski opravi, s tičem zunaj in George San
ders je v svoji hotelski sobi tudi napravil s& 
momor. Wllllam (Bill) Haines pa je bil mo
goče največja žrtev hollywoodske hipokrizije. 
V večini uradnih filmskih zgodovin boste 
našli podatek, da je njegovo slavo junaka 
nemega filma vzel vrag, ker neznosno "pis
kajoči" glas ni ustrezal prihajajočemu zvoč
nemu filmu. Bil je totalka odštekan in eden 
redkih, ki mu niti na misel ni prišlo, da bi 
svoje gayevstvo skrival. Bil je prijatelj režiser
ja Georga Cukorja in ko je bil za glavno vlogo 
v "njegovem" filmu "V vrtincu· izbran Clark 
Gable, je poči lo. Slavni in oboževani "kralj 
Hollywooda" se je namreč zbal, da ne bi 
prišla na dan njegova ·sramotna" faf roman
ca s Hainesom. Kakorkoli že, Cukor je bil kot 
režiser odpuščen (zamenjal ga je "možati" 
Victor Fleming), Haines pa si j e kariero 
dokončno zapravil, ko so ga aretirali v domu 
YMCA v San Diegu, ko je bil ravno v Jlmmyju 
Shieldsu. Pozneje sta se skupaj lotila deko
racije interierov in ko je Haines leta 1977 
umrl za rakom, si je Shields le nekaj dni 
zatem sam vzel življenje. Režiser Cukor, 
čeprav so ga vsi imenovali "that faggot", je 
bil seveda dovolj slaven, da jo je odnesel 
brez praske. Kot gay režiserji nasploh: Rex 
lngram, Edmund Gouldlng, James Whale, 
Mitchell Leisen, Vincente Minnelll ... Sicer 
pa so si gayi ustvarili svoje pribežal išče v 
baru pri Mary, še bolj popularen pa je bil 
Cafe Gala, kjer sta si svoj drugi dom med 
drugim ustvarila tudi Cole Porter in Cecil 
Beaton. In Errol Aynn, ki je v Hollywood pri
šel s Tasmanije in od tam prinesel ne samo 
svoj simpatični nasmeh, pač pa tudi dvoje 
modrih oči, ki so tako rade pogledovale za 
čednimi dečki. Njegova ljubimca sta bila 
med drugim tudi igralec Tyrone Power in 
pisatelj Truman Capote, najbolj pa je užival 
med najstniki v Mehiki, ki so si prislužili zna
menito ime FFF: Flynn's Flying Fuckers . 
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Nurcjev kot Valentiono 

Čeprav je zakon sklenil z biseksualno igralko 
Lili Damita, tudi ta ni bila kos njegovemu 
temperamentu. Bil je eden najbolj potentnih 
igralcev, čeprav redkokdaj trezen. Umrl je pri 
50-ih zaradi srčnega napada. Upornik brez 
razloga, Montgomery Clift, se vse do svoje 
smrti ni mogel sprijazniti s svojo homoseksu
alnostjo. Ni mu mogel pomagati niti psihiater 
William Silverberg (pa ne samo zato, ker je 
bil tudi sam gay) niti prijateljica Elizabeth 
Taylor in še najmanj biseksualna črna pevka 
Libby Holman, s katero se je hotel celo poro
čiti. Pravočasno se je zavedel, da s tem ne 
bo pridobil ničesar, ni se pa zavedal, da ga 

[film} 

Richard Burton. Rex Harrison: Stopnišče 

kljub izjemnemu izgledu in očitnemu talentu 
ter popularnosti pri publiki, je bil tako poln 
travm in kompleksov, da je bila smrt zanj res 
odrešiteljica. 
Uporniki brez razloga so bili samo naj tipi na 
filmu, v življenju so navadno imeli vsaj en 
razlog za upor (in smrt). Tudi James Dean, ki 
pa ni pil alkohola, pač pa življenje. Tudi on je 
ljubil moške in še zlasti užival, če so mu lju
bimci puščali sledi cigaretnih ogorkov na 
koži. Tudi on je "načrtoval" zakon, s Pier 
Angeli, in Liz Taylor je bila tudi njegova pri
jateljica. Uporniki (z razlogom ali brez) mora
jo umreti mladi in v tem je največja tragedija. 
Komaj riri ?4-ih jP. v srP.hmo-sivP.m porscheju 
dobesedno zdirjal med večne. Za "tretjo 
uporniško osebo" sem si tudi vedno želel, 
da bi umrl mlad. Tako bi ga lahko imel vedno 
v spominu kot mišičastega lepotca v jeansu 
in T-shirtu iz "poželenja tramvaja". To je 
seveda Marlon Brando, ki je v začetku 
sedemdesetih napravil tudi coming out. S 
ponosom je spregovoril o svojih homoseksu
alnih izkušnjah. Sicer pa ni nihče "kriv", če 
je straight, pomembno je le, da je toleran
ten. Eden takšnih je bil prav gotovo Peter 
Finch, ki je z gay vlogo v filmu "Sunday 
Bloody Sunday" kandidiral za oskarja: "Videl 
sem številna razumevajoča in ljubeča 
razmerja, tako med moškimi kot med žens
kami. In zato bi morali biti gay ljudje bolj po
nosni, bolj kljubovalni in izzivalni. Vendar 
vem; meni je to lahko reči!" Tako kot Finch 
tudi Richard Burton, gay iz filma "Stair
case", ni bil homofob: "Precej igralcev nas je 
latentnih homoseksualcev in to skušamo pri
kriti z alkoholom. Jaz sem enkrat bil homo
seksualec, a ni ·delovalo.· Pitje je, dodajam 
jaz, saj ga je pokopalo. 
Najslavnejši ljubimec, kar si jih je film omis
lil, pa je bil nedvomno Rudolph Valentino. 
Mogoče tudi zato, ker je umrl tako mlad; leta 
1926 pri 31-tih. Bil je gay, njegovo življenje 
pa sta poleg ljubljene matere uravnavali dve 
soprogi. Prva je bila lezbična igralka Jean 
Acker, druga pa scenografka in kostumo
grafka Natasha Rambova, ki pa je bila ljubi
ca Alle Nazlmove, igralke in producentke 
(njen soprog je bil gay režiser Charles Bry

, ant), ki je v resnici kreirala Valentinovo ka
riero. Rudy Vallee naj bi ga nasledil, a bil je 
samo gay, ne pa tudi igralec. Zato pa je 
Valentinov naslednik z lahkoto postal Ramon 
Novarro, ki je bil tudi njegov nekdanji lju
bimec. Postal je torej tip "latinskega ljubim-
ca", za katerega bi, ironično zares, "umrla 
vsaka ženska". Žal je oktobra leta 1968 
moral umreti sam in to na več kot pretresljiv 
način. Po več kot uro trajajočem mučenju 
dveh mladeničev (17 in 22 let), je bilo do 
nespoznanja izmaličeno truplo vse, kar je 
ostalo do njega. Je bila vzrok umora njegova 
"drugačnost" ali kaj drugega, policija ni 
nikoli obeladonila. Šlo naj bi sicer za rop, a 
glej čudo, v hiši ni zmanjkal prav noben 
dragocen predmet. O umoru Plera Paola 
Pasolinija sem že pisal, le nekaj mesecev za 

preobilne količine alkohola pehajo naravnost 
v prezgodnjo smrt (pri 44-ih). Verjeli ali ne, 

njim, februarja leta 1976 pa je moral na po
doben okruten način umreti Sal Mineo (než
ni Plato iz filma "Rebe/ Without a Cause"). 
Zabodenega so našli na ulici Santa Monica v 



zahodnem Hollywoodu. Ubil ga je njegov last
ni ljubimec. Noja, eden od neštetih! številni 
igralci so bili umorjeni, a sami niso morili 
nikoli. Zato pa jih zadnje desetletje neusmi
ljeno mori aids: Rock Hudson (Has Anybody 
Seen My Gal?), Liberace (The Loved One), 
Kurt Raab, Dieter Shidor in Peter Chatel 
(Fassbinderjevi igralci), Paul Shenar (Sest 
Sel/er), Douglas Lambert (Sundy Bloody 
Sunday), Leonard Frey, Robert la Toumeaux 
in Kenneth Nelson (igralci iz filma "The Boys 
In The Band"), Merrit Butrick (Star Trek /~, 
Stephen Stucker (Airplane), Michael 
Hagerty (Overboard), Manfred Seipold (Das 
Brat des Backers), Craig Russell (Outra
geous), Klaus Schwarzkopf (Reifezeugnis), 
Graham Chapman (član "Monthy Python"), 
lan Charteson (Chariots Of Fire), Brad Davis 
(Querel/e), Anthony Perkins (Psycho), Ray 
Sharkey (Willie and Phil), Paul Keenan, 
Michael Navarre, Gordon Metcalfe, 
Amadeus Avgust, Wemer Pochath, Wemer 
Stocker ... , pa plesalci, ki so se izkazali tudi 
na film u kot Rudolf Nurejev ( Valentino), 
Charles Ward (Stayin' Alive) , Gregory 
Huffman (A Chorus Line) in Jorge Done, ki je 
v fi lmu "Eni in drugi" nepozabno odplesal 
Ravelov "Bolero", in režiserj i: brazilski Leon 
Hirszman (Brez črne kravate), argentinski 
Americo Ortiz De Zarade ( Drugačna ljube
zenska zgodba), kanadski Richard Benner 
(Outrageous), izraelski Amos Gutman (Ama
zing Grace), danski Stefan Henszelmann 
(Prijatelja za vedno) , francoska Cyril Colard 
(Divje noči) in Michel Bena (La Cie/ de 
Pariz), angleški Tony Rlchardson (Tom 
Jones), Stuart Marshall (Desire) in Derek 
Jarman (Sebastiane) ter ameriški Arthur 
Bressan (Buddies) , Bill Sherwood (Parting 
Glances) , Andy Warhol (B/ow Job), Emlle 
Ardolino (Dirty Dancing), Colin Higgins 
(Pokvarjena igra), Jack Smith (Flaming 
Creatures). Tom Joslin (Silverlake Ufe) , 
Marlon Riggs ( Tongues Untied) ... . Igralca 
Denholma Elliotta puščam za konec tega 
žalostnega sprevoda, da vas razvedri anek
dota o njem, ki jo je v knjigi o igralčevem živ
ljenju, ob pomoči vseskozi tolerantne Ellio
ttove soproge Susan, napisal Barry Turner: 
Ko je Denholm v Afriki snemal film "Zulu 
Dawn ", je k njemu pristopil mlad, čeden 
igralec in ga vprašal, kako je mogoče, da je 
tako popularen med dečki v vasici, kjer so 
snemali. "Zato, ker sem pofukal večino 
njih," mu je hladnokrvno odvrnil. Ko pa je 
videl zgrožen kolegov obraz, ga je hitro po
miril: "Samo šalim se. Večina jih je pofukala 
mene!" 
ZMEDENE MEDITACIJE ... Ko sem 
odhajal na poznopoletne morilske počitnice, 
ki ubijajo počasi, sem se na pragu kinodvo
rane poslovil od "M. Butterfly", na srečo ne 
tako kot Jeremy lrons: "z rdečim trakom" 
krog vratu. V kino sem se vrnil šele na jesen, 
ko je s še eno iz niza mojstrovin, "The Re
mains of the Day", ponovno navdušil James 
lvory. V Cankarjevem domu sem po končani 
premieri "Kike" Pedra Almodovarja srečal 
prijateljico, vso besno. ker je morala film pre
vesti po zvočnem zapisu. Sinhroniziran je bil 
namreč v francoščino, dialog lista pa je 

Murray Head, Peter Finch: Nedelja, prekleta nedelja 

prispela v originalu, torej španščini. Zaradi 
mene, sem si mislil, prevoda tudi če ne bi 
bilo. Pač še ena čisto gledljiva, a tudi hitro 
pozabljiva variacija na temo žensk na robu 
živčnega zloma. In potem vzletim na "Spe
ed", v katerem je Dennis Hopper homosek
sualec, ker nima ženske, Keanuju Reevesu 

.:f 
Prijatelja za vedno (režija: Stefan Henszelman) 

pa podtaknejo Sandro Bullock, da ne bi kdo 
slučajno pomislil, da je gay tudi on. Še eden 
od naštetih filmov, v katerih je čutnost med 
glavnimi (moškimi) junaki tako nabita s 
homoerotiko, da se kar naprej ljubijo s svoji
mi revolverji. "Sicer pa je znano, da se 
Keanu v svetu ljubezni ne brani niti žensk 
niti moških,• je zapisal v portretu o njem 
"Nedeljski". že res, da je "hitrost'' njegove 
lepote nadzvočna, res je pa tudi, da je za 
takšne izjave preveč skrivnosten. Na direkt
no novinarsko vprašanje pisatelja Dennisa 
Cooperja, ali je res gay, je zaenkrat odgovoril 
le: "Seveda ne, ampak · nikoli se ne ve!" 
V največji letošnji angleški uspešnici, "Four 
Weddings and a Funeral", za gaye ni rezervi
rana nobena od štirih porok. Ostane kar pre
ostane, torej pogreb. Film, ki nas resnično 
prepriča, da za poroko ne obstaja noben 
dovolj tehten razlog. In že sem pri FAF-u, ki ni 

tako perverzen festival, kot je perverzno nje
govo ime. Pravzaprav. je povsem soliden, 
čeprav mi mladi cukrček Matthew Fergus-
son, Kane iz filma "Love and Human Rema
ins", še zdaj povzroča mokre sanje. Nekaj 
dni pred 1. decembrom je bilo v Kinoteki, v 
okviru cikla "Okužba", seznanjanje z aidsom 
na filmu. Razumljiv.o, gayev v dvoranico ni 
bilo. Sicer pa že leta in leta na vseh mogočih 
premierah in reprizah videvam le ene in iste 
face enih in istih družb. In še teh je vedno 
manj. Tudi na letošnjih Dnevih gay in lez
bičnega filma je bilo tako, vendar o njem 
nekaj besed posebej. Naj tudi tale del kon
čam bolj vedro, z dovolj zabav.no anekdoto, 
upam. Michael Caine pripoveduje, kako sta 
s Seanom Conneryjem snemala film "The 
Man Who Would Be King" na samem robu 
Sahare, kjer nisi mogel početi ničesar druge
ga, kot da si zvečer šel v disko: "Ampak tam 
so plesali samo moški z moškimi, kaj ti 
ženske ponoči niso smele v.en. Tako stojiva 

midva ob šanku in gledava te poplesujoče 
fante, ko se Sean obrne k meni in reče : 
'Imaš kaj proti, če zaplešem s tvojim šofer
jem, moj je tako grd!'• 

Gusti Goran Leben 

P.S.: Natanko pred stotimi leti, takoj ko je 
fi lm zavekal v svet, je režiser William 
Dickson za Edison Studio posnel kratek eks
periment, "The Gay Brothers", v katerem dva 
moška plešeta valček. Sem jaz rekel, da 
Hollywood ne mara veselih ljudi? In prav 
takšnih filmov! 
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na, ki so si jih nadeli kot še danes številni 
pevci (predvsem v Italiji). O Farinelliju, s pra
vim imenom Carlo Brioschi , je francoski 
režiser in muzikolog Gerard Carblau pravkar 
posnel film, ki bo vsekakor vzbudil veliko 
zanimanje po celem svetu. Glavno vlogo je 
zaupal lepemu, osemindvajsetletnemu itali
janskemu igralcu Stefanu Dionisiju, o kate
rem bo nedvomno še veliko slišati, saj ga 
Italijani že sedaj smatrajo za naslednika 
Marcella Mastroianija. No, Farinelli je bil v 

[ keke J 

18. stoletju najbolj znan kastriran sopran, ki 
je prepeval po vseh evropskih dvorih. Njegov 
učitelj petja Omero Antonuttl je želel in tudi 
dosegel, da so Carla (Farinellija) kastrirali že 
pri desetih letih. Rim med drugim prikazuje 
morbiden odnos med njim in bratom, ki je 
tudi bil glasbenik, odnos med kastrati in 
Handlom, ki nikakor ni hotel, da bi njegova 
glasbena dela interpretirali kastrati. Seveda 
v filmu ne manjka odnosov med Farinellijem 
in ženskami, ki so ga oboževale prav tako 
kot moški. V omenjenih stoletjih je bi lo pov
praševanje po italijanskih kastratih po vsej 
Evropi zelo veliko, saj so s svojim glasom 
spravljali moško in žensko publiko v zanos. 
Na dvorih, kjer so v glavnem delovali, so jih 
dobro plačevali in obdarovali. Kastrati so bili 
v modi, če lahko tako rečemo, več kot dve 
stoletji. Zaradi svoje dvojnosti pa so bili v 
privatnem življenju nemirni, nekateri 
nesrečni, vendar so to kompenzirali s slavo 
in bogast-vom. Imeli so visok, vendar močan 
glas. In kot pravi novinar Jean Marie 
Duhamel (La grande moda dei castrati nel 
mondo ella musica del '600 e '700, Storia 
illustrata, št. 352, marec 1987, A. 
Mondadori Ed.) niso bili ne povsem moški 
ne povsem zenske. Imeli so lastnosti enih 
in drugih, tako po fiz iognomiji kot po 
obnašanju. Bili so izjemno senzibilni in tudi 
njihovo razmišljanje je bilo "drugačno" . 
Da bi razumeli, zakaj in kako je nastala 
tovrstna moda v Evropi 17. in 18. stoletja, 
pa se moramo vrniti nekoliko nazaj v zgo
dovino. V srednjem veku je bilo namreč 
ženskam prepovedano peti v cerkvenih 
zborih pri liturgiji. Tako so pri mašah lahko 
peli samo moški. Pri petju višjih tonov so 
"pomagali" pubertetniki oziroma mladi fant
je, še preden so mutirali. Z razvojem poli
fonične glasbe je bilo seveda težk.o najti 
moške z visokimi in hkrati močnimi glasovi. 
Zato so ponekod (predvsem v Rimu) že v 
16. stoletju kastrirali mlade fante, da so 
potem za vse življenje ohranili lep, čist in 
visok glas. Kastrirali pa so jih pred koncem 
puber-tete (preden so spremeniti glas) in 
sicer tako, da so jim odstranili testisa. Tako 
so zaustavili razvoj glasu. S tem pa sta bila 
tudi njihova fiziognomija in obnašanje spre
menjena, motena. Prve fante so kastrirali v 
Va-tikanu, kjer so peli v zboru Sikstinske ka
pele in sicer leta 1562. Prav v tistem času 
je bila religiozna glasba v velikem zamahu 
oziroma ekspanziji. Med takratnimi kompozi
torji pa velja vsekakor omeniti Palestrino in 
Monteverdija. V 17. in 18. stoletju so celo 
namenoma ustanavljali glasbene šole. v 
katerih so se v petju šolali kastrati (v Italij i je 
po teh šolah prednjačil Neapelj). Petje so va
dili od osem do deset ur dnevno. Medtem 
pa ko so druge šolarje v šolah hranili s sar
dinami, so kastratom nudili pečene piš
čance in druge dobrote. številni dečki, ki so 
imeli lep glas, so bili skorajda primorani se 
podvreči kastriranju. Predstavniki višjih slo
jev, ki so bili zaljubljeni v glasbo, petje in 
lepe fante, so bili pripravljeni marsikaj stori
ti, da so privabili kastrate na svoje dvore. 
Takrat se je izredno veliko mladih fantov 
dalo kastrirati, da so tako zadovoljili užitke 
(pa ne samo glasbene) visoke družbe. To pa 
je bil tudi način lahkega in dobrega zasluž
ka, življenja na visoki nogi in še marsičesa. 

Starši teh fantov so bili seveda ponosni, da 
so njihovi sinovi na dvorih in gradovih peli 
visoki družbi, ker so bili dobro plačani in 
slavni. Kastrati so kmalu postali nepogreš
ljivi na glasbenem področju. Nekateri glas
beniki so v svojih delih pisali vloge nameno
mazanje. Turneje italijanskih kastratov tudi 
zunaj italijanskih meja pa so prinašale tako 
njim (in staršem) kot njihovim "menedžer
jem" velike vsote denarja in drugih material
nih dobrin. Povpraševanje po njih je bilo 
izredno veliko in konkurenčno. Najbolj zna
na, popularna in slavna kastrata sta bita 
Gaetano Majorano z umetniškim imenom 
Cafarelli (1710-1783) in že omenjeni Carto 
Broschi z umetniškim imenom Farinelll 
(1705-1782). Za kompozitorja Jeana Banja
mina Labordeja je Farinelli "imel najlepši 
glas, ki je kdajkoli obstajal". Nekateri pa so 
ga smatrali za "največjega kastrata vsega 
vesolja". Farinelli je živel 25 let na dvoru 
španskega kralja Rlipa V .. Tam mu ni manj
kalo ne bogastva, ne slave. Baje se Filip V. 
prej ni zanimal za glasbo, ob poslušanju 
Farinellija pa je dobesedno osupel in ga 
nagrajeval z zlatimi škatlami, diamanti ... 
Italijanski kastrati so bili privilegirani tudi na 
dvoru francoskega kralja Ludvika XV. Ta je 
na svoj dvor v Versailles povabil Cafarellija. 
Nastanil ga je v posebni, njemu namenjeni 
vili, kjer ga je streglo posebno osebje. Obda
roval ga je z zlato tobačnico. Na razpolago 
mu je bila kraljeva kočija, s katero se je 
prevažal okoli itd. Iz Versaillesa je Cafarelli 
odšel v Pariz, kjer je prepeval v louverski ka
pel i. že Ludvik XIV. je imel na svojem dvoru 
celo vrsto italijanskih kastratov. Posebno je 
oboževal kastrata z umetniškim imenom 
Favelli, tako zaradi njegovega lepega glasu 
kot užitkov, ki jih je doživljal ob njegovem 
petju. Kastrata z umetniškim imenom Ba
nlerl pa je tako ljubil, da ga je nagradil s 
številnimi beneficiji in privilegiji ... 
Banieri se je celo zbal, da bi izgubil svoj lep 
glas, ki ga je Ludvik XIV. tako cenil, da se je 
zatekel po pomoč k svojemu zdravniku - ki
rurgu, ki ga je v mladih letih kastriral. Imena 
zdravnikov, ki so kastrirali mlade fante, so 
morala ostati za vedno anonimna. Tako so 
se kastrati morali po opravljeni operaciji 
obvezati, da ne bodo nikoli izdali zdravni
kovega imena. Zanimivo, da v Angliji takrat 
niso bili preveč navdušeni nad petjem kas
tratov in kastrati sploh. 
Povedali smo že, da so kastrati imeli ženski 
in hkrati moški glas. Bili so mešanica moš
kega in ženske. Običajno so bili visoke pos
tave, debeli, z nekaterimi deli telesa podobn
imi ženskim (prsi, vrat, roke ... ) in so doživeli 
relativno visoko starost. Cenile in želele pa 
so si jih tudi ženske, kar je bilo nekoliko pre
senetljivo. Mučila jih je radovednost spolno 
občevati s takimi moškimi, zavedale pa so 
se tudi, da pri tem nimajo kaj tvegati. Prav 
tako je števi lne moške zanimalo spolno 
občevanje s kastrati, ker so bili ''nekaj po
sebnega". 
Sčasoma so nekateri (predvsem filozofi tis
tega časa) začeli smatrati kastrate za "moš
ke žrtve, ki sicer lepo pojejo, vendar brez 
barve glasu in vneme" in "najbolj dolgočas
ne igralce na svetu" . Tako je papež Klement 
XIV. (1769-1775) prepovedal kastri ranje. 
Vse bolj pa so se začele uveljavljati v petju 



ženske. Kljub prepovedi s strani cerkve, pa 
se je moda kastratov še ohranila. Tako se 
ve, da je Napoleon želel imeti na svojem 
dvoru sopranista Crescentinija, ital ijanski 
kastrati so močno navduševali Stendhala, 
Balzac je v svoji noveli "Sarrasine" opisal, 
kako se je nek francoski kipar zaljubil v kas
trata Zambinettija. Tudi Gioachino Rossini 
je napisal številna dela za svojega priljublje
nega kastrata Giovannija Battista Vallutija, 
ki je pel celo v milanski Scali. Zadnji znani 
italijanski kastrat je bil Alessandro Moreshi, 
ki mu je leta 1901 uspelo celo posneti gra
mofonsko ploščo (Monteverdijevega Orfeja iz 
leta 1607). 
Kastrati so bili z ženskim glasom v moškem 
telesu, z obnašanjem, govooenjem, mimiko, 
oblačenjem itd. prve javne keke. Baje je 
Casanova dopustil, da so ga osvajali. Sicer 
naj bi bil po zadnj ih ugotovitvah Casanova 
nagnjen k moškim. Ker se je tega ustrašil in 
zbal, je začel osvajati ženske, da je tako ne
nehno dokazoval samemu sebi, da je "nor
malen". 

Alberto 
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Pedri v hiper kibernetične 
Ko sem na sestanku uredništva povedal 
naslov mojega naslednjega članka, so VSI 
prisotni in prisotne popadal i po tleh - od 
smeha, namreč. Pa stvar ni čisto nič smeš
na. še zelo resna je. Navidezna reničnost je 
za nekatere vir visokega zaslužka, za ne
katere sprostitev, za druge zabava. Po vrhu 
vsega pa še tole: vsi časopisi v Sloveniji so 
zadnje čase polni besed Internet, globalna 
vas, računalniške komunikacije ... , zato te 
tudi pri Revolverju ne bomo pustili, da bi po
zabil na te tako pomembne, preroške be
sede. Na vrsti je malo izobraževanja. če 
imaš doma računalnik in telefonsko linijo, si 
hitro omisli še modem, kajti brez teh stvari 
ne boš mogel preiZkusiti spodaj napisanega. 
Poleg modema dobiš tudi prave programe, ki 
ti bodo za začetek zadostovali pri vključitvi v 
svetovno vas. 
V naslednjih nekaj vrsticah se bom omejil na 
informacijske servise, baze podatkov in 
BBSe po svetu. Na začetku naj pojasnim 
nekaj pojmov. Najprej BBS! BBS (Bulletin 
Board System) je nekakšna računalniška 
oglasna deska , kjer se premlevajo vse 
mogoče stvari - od tega koliko orgazmov 
doživi zajček v svojem življenju, pa do popol
noma resnih stvari, kako v Oknih za delovne 
skupine s programom Remote Access 
doseči, da bo modem začel delovati. Večina 
BBSov je orientiranih na računalništvo, ob
staja pa tudi nekaj takih, ki v svojem elek
tronskem drobovju skrivajo "humanistične in 
osebnostne študije''. To na kratko pomeni, 
da se na njih govori in piše o seksu. Naj
večkrat so to heteroseksualni križi in težave 
v postelji (koliko orgazmov doživi ženska z 
moškim, koliko otrok imajo v povprečju žen
ske iz plemena ... ). Živ dolgčas! 
In če se človek tako sprehaja po tem hiper 
kibernetičnem prostoru , bere gay revije in 
časopise, kmalu pride tudi do zanimive tele
fonske številke . V Ameriki! (Vmes pride 
nova, bolje plačana služba, zato da lahko 
pokriješ stroške telefona.) Roka ti ne da 
miru in pokličeš 00-1-515-9456636. Nič , 
slaba linija! Gremo še enkrat. Ni taprava 
hitrost, pa še error correction V.42 moraš 
vklopiti. Gremo še enkrat. Modem izbira 
številko (če si eden tistih srečnežev, ki se 
jim številka začne z ena ali si priklopljen na 
digitalno centralo pokličeš na 080-8080 in 
naročiš, naj ti preklopijo števi lko na tonsko 
Izbiranje, drugače pa si obsojen na ure 
čakanja, medtem ko modem vrti In vrti šte
vilko), nekaj kratkih piskov in potem mučna 
tišina. Signal potuje po kablu nekje pod At
lantikom mimo Titanika ali pa preko ze
meljske satel itske postaje v Veliki Britaniji in 
potem preko satelita, ki mimo plava nekje v 
tihem vesolju, med zvezdami. Na koncu pris
tane spet na Zemlji. še vedno nič. 0pa, saj 
zvoni. Modem na drugi strani (nekje v Iowi ali 
Kaliforniji, srednji zahod morda) se oglasi, si 
izmenja začetne podatke z mojim In ... Sveta 
pomagavka, vsi svetniki tega sveta, pomaga
jte mi, saj me bo še razneslo od razburjenja. 
Pojavi se naslovna stran BBSa imenovanega 
Free Modem Men. Registriram se kot nov 
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uporabnik (naslova ml pa le ni treba na
pisati) in že se pred menoj odpre nov svet. 
Pedri vseh ras, starosti in poklicev hočejo 
komunicirati z mano. Počasi srčki, ne morem 
odgovarjati vsem naenkrat. Gremo lepo 
počasi. Ime: HardFucker, orientacija: gay, 
starost: 24 let, se ml zdi idealno, pa še 54% 
se ujemam z njegovimi željami po idealnem 
partnerju. Ga pokličem in tip se hoče pogo
varjati. Izmenjava par besed (how are ya'? 
what are ya doin'?) in potem izvem, da je 
potreben (i'm so fucking homy. what are ya 
wearing, handsome?). 0K smo v navidezni 
resničnosti , cool. Povem mu, da imam na 
sebi tesno oprijete 501 in da nimam spod
njic (v resnici sem oblečen v zguljeno tre
nirko in spodnje h l ače, ki si jih moram ob 
prvi priliki preobleči). Ne vem zakaj, ampak 
tisto s 501 je tipa očitno še bolj razkurilo. 
Začne vzdihovati in me sproti še vpraša, 
kako velikega imam (še en falocentrik, ki goji 
kult velikega kurca), pa kaj me najbolj vzburi, 
če imam rad trdo igro, kakšno rit imam in 
mu pride, reče hvala in se odklopi. Vse s 
hitrostjo 14400 bitov na sekundo! No prav, 
recimo, da je to Crulsing in Virtual Reality 
(pecanje v navidezni resničnosti). Gremo 
dalje. z mano hoče govoriti BeltMan, gay, 34 
let, ujemava se 11%. "Prou, ampak srček, 

zdej bom pa jest tebe!" Najprej pozdrav, 
potem pa kot iz topa: "Jest srn pa dons tok 
potreben . Ena trda ritka bi mi tok prou 
pršla. • Pa očitno tipu na drugi strani tudi. Pa 
ga vprašam (hočem se čimbolj vklopiti v tok), 
v kaj je oblečen , kako dolgega ima, če je 
miš i čast, pa kakšno postavo ima, pa mu 
rečem, da mi je prišlo in se odklopim (prav
zaprav je ura že 3 zjutraj in moj tip je postal 
zelo hud in izklopil modem, češ, da ni mogel 
spati zaradi mene). 

BBSi so običajno 
povezani med 
sabo in si lahko 
Izmenjuj ete elek
tronsko pošto z 
uporabni ki po 
vsem svetu. Na teh tudi ne boste našli 
kakšne slike . Hete ro še mogoče na 
kakšnem pozabljenem direktoriju, homo pa 
niti v sanjah, mogoče lezbične, ki služijo 
vzburjanju domišljije hetero moških. Tisti 
drugi, na katerih je dovoijeno vse. pa omeju
jejo pristop svojim uporabnikom, tako da 
moraš biti star najmanj 18 ali 21 let, če se 
hočeš priklopiti gor. BBS te ob registraciji 
vpraša, koliko si star in če odgovoriš pravil
no, se lahko registriraš, drugače pa "Čao, 
Miki! Se vidiva čez XX let.· in te odklopi. 
Naslednji korak je Internet. To je svetovno 
računalniško omrežje, ki omogoča dostop do 
različnih baz podatkov in informacijskih ser
visov. Na Internetu lahko najdete dobesedno 
vse , tudi slik ice (take bolj nedolžne ). 
Nekateri ga imenujejo tudi smetišče računal
niških podatkov. 
Priklop nanj pa ni več tako enostaven. še 
vedno potrebuješ računalnik. modem in tele
fon. Kar ni enostavno, pa je telefonska 
številka vrat, skozi katera lahko vstopiš v 
Internet. "Čaki mau, tip. O čem pa ti pišeš? 
Telefonska številka vrat? Moja vhodna vrata 
nimajo telefonske, pa je tud še neki časa ne 
bodo mele!" Vrata se v računalniškem žar
gonu reče računalniku, na katerega pokličeš 
in od tam dobiš dostop do drugih računal
nikov po vsem svetu in ti hkrati ni potrebno 
poznati telefonske številke tega drugega 
računalnika, ampak samo njegovo ime. 
Ljudje "slovimo" po iznajdljivosti. In, našel 
sem ta čudežna vrata v Internet, pa še zas-
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Najprej poiščemo vse besede gay po vseh 
računalnikih na vsem svetu. To bo trajalo par 
dni. Pa ni. Izpiše mi jih v pol minute. Kot 
rezultat dobim naslove računalnikov, ki imajo 
v svojem drobovju nekje tudi prostorček za 
gaye. Začuda je to vsaka univerza v ZDA in 
Avstraliji. Tu lahko najdete različne naslove 
še bolj različnih organizacij. Gay Students 
Campus (IMENA IN PRIIMKI IN NASLOVI gay 
študentov v študentskih domovih - frajerji si 
pa upajo), Gay Studies, Gay Teachers And 
Students (vse z imeni in priimki), Gay 
Campus tnformation. Ampak stvar ni zanimi
va, ker vseh teh ljudi ne poznam. 
Kot sem že omenil, nekateri Internet imenu

! jejo smetišče podatkov. Ta.~ na različnih 
;,: računalnikih najdemo podatke, ki so stari 

tudi 5 let in prav neuporal1ni. Nekaj zani-
mivih naslovov računalnikov pa je: 

O. vector.casti.com, www.outright.c9m, clar0 
· · news. gays 1n server.berkley.edu. Ce se bos 
·. . kdaj sprehajal po Internetu, jih vsekakor 

obišči. Na računalniku v Avstraliji (www.geko. f'J com.au) sem našel besedilo, ki opisuje, kaj 
~ pomenijo rutice različnih barv v levem ali 
· .. desnem zadnjem žepu kavbojk. Zanimivo, 

vendar na žalost nič več aktualno. Poleg r~ tega pa še cel kup naslovov organizacij po 
[ j vsem svetu. 
,~ Na Internet je priključeno praktično vse, kar 

ne leze. če poznaš ime avtomata za Cocar)· . Colo ali Pepsi, ga lahko iz Slovenije s pri
i .. tiskom na gumb pripraviš do tega, da ti 
~'"""·' podari eno ali dve pločevinki. Problem je 

samo v tem, da ti te pločevinke potem ne 
#l koristijo, ker si prvič v Sloveniji, drugič pa ne 
! veš, kje je ta avtomat postavljen. Lahko da 
l! je v središču Pentagona ali pa kakšnem od 

boga pozabljenem mestu na ameriškem r7. srednjem zahodu. Plo'čevinke se pač še ne 
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da poslati preko modema. Žal! Mogoče v pri
hodnosti, ko bo hiper kibernetični prostor 
navidezne resničnosti standardiziran. 
Dolgčas. Kje je pa seks? Prav. V hiper kiber
netičnem prostoru navidezne resničnosti 
sem našel novo, resnično te lefonsko 
številko 00-1-415-7038200. Ime BBSa je 
Eye Contact. Pokličem. V Ameriko, valjda. Ta 
BBS pa ni čisto nič prijazen. Poleg vseh 
podatkov o sebi, moram napisati tudi, kako 
bom plačal usluge servisa. Pravih 50 
ameriških dolarjev, ki jih moraš plačati s 
čekom ali kreditno kartico. če ne plačaš v 
14 dneh, te zbrišejo. Šok! Stvari postajajo 
preveč resne. Telefonski račun bom že 
nekako plačal, ampak 50 dolarjev pa ne 
dam. Vprašam prijatelja, ki je maher za 
računalniške igrice, kako lahko prelisičim 
BBS in vnesem podatke, da sem vseeno 
plačal 50 dolarjev - navideznih 50 dolarjev 
kredita. še en šok! BBSa ne moreš 
prelisičiti. 

Iščem naprej, bolj poceni variante. Najdem 
in pokličem 00-1-716-4734070 ali 00-1-716-
7741111. Naslovna stran MULTICOM-4. 
Amerika! Odtipkam svoje ime in priimek, 
naslov, telefonsko. Na koncu še izvem, da je 
to za danes vse in da moram počakati, da 
me preverijo. In konec. Računalnik me je 
odštekal od navidezne resničnosti in me 
postavil v pravi svet. Pokličem še enkrat. 
Prijavim se in še enkrat. "Hvala da ste pokli
cali. Dokler vas ne preverimo, ne morete 
dostopati do našega servisa." KONEC. Uniči 
me čisto taprava realnost. 
Ura je 2:15 zjutraj (spat sem šel malo pred 
polnočjo), ko zazvoni telefon. Kaj, kdo, kje, 
zakaj, a je že jutro? Ne ni! Dvignem slušalko, 
se počasi prebudim iz svoje navidezne 
resničnosti in zaslišim simultano dva glaso-

va, ki se dereta v slušalko. Eden: "MULTI
COM-4, MULTICOM-4!". Drugi: "Will you 
accept the charges? Will you accept the 
charges?" Mora! Najbrž je samo napaka v 
mojih stikalih, procesor ne deluje v redu. To 
je samo mora! Ampak oba glasova še vedno 
vztrajata. Potem mi pa prebije! BBS me pre
verj a. "Operator, yes I will accept the 
charges." Ne vem zakaj sem to rekel, najbrž 
sem v navidezni resničnosti ravnokar dobil 
neomejen kredit dolarjev. Tip me vpraša, 
kako mi je ime. Mu povem. Kdaj sem rojen? 
Mu povem. Kakšno ime sem si izbral na 
BBSu? Mu povem. In reče thanks in se 
odklopi. Jaz pa nazaj v svojo navidezno 
resničnost, od katere me ne more odklopiti 
nihče. Ha, pa sem vas! Zjutraj pa spet kruta 
realnost. Pa si zavrtim film nazaj in mi še 
vedno ni jasno, zakaj sem rekel, da bom pre
vzel stroške. Račun PTTja pa še vedno ni 
prišel in jaz imam minus na svojem tekočem 
računu! Mogoče v kratkem odkrijem številko 
bančnega računalnika in moje stanje se bo v 
hipu popravilo. Vse v skladu z navidezno 
resničnostjo. 
In še nekaj čejev. Če imaš kakšno vpra
šanje, čutiš potrebo po kreativnem pisanju 
ali pa si samo potreben, mi lahko pišeš po 
navadni pošti na naslov uredništva Revolver
ja. Vsi omenjeni BBSi so v Ameriki. če kdo 
pozna kakšnega v Evropi, naj mi sporoči nje
govo številko. če bo letina dobra, če bodo 
zreli pogoji, če bom nehal bloditi po navi
dezni resničnosti, se lahko kaj kmalu zgodi, 
da nekaj podobnega ustanovimo tudi v 
Sloveniji, že zato, da bo PTT račun nižji. 

Digital Queer (Digitalni peder) 
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o b s e d e n o s t oblikovalec 

Calvin Klein,e:~it~e 
Na kaj p<>mlsllti ob Imenu CaMn Klein? Na 
modele v ozkih sp<>dnjicah. parfum kot je 
Obsess,on (Obsedenost), raztrgane kavboj
ke ... Zagotovo pa nihče več ne p0m1sl1 na 
Calv,na kot plahega moškega iz Bronxa, ki je 
čez noč prerasel v oblikovalca - zvezdo. Mož, 
ki je ustvanl lastno blagovno znamko, Je svo
jevrstna mitologična inkarnacija ameriških 
sanj. 
Vsebina knjige o Calvinu Kleinu: njegova 
biseksualnost, divje orgije z modeli, uživanje 
drog, p<>sebne Poslovne metode, nesramno 
kopiranje Yves Salnt Laurenta, uničen zakon 
• skratka vsi tisti elementi. ki pritegnejo kar 
največje število bralcev in dvigujejo naklado v 
vrtoglave številke. Avtorja Staven Galnes In 
Sharon Churcher sta Po večletnem zbiranju 
gradiva in več kot tisoč lntervJuJ1h junija 

1993 
pripravila 
rokopis za 
biografijo z nas
lovom Obsession. 
Ni potrebno dodaJati, 
da je bilo pričakovati nov 
bestseller, saJ 
knjiga 

.- [ moda ] 

odslikava samo intimnih trenutkov iz Cal
vinove spalnice, ampak opisuje tudi nje
gove pnJatelje, mogočno ·žametno ma
fijo". kliko nekakšnih superiornih gay 
managerjev. 

POOLED NA POŽEWIVE 
MIŠICE 
Čudež? Calvln Klein je živa 
legenda, ameriška ikona, 
edinstveni modni obliko
val ec svetovnih raz
sežnosti. Njegov imidž 
in izdelki : mlačna 
erotika. že leta 
1982 je stekla prva 
reklamna kampanJa 

s fotografijam, 
Brucea Webra. 

Agresivno je 
uveljavila 

poželjive 
mišičaste 
mode le. 
Seveda niso poza-
bi II na žensko modo. 
Brooke Shlelds v tv 
spotu: Veste, kaj je med 
mano in mojimi kalvinka
mi? Nič! KIJub temu pa 

je ostal Klein sino
nim za moške 

spodnjice. V 
gay krogih 

so pos
t a I e 

d e 1 

• uni
forme ", prav 
tako tudi med heteroseksualci. Seveda, saj 
sta Jih med mnogimi drugimi nosila tudi 
Marky Mark in Marcus Schenkenberg. 

SLADKI VONJ USPEHA 
Po končani Hlgh School of Art and Des,gn in 
obiskovanju Fashion Institute of Technology 
je Klein pričel delati pn nekem konzerva
tivnem podjetju za proizvodnjo plaščev. V 
nočeh in ob vikendih pa je ustvarjal svoJO 
kolekcijo, Imenovano •ženska moda v 
nevsiljivih krojih in barvah". Leta 1968 je s 
prijateljem Barryjem Schwartzem ustanovil 
majhno firmo. Kmalu pa je sledilo tudi 
srečno naključJe: v nadstropje hotela York, 
kjer je bila Kleinova šivalnica, so neko noč 
pomotoma začeli prihajati gostje, namen-
jeni na neko zabavo. Postal je opažen ,n 
kmalu začel dobivati ponudbe za modele. 
vredne tudi po 50000 dolarjev. Po uspešni 
predstavitvi postane slaven, njegova firma 
pozna samo še vzpone. Po poslovnem 

uspehu pa pride v knzo njegov zakon z 
Jayne. Calvin se kmalu znajde povsem 
nepričakovano v gay krogih. Da prosto 

pot svoji seksualni blvalenci in začne 
afere z moškimi. V sedemdesetih 

letih Je njegov p<>sel pravi boom, je 
odkrit pristaš disco scene, noči 
preživlja v klubih, omam!Jen z 
vodko. kokainom in lepimi teles,. 
kupi si hišo v meki gayev, na Are 
lslandu, in je vključen v "žamet
no mafijo" kot nJen ekskluzivni 
člen. Ves svet blagoslavlja 
Calvlna Kleina: on Je mlad, lep 
(z operacijo si odstrani aknasto 
kožo, s fitnessom postane mi
šičast) in nezaslišano uspešen 



(njegov jeans, moške kolekcije, seksi spod
nje peri lo in parfumi povzročajo višek 
navdušenja). Ugrabijo mu tudi hčerko Marci. 
Pri njenem reševanju je obstreljen in ta afera 
je povzročila še večjo prodajo izdelkov nje
gove blagovne znamke. Kljub cvetočim 
poslom postaja Calvin vse bolj nesrečen. 
Večkrat ponuja svoje srce raznim heterosek
sualnim modelom in risarjem, ki ga pred
vsem izrabljajo. Sanja o družini in harmoniji. 
Trpi tudi zaradi promiskuitete gay scene, v 
katero je vključen in ki ga prav tako izrablja. 

PREOBRAT 
Preneha z drogami in shujša. Pojavi se strah 
pred aidsom. Jeseni 1983 se zaljubi v Kelly 
Rector, asistentko pri oblikovanju v njegovi 
firmi. Tri leta kasneje se poročita v Rimu. 
lmidž blagovne znamke se začne spremin
jati. Obsedenosti sledi Večnost (Eternity). S 
plakatov veje sreča, družinskost in otroci. 
Nič več agresivne seksualnosti kot pri že 
pojenjajoči kampanji za Obsession. V re
klamah za spodnjice prevladujeta predvsem 
čistost in opolzkost. 
Seveda pa ne pozabi na homoseksualce. 
Postane aktiven v gay politiki, organizira 
dobrodelne prireditve in ne obnovi pogodbe 
s homofobičnim Marky Markom. 

Calvin Klein ostaja uganka, ki jo v celoti niti 
biografija Obsedenost ne predstavi. Je on 
res biseksualen in srečen v zakonu s Kelly? 
Je Kelly Klein samo fasada, pod katero se 
skriva njen homoseksualni mož? Calvin Klein 
ostaja nekronani kralj ameriške modne 
industrije. Vse ostalo pa, brez komentarja. 

O.R. 

Nekega dne bom 
povedal luni zgodbo 
o igri solz ... 

NE MOREM REČI DA SEM NASEL ZDRAVILO ZANJE. 

A ZDAJ JIH VSAJ POZNAM 

IN ZATO NISO VEČ TAKO NEOMAJNE . 

Včasih mu težko pogledam v oči. Izmikam 
pogled. Ne vem, če On to opazi, če občuti 
moje nelagodje ... Včasih si želim, da ga 
nikoli ne bi spoznal. Ali ga vsaj nikoli več ne 
bi videl. Kakšne misli! Kakšne želje! Včasih 
mi je prijetno v njegovi družbi, a ne morem 
se izogniti nečemu, kar nima imena, a je 
posledica tistega, kar se je med nama 
zgodilo tisto jesen. Je to ostanek prevarane
ga prijateljstva? Je to na pol mrtvo čustvo, ki 
še v zadnjih življenskih vzdihljajih včasih 
udari tako močno, da ne morem kontrolirati 
misli in besed, ki ji jih izrekam? Je to zgolj 
moja domišljija? 

ON 
Zgodba, ki vam jo pripovedujem, je stara 
leto in pol. Svoj uvod je, kako konvencional
no, doživela ob pijači. On je bil prvi gay, ki 
sem ga spoznal. In to je v meni od vsega 
začetka, od dneva, ko sem zvedel, da je 
gay, vzbujalo neka nenavadna, nova občutja. 
Moja podzavest se je z mojo drugačnostjo 
očitno sprijaznila veliko prej, preden sem to 
priznanje dovolil svojim mislim in dejanjem. 
Trikrat ali štirkrat sem mu že hotel zaupati, 
da naju združuje isti 'problem', a okoliščine 
tega niso dovoljevale ali bolje rečeno, ko bi 
bilo treba skočiti v vodo, sem ostal na 
bregu. In potem je prišel tisti zadnji septem
ber, ko sem, opogumljen z nekaj hlapi alko
hola, le izustil, da 'mislim, da sem tudi jaz 
gay'. Ne vem, kaj sem pričakoval, izliv 
sočutja ali kaj takega, a on je le rekel , 'da 
to že ve, oziroma se mu je tako zdelo'. In 
tako sem svoj prvi coming out naredil prej, 
preden sem sploh vedel, kaj je to. že 
naslednji trenutek sem omahoval, rekoč, da 
nisem čisto prepričan. 
•če nisi čisto prepričan , " je rekel, "potem 
si." 
In tako me je zapečatil za gaya. 

V naslednjih mesecih sem to moje priznanje 
neštetokrat obžaloval. Življenje je kar 
naenkrat postalo toliko bolj zakomplicirano. 
Potreba po pretvarjanju se je radikalno 
povečala. Če sem še včeraj bil 'normalen', 
sem se že naslednji dan počutil kot grdi 
raček. Predvsem sem mislil, da mi zdaj na 
čelu piše, da sem gay. Stupici me! 
Kaj se je med nama zgodilo v naslednjih 
mesecih, si verjetno lahko predstavljate. On 
je imel probleme s svojim tipom in jaz, neiz
kušen in sramežljiv novopečeni gay, sem bil 
kot mana iz nebes. Nikoli ne bom pozabil 
njegovega prvega dotika. Naj se sliši še tako 
poceni in izrabljeno, ampak to je bil verjetno 
neponovljiv občutek. Zanj je bila to zgolj ruti
na. Šele pozneje sem sprevidel, da je bi lo 
vse skupaj le umazana igrica katere nes
rečn i junak sem bil jaz. Priznam, zacopal 
sem se kot še nikoli v življenju in verjel sem 
njegovim besedam, da me ima zelo rad. In 
jaz sem ga imel zelo rad. še zdaj ga imam, a 
drugače. Nikoli več si ga ne želim deliti s 
kom drugim. Ne njega, ne kogar koli druge
ga. Vsaka šola pač nekaj stane ... 
Ko sem sprevidel, da je vse skupaj le igra, 
sem se počutil izrabljeno. Morda je prav to 
ohranilo najino, ne bom rekel prijateljstvo, 
ampak kolegialni odnos, ki je vseeno več kot 
to. 

ONO 
Nedeljski Roza disko je bil naslednji korak v 
mojem gay lajfu. Še danes ne vem, kako 
sem zbral ves pogum, da sem se pripeljal do 
Ljubljane in nisem obrnil že sredi poti. V tre
buhu me je zvijalo, imel sem občutek, da 
grem na izpit in ne na zabavo. Smisel moje
ga prihoda v K4 niti ni bil v zabavi, ampak 
predvsem v premagovanju samega sebe. Že 
na vhodu, ko sem kupoval karto, me je izdal 
moj glas. Mislim, da sem celo zardel, kar se 
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mi skoraj nikoli ne zgodi. Na sebi sem 
občutil poglede drugih gayev in prepričan 
sem bil, da vsak ve, da sem nov, in da me je 
neskončno strah. Moj prvi obisk nedeljskega 
K4 je trajal slabo uro, drugi se je končal v 
postelji. Brez komentarja! 

ONA 
Minilo je že skoraj leto od mojega uvodnega 
coming outa, ko sem naredil drugega. Spet 
ob pijači! Ne vem več, o čem sva se pogovar
jala s sošolko, a na določeni točki najinega 
pogovora sem začutil, da ji lahko zaupam. In 
sem tudi ji. Začudenje. Rahla neprijetnost. 
Neobvladanje nove situacije. In pismo, ki 
sem ga dobil čez nekaj dni. z njeno privolitvi
jo ga sedajle delim z vami: "V meni vre ... tok 
misli noče nadeljevati večnega napeva vsak
danjosti. Enostavno - to želim izvreči in se 
znebiti te tesnobe. Moram napisati. Ne vem, 
če mi bo uspelo ... Želim da veš, da si v meni 
prebudil neka nova čustva in občutek. Zdi se 
mi, da to, kar si mi zaupal včeraj, ne more 
biti nekaj, kar bi šlo neopaženo mimo mene. 
Še zdaleč ne! Priznam, bila sem prese
nečena in nisem več, s tem sem se sprijazni
la, grizejo pa me črvički drugih dvomov. če 
sem iskrena, dvomim predvsem vase! Naj
prej sem celo pomislila, da je to le ena od 
tistih grdih šal, pa se mi je zdela zate le pre
poceni in sem se morda samo zato vzdržala 
pripomb kot so: 'A dej ne seri, ti me k'r zaje
bavi .. .'. Zdelo se mi je pač, da premoreš 
toliko dostojanstva, da dopuščaš drugač
nost. Pa vseeno mi ni bilo nič jasno. Situa
cije, ki so mi čisto nove. se mi zdijo ali smeš
ne ali pa se jih ustrašim. Torej, zame je bilo 
to prvič. Poznam ljudi in celo nekaj kolegov je 
med njimi, ki so homoseksualci, pa vseeno 
mi tega ni povedat nihče od dotičnih ljudi. 
Sprejeta sem jih, le zakaj jih ne bi? Razlika je 
le v tem, da ne vem, če oni vedo, da jaz vem 
(precej zakomplicirano). Torej jaz se pretvar
jam, da ne vem itd. Eno samo pretvarjanje 
nas je! Ne vem sicer, kam to pelje, pa 
vseeno ... Najin odnos pa je v primerjavi s 
temi postavljen na glavo. V igranju sem 
zverzirana, tu pa ... postavljena sem pred na
logo, za katero ne vem, če jo bom uspešno 
rešita. Želim se obnašati do tebe tako, kot 
sem se do sedaj , saj menim, da se je 
kvaliteta najinih odnosov celo poglobila. Zau
paš mi in to mi veliko pomeni. Res! Vedno 
sem bolj ceni la ljudi, ki so mi povedali, če so 
mi imeli kaj povedati, čeprav nikomur najbrž 
ni (bilo) prijetno v tistem trenutku ... Ker si 
želim (zelo), da bi se do tebe obnašala, ne 
glede na tvojo spolno usmeritev, prav tako 
kot prej, in o tem konkretnem odnosu tudi 
veliko razmišljam, mislim, da se mi bo prav 
zaradi (prevelike) želje morda prav ogabno 
ponesrečilo. Rešitev vidim le v sprostitvi oz. 
če povem drugače, prepričati se pač moraš, 
da je situacija čisto normalna, da recimo re
citiraš pesmico Polžek pred lastno pojavo v 
ogledalu in ne na proslavi za dan žena pred 
celim tropom mam. Če to povežem še z mo
jim problemom - zdi se mi precej bolj zakom
plicirano, če ne celo, da je moj samonasvet 
precej neustrezen . Postavljena sem pred 
drug problem - igrati ali ne igrati. Vem, pa se 
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delam, da ne vem in ti veš, da jaz vem (saj si 
· mi sam povedal), pa se vseeno delaš, da ... 
Zelo teško mi je, ker vem, da stojim pred 
tehtnico in bom morala postaviti nanjo tudi 
svoja dejanja in ne le besed. Čaka me kar 
velika preizkušnja. Morda bom ugotovila, da 
pri oznanjanju enakosti, tolerantnosti. .. 
samo blefiram, ker je to pač 'in'. In če se 
tehtnica prevesi na pravo stran, bo zame 
pristanek na realna tla še bolj trd in boleč. 
Edino zagotovilo, ki ti ga lahko ponudim 
sedaj, je to, da se bom trudi la po svojih 
močeh, da bi tvoj pristanek ne bil tako zelo 
grozen. 
Včeraj sem jokala za(radi) tebe, ampak zato, 
ker se je v meni nabralo toliko srda namen
jenega naši 'demokratični' družbi. Hudo mi ni 
bilo zato, ker si v nekem določenem vidiku 
drugačen od drugih, ampak zato, ker vem, 
da se boš moral za to drugačnost, ki je 
vsekakor kvaliteta (le kdo si želi biti le ovca v 
tropu ovac?), še prekleto boriti in vem, da ti 
ne bo lahko. Želim ti, da bi to svojo drugač
nost vzel čisto za svojo in jo malo tudi izko
ristil - zato, da bi ti bilo v posebnih trenutkih 
kar najlepše in da ti ne bi bilo žal za pov
prečnostjo. Saj veš, da se je potrebno za 
posebne zaželene, lepe, plemenite, ... stvari 
v življenju tepsti, pa tudi odpovedati se je 
potrebno marsičemu na ta račun . In le, če se 
prepričaš, da je vedno toliko odpovedovanja, 
ti bo najbrž lažje doseči cilj. Nekateri trpijo za 
lepoto (by the way: odstranjevanje dlačic z 
Epilady je hudo boleča zadeva, ampak se 
splača potrpeti), drugi za avto in tretji za 
ljubezen (ne glede na spol). Torej če se 
obeta užitek ... zakaj ne? In nenazadnje, nič 
kar je človeškega , mi ni tuje." 
Wow! Kateri gay ne bi bil vesel takega 
pisma? Človeku res vlije samozavest. In to 
dvojno porcijo. 

ONI 
Vseeno so se v naslednjih mesecih še vedno 
pojavljata d-mol obdobja. In potem je prišla 
Philadelphia, nova porcija samozavesti. Prav 
temu filmu se imam zahvaliti, da sem zmo
gel še tretji coming out. Coming out pred 
(nekaterimi) prijatelji iz klape. Coming out, ki 
sem se ga najbolj bal. 
Prva 'žrtev' mojega coming outa je bil Urban. 
Tisto popoldne me je s svojim avtomobilom 
peljal na faks . Poslušala sva glasbo iz 
Philadelphie in prav zato sva se verjetno za
čela pogovarjati o pedrih. 
"Nič nimam proti njim, samo da mene pusti
jo pri miru," je rekel. 
Ja, ja, to vem, ampak kako boš reagiral, če ti 
jaz povem, da sem jaz eden izmed njih? 
"Ali poznaš koga? Pedra mislim ," sem 
vprašal. 
"Ne. Ti poznaš enega, a ne?" 
"Ja," sem odgovoril. "Pa ti ga tudi. " 
Izraz na njegovem obrazu je zahteval obraz
ložitev moje trditve. Brez omahovanja sem 
izustil tisti dve besedi:"Jaz sem." 
"Kaj? Ti si peder?" je bil začuden. 
"Ja." 
"Ne me zezat. • 
"Res sem,• sem ga skušal prepričati. 
"Ne verjamem ti." 

"A misliš, da bi se norca delal iz take 
stvari?" 
Tišina. Ni mi verjel. In kako je zardel! Prav 
nerodno mu je bilo. Nekoč pozneje mi je 
rekel, daje mislil, da ga bo vrglo iz avtomobi
la. 
"Še vedno ti ne verjamem, a če si, o tem ne 
želim govoriti.• In tako je ostalo. 
Mislil sem, da se bo novica kmalu izvedela, 
na to namreč prežijo ljudje v mestu Gogi. 
Naslednje tedne sem spet imel občutek, da 
mi na čelu piše, kdo sem. A Urban je, kolikor 
vem, novico zadržal zase. še pred enim pri
jateljem, pred Aljošo, sem naredil coming 
out. Vsi drugi so vest o mojem gayevstvu 
prejeli neposredno. Aljoša je moj najboljši pri
jatelj že od šestega razreda osnovne šole. V 
julijski vročini sva zavita na nekaj osvežilne
ga. Mislim, da se še nikoli nisva pogovarjala 
tako odkrito kot prav takrat. Ha, še zdaj mi 
gre na smeh, ko se spomnim njegove 
zgodbe o tem, kako je mislil, da je njegova 
punca noseča. 
"Kaj pa ti, misliš kaj na punco?" me je 
vprašal. 
že takrat sem mu hotel povedati, a sem 
zavlačeval. Ne vem, kljub vsemu sem mislil, 
da mu toliko le ne morem zaupati. Spomnim 
se, da je ob neki priložnosti rekel, da pedri le 
niso čisto normalni. 
"Ma, ne. Ne vem, če sem pripravljen na kaj 
takega. Nisem še srečal prave." 
Sluziš, Roman, sem si dejal. Zakaj mu ne 
poveš? Saj je tvoj najboljši prijatelj! 
Pogovor se je oddaljil od seksa in punc. 
Mislil sem. da sem tudi to priložnost zamu
dil. A nekaj mi je dalo moč, da sem pogovor 
spet speljal "na prave tire". Povedal sem 
mu. da sem gay. Povedal sem mu celotno 
zgodbo. Ni mogel verjeti , da se je vse to 
dogajalo pred njegovimi očmi, in da tega ni 
opazil. Takrat sem spoznal, pravzaprav sem 
začutil, da sem se tudi jaz motil in žal mi je 
bilo, da tega nisem najprej povedal njemu. 
čez nekaj tednov mi je povedal, da je "tisto" 
povedal tudi svoji punci in da me sedaj, ko 
sem mu vse to zaupal, še bolj spoštuje. 
Sreča? Naključje? Pretvarjanje? Iskrenost? 
Kdo bi vedel, pomembno se mi zdi le, da jih 
nisem izgubil, ker so mi in mi veliko pomeni
jo. 

JAZ 
O nadaljnjem coming outu ne razmišljam. 
Skoraj vsi, ki mi v tem življenju kaj pomenijo, 
vedo, da sem gay. Sicer pa kaj, kako in s 
kom počnem "tisto", ne briga nikogar. Konec 
koncev, nihče mi še nikoli ni zaupal, da je 
on/ona heteroseksualec/ka. In če se to 
zgodi, mu/ji tudi jaz povem, kaj sem. 
Po svetu še vedno hodim sam, brez prijatel
ja. A oči imam odprte in iščem . Upam, da 
kmalu najdem. Življenje konec koncev niti ni 
tako brezvezno. Enjoy it! 

Roman 
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'M ilenihlfn je mesto, 

ki nam ie valJ'aftJDaob Miinchen, 
gay prestolnica Bavarske znano. Mlllilffliiinj 

V Muenchenu sem preživel dve leti in pol in 
spoznal, da je biti gay tam lepo. Rad pa bi 
se, preden vam opišem moj vsakdan, 
vseeno malce ustavil ob zgodovini tega mes
ta in okolice. To zares lepo mesto se je razvi
lo iz več vasi. Zaradi centralnoevropske lege 
sta se začeli razvijati trgovina in obrt, kasne
je, veliko kasneje pa tudi osrednja tržnica 
Socialistične federativne republike Jugoslav
ije. Pri tem je celo ostalo, čeprav te državne 
tvorbe ni več. Posledica dobrih kupčij je bila 
ta, da so se tam nastanili tudi "višji sloji". 
Kakšni, se boste vprašali. Naše sestre! Od
pirale so rezidenco za rezidenco. Gradile pa
vi ljone , t.i. Lustsch/oesser, v katerih so 
imele že tedaj zelo burne zabave z mladimi 
fanti. Prednjačil pa je seveda kralj Ludwig II, 
ki si je omislil marsikatero zabavico. Njegovo 
veličanstvo je bilo v idejah do dandanes 
nepremagano in nedoseženo. še danes se 
Bavarci radi spomnijo njihovega veličanstva, 
ki ni imelo na umu vojn ampak raje zabavo. 
Nekoč smo se takole pogovarjali o kralju 
Ludwigu . Presenetilo me je, kako Bavarci 
sprejemajo njegovo homoseksualnost. Opo
zoril sem jih na dejstvo, da je bi l kralj gay, pa 
so mi odgovorili, da jim vsaj mrzlo ni bilo ter 
da si ga ponovno želijo. Malce čudno, upam 
pa, da se jim bo želja uresničila, ker bi se v 
tem primeru takoj preselil nazaj na Bavarsko 
in kandidiral za adjutanta nj. veličanstva . No, 
šalo na stran. 
Muenchen je bil med drugo svetovno vojno 
docela uničen. Zaradi številnih napadov 
zaveznikov je bilo med prebivalstvom veliko 
žrtev. 
Nato so prišli drugi časi in mesto sedaj je 
tam, kjer pač je - gay prestolnica Bavarske! 
Naši v tem mestu lahko uživajo v mnogih klu
bih in bistrojih, restavracijah in diskotekah. 
Tudi sam sem mnoge obiskoval. Delavnik je 
identičen s slovenskim, nočno življenje je pa 
povsem drug svet. 
Moj delavnik je bi l naporen, saj sem delal 
kot trgovec v mali prodaji. Tako sem imel 
šestdnevni tednik, od devetih zjutraj do pol 
sedmih zvečer. Vsak večer je prišel pome 
prijatelj, ki sem ga spoznal ob mojem com
ing outu. 
Sodelavci so bili seznanjeni z mojim nači
nom življenja in z njihove strani ni bilo diskri
minacije. Resda so me dolgo spraševali, kdo 
je oseba, ki se pripelje pome vsak večer, 
vendar jih odgovor, da je ta gospod moj živl
jenjski partner, ni prav nič šokiral. 
Skoraj vsak večer sva se odpeljala na drink 
med naše sestre. Običajno sva zavila v 
bistro Villanis, ki se nahaja nedaleč od Ma
rienplatza, na Sendlinger Strasse. Malo sva 
poklepetala z intelektualnimi sestrami in 
straighti, ki tja prav radi zahajajo. Ambient 
Villanisa je zanimiv, saj se v njem počutiš 
nekako "normalen". Natakarj i so prav fletni, 
le da j ih hitro menjajo. Pivo je, kot ponavadi, 
zelo dobro, je pa malce dražje kot v "nenor
malnih" bistrojih. Sicer pa, to vas ne bo kaj 

dosti zanimalo, kajti ko boste šli na ogled, 
ne bo važna cena piva temveč njegova kva
liteta. Zakaj opisujem pivo? Na Bavarskem 
je osnovno hranilno sredstvo in tega sem se 
tudi držal, ko sem bil tam. 
Iz Villanisa sva se nato premaknila v bolj gay 
lokal, ki se imenuje Nil. To je lokal na Hans
Sachs Strasse. Ulica slovi po vsakoletni 
"homoseksualni sceni", ki jo organizira gay 
in lezbična organizacija SUB. SUB združuje 
vse klube gayev in lezbijk, teh pa ni ravno 
malo. V Nil zahajajo povprečni ljudje, kot 
sem sam, in lokal mi je bil simpatičen. Naj
več stvari se dogaja ob petkih in sobotah in 
takrat moraš tolerirati tudi vse mogoče teles
ne dotike. Natakarji so "cort", pazite pa se 
našega nekdanjega brata Srba, ki je straight. 
Večkrat sva se sporekla, saj ne mara Slo
vencev, še posebej ne gayev. Vendar je pa 
najboljši v svojem poklicu. Na pijačo boste 
čakali le nekaj trenutkov. Želel bi, da bi mu 
katera od sester zmešala glavo ... 
V Nilu lahko za razumno ceno tudi kaj pojes
te. Na voljo je vse mogoče. Po Nilu sva se 
zavila še v Freds pub. Ta je odprt do štirih 
zjutraj. V njem vrtijo, v glavnem, porniče, 
občasno pa tudi gay celovečerne fi lme. 
Vzdušje v "Pornofridi", kot lokalu pravijo tam
kajšnji gayi , je zelo vroče-vlažno. Ne hodite 
tja brez kondoma, če želite avanturo. Safe 
sex je pomemben, ker je Muenchen metro
pola, kjer živi dosti okuženih s HIVom. Za 
okužene skrbi SUB. Vsak torek imajo oboleli 
na voljo prostore v bolnici. Te prostore ime
nujejo Cafe Regenbogen (Mavrica). Tam z 
njimi in straighti lahko popijete kavo in 
pokramljate ... 
Po "Pomofridi" ti nekako zmanjka energije. 
Tet imaš dosti za to noč in najbolje, kar sva 
storila, je bil odhod domov. za najbolj vztraj
ne ostaja še diskoteka, ki jih je v Muenc
henu tudi veliko. Naše "južne sestre" hodijo 
najraje v New York, kjer je 
tudi pravi informacijski cen
ter jugovzhodne Evrope. Kaj 
vse tam ne zveš! 
Ostaj a še Soul City, To
gether... Na žalost pa sam 
nerad hodim v diskoteke in 
o njih ne morem kaj dosti 
povedati. Najbolje bo, če si 
o tem sami preberete v 
Spartacusu, gay vodiču, ki 
ga lahko dobite kar ob pri
hodu, na železniški postaji. 
Kadar je bilo lepo vreme, 
sva z "možem" šla v An
gleški vrt (Englischer 
Garten). Na jasah se son
čijo telesa adonisov, prav 
tako, kakor jih je ljubi Bog 
ustvaril. Toliko tet na enem 
mestu še v življenju nisem 
videl. Torej je ogled vrta 
"muss" za vsakega. Po to
likšnih naporih sva se 

pa ga poznamo po 111 

sceni. Ob aln1ji~ 

nekaj zavreščalo .. 

Mislil sem pRrdvsenui 

Jlndilll'ftd~ prebivalstvo. 

vedno ustavila še pri kitajskem stolpu, ki so 
ga postavili ob mestni svetovni razstavi. Tam 
se gayi zbirajo in skupaj popijejo vrček, dva ... 
S sabo lahko vzamete tudi malico in nihče 
ne bo imel nič proti. 
Dan sva si z ljubim popestrila še s kopanjem 
v reki lsar. V bližnjih grmičkih se lahko pre
date užitkom odvajanja odvečnih hormonov. 
Ob ponedeljkih sva hodila na tečaj za "go
vorico rok", ki so ga organizirali gluhonemi 
gayi in lezbijke. In oktobra letos je izšla prva 
številka njihovega glasila. 
Kot vidite, biti gay v Muenchenu ni ravno 
neprijetno. Vprašali me boste, zakaj sem se 
vrnil. Lahko vam zagotovim le to: domovina 
je domovina. Naj bi bila še tako proti homo
seksualnosti in vsemu ostalemu . Rad jo 
imam! 
Želel bi , da bi bi le tudi tukaj razmere vsaj 
take, kot sem jih doživljal tam. Vsi pa verno, 
da je za to potrebno veliko trdega dela in 
odrekanja, vel iko sprememb, družbenih in 
zares demokratičnih. To pa ne bo lahko, 
čeprav upam, da se bomo jutri tudi pri nas 
imeli boljše. Boljše kot v Muenchenu? 

SL 
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